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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputats. Començam la sessió
i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen substitucions.

LA SRA. CANO I JUAN:

Sí, Sílvia Cano substitueix Maria Antònia Truyols,

LA SRA. SANS I REGIS:

Maria Esperança Sans substitueix Antonia Martín.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Bon dia, Juanma Gómez substitueix Marc Pérez-Ribas.

LA SRA. PONS I SALOM:

Lina Pons substitueix, bon dia, Josep Melià, perdó.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Bon dia, presidenta. Pilar Carbonero substitueix Jordi Marí.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sergio Rodríguez sustituye a Idoia Ribas.

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Josep Ferrà substitueix Joana Campomar.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Bon dia, Juan Manuel Lafuente substitueix Antoni Costa.

Compareixença de la Sra. Consellera de Presidència,
Funció Pública i Igualtat per informar sobre el Projecte de
llei RGE núm. 11620/22, de pressuposts generals de la
comunitat autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023
(escrit RGE núm. 11621/22).

LA SRA. PRESIDENTA:

L’ordre del dia consisteix en la compareixença de la
consellera de Presidència, Funció Pública i Igualtat per tal
d'explicar els pressuposts de la seva conselleria per a l'any
2023.

Assisteix a la sessió la consellera de Presidència, Funció
Pública i Igualtat, Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez,
acompanyada del Sr. Benito Prósper i Gutiérrez, secretari
general; del Sr. Miquel Àngel Coll i Canyelles, director general
de Coordinació i Relacions amb el Parlament, Drets i
Diversitat; del Sr. Francesc Miralles i Mascaró, director general
de Relacions Institucionals i Cooperació Local; de la Sra.
Carmen Palomino i Sánchez, directora general de Funció
Pública i Administracions Públiques; del Sr. Jaume Barceló i
Huguet, director general d'Emergències i Interior; de la Sra.
Lourdes Aguiló i Bennàssar, directora de l'Advocacia de la
Comunitat Autònoma; de la Sra. Maria del Carmen Iglesias i

Manjón, directora de l'Escola Balear d’Administració Pública;
de la Sra. Marta López i Expósito, cap de Gabinet; del Sr.
Rafael Aulet i Galmés, cap de Secretaria del Gabinet; del Sr.
Jaume Colom i Delgado, responsable de Comunicació; i del Sr.
Bernat Roig i Galmés, interlocutor parlamentari.

Té la paraula la Sra. Consellera de Presidència, Funció
Pública i Igualtat per fer l'exposició oral.

Gràcies. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA, FUNCIÓ
PÚBLICA I IGUALTAT (Mercedes Garrido i Rodríguez):

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta, bon dia, senyors i
senyores diputats. Moltes gràcies a tots per assistir a aquesta
compareixença, on explicaré i retré compte dels pressuposts per
a l'any 2023 de la Conselleria de Presidència, Funció Pública
i Igualtat. Ho faig acompanyada del meu equip, un any més els
vull agrair la seva presència, així com també la feina feta, la
dedicació i el compromís que han demostrat a la nostra societat
per fer realitat polítiques públiques per millorar el benestar de
les persones de les nostres illes, ja sigui en consolidació de
drets, en seguretat o contribuint a una millor qualitat de vida. I
tot això en un marc temporal d'uns anys de dificultats
sobrevingudes que ens ha tocat gestionar al front del Govern de
les Illes Balears.

Com ja vaig explicar ara fa un any, els pressuposts del
2022, que aviat deixarem enrere, foren els pressuposts de
l'esperança on es veien reflectides les polítiques progressistes
d'aquest govern per encarar la nova etapa postcrisi COVID que
teníem al davant, i han complit el seu objectiu, malgrat l'inici
d'una guerra que ens ha obligat a adaptar els pressuposts a
aquesta nova realitat. I així ho hem fet, de nou proporcionant
a les famílies un escut social per fer-hi front.

Les dades i els indicadors han demostrat l'eficàcia de les
mesures generals d'aquells pressuposts i n'estam molt contents
i orgullosos, perquè els pressuposts serveixen per a això, per fer
polítiques per enfortir els serveis públics que presten
assistència i ajuda a totes les persones i famílies, als teixits
empresarials i als diferents col·lectius, serveixen per governar
i gestionar els recursos comuns, pensant en tothom, en tots els
col·lectius que conformen la nostra societat. Per tant, si els
anteriors pressuposts han estat els de l’esperança, aquests nous
pressuposts del 2023 no són més que els de la consolidació
d'aquella realitat.

S'ha de remarcar que parlam, en termes generals, d'enfortir
els pilars de la nostra societat, que són els serveis públics. Som
conscients que aquest nou any que vindrà haurem d'afrontar
nous reptes, a més dels que ja tenim, si en els anys anteriors
hem hagut de parlar de pandèmia i de com superar-la, enguany,
malauradament, hem de parlar de guerra i de com sortejar els
efectes que se’n deriven; és la guerra a Ucraïna, una guerra a
Europa, després de dècades de pau, una guerra que, tot i
desenvolupar-se a més de 2.500 quilòmetres de les Illes, ens
afecta no només de manera emocional, sinó també de manera
econòmica, i posa de manifest fins a quin punt estam
connectades i lligades les diferents societats en el món i de com
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ens poden afectar de manera directa fets o actes llunyans
produïts de la mà de tercers.

Malgrat tot, hi ha motius per ser optimistes, junts vam
aconseguir sortir de la major crisi sanitària de la nostra era i
com a societat ho superàrem en salvar més vides que ningú i en
recuperar-nos amb més rapidesa que cap altra comunitat
autònoma, i ho férem emprant els recursos públics per protegir
les persones. Tant és així que hem estat capaços, amb les
mesures proposades en aquesta comunitat autònoma, de liderar
el creixement a Espanya tot just sortint d'una pandèmia. Per
tant, s'ha demostrat que aquest govern, un govern progressista,
sap gestionar moments de crisi i de dificultat millor que ho han
fet d'altres, i que la nostra societat ha pogut recuperar-se
econòmicament millor i més ràpid que altres del nostre entorn,
i no tenc cap dubte que junts també sabrem superar la crisi
derivada de la guerra.

És per aquest motiu que els pressuposts d'aquest any 2023
són també el reflex d'unes mesures extraordinàries que
beneficiaran prop d’1 milió de ciutadans i ciutadanes de les
nostres illes, parl de l'escut social anunciat per la presidenta el
passat 4 d'octubre i que s'ha de posar en valor; es tracta d'un
conjunt de 25 mesures dotades amb més de 200 milions
d'euros, i centrades totes en protegir la classe mitjana i
treballadora; són famílies que han hagut de fer un gran esforç
durant aquests anys per garantir el nostre estat del benestar i
que ara mereixen una administració que respongui amb fermesa
a les seves necessitats.

Les persones que integram aquest govern tenim molt clar
perquè som aquí i és perquè estam convençuts que els recursos
públics han d'estar al servei del benestar i progrés de la majoria
de ciutadans i ciutadanes, i no només els serveis ponts. Per tant,
l'escut social permetrà que a moltes famílies no se’ls facin
feixucs els propers mesos, en un context de noves dificultats, ja
que protegirà la situació de persones desocupades, o en situació
de fixos discontinus, d’estudiants de totes les edats o de les
seves famílies, de gent major, de persones que cerquen un
habitatge digne, de les persones més vulnerables, de persones
amb grau de dependència, d'agricultors, d'autònoms,
d'empreses... En definitiva, un escut social que suposa un esforç
per als comptes generals de les Illes Balears, però també un
esforç necessari que assumim amb el convenciment i el
compromís, de fer costat a la classe mitjana i treballadora i de
destinar-ho al servei de les persones que més ho necessiten. 

A més d’aquests nous reptes sobrevingudes a enguany, no
oblidant tampoc  altres igual de preocupants i importants per a
la qualitat de vida de les persones. Parl, en primer lloc, del
canvi climàtic i de la repercussió de llarga durada que tendran
per a les nostres illes, així com també de la consolidació de
drets de l’enfortiment de l'administració pública, del dret del
ciutadà a una informació veraç i independent, de la protecció
de les famílies. És per aquest motiu que el pressupost de l'any
2023 ha estat elaborat per superar junts tots aquests reptes i per
acomplir alhora amb els objectius marcats pel Govern dins el
full de ruta del Pacte de Bellver. Per això també vull posar en
valor l'esforç de tot el Govern en general i del meu equip en
particular, per presentar un pressupost coherent i compromès,
adaptat plenament a les necessitats de les Illes i amb el qual

podem encarar de nou un futur d’il·lusió i confiança per a
aquesta comunitat autònoma. 

En el cas de la conselleria que tenc l'honor d'encapçalar,
gestionarem un pressupost de 134.875.248 euros, el que suposa
un increment d'un 30,38% respecte de l’any 2022. Abans he
parlat de dret i si parlam de drets, un dels que suposa un repte
absolut a la nostra societat és el de la igualtat entre homes i
dones. I és en aquests àmbits pel que voldria començar a parlar
amb més detall. 

Per aquest motiu, començam amb l'IB Dona. Una entitat
amb un prestigi més que reconegut, no només a nivell de
comunitat autònoma, sinó que és un referent a tot l'Estat, per la
gran tasca que es fa per la igualtat entre dones i homes i pel
servei que presten a totes les dones víctimes de violència
masclista. Per a aquest 2023 gestionarà un pressupost total de
9.097.046 euros, el que suposa un increment de 2.379.639
respecte de l'any anterior. És a dir, no només continuam amb
les polítiques iniciades, sinó que transformam amb un augment
del 35,34% del pressupost. 

Seguirem treballant en les polítiques d'empoderament de la
dona, amb projectes com el SOIBDona, el Dona Impuls, o
oferint-los un habitatge digne, així com l'ajuda a les dones
joves, sobretot les que cursin estudis tradicionalment
masculinitzats. Són polítiques més que necessàries per
donar-los la independència econòmica i social que necessiten.
També seguirem treballant amb les polítiques contra la
violència masclista, una xacra existent a la nostra societat on
cal destinar-hi recursos públics per eradicar-la. Durant aquesta
darrera legislatura hem establert quatre línies d'actuació, que a
la vegada són els objectius estratègics d'aquest pressupost. 

La primera, combatre la violència masclista, tingui la forma
que tingui, tant de violència de gènere, de violència sexual, de
tracta de nines i dones, d'explotació sexual o prostitució. I ho
farem desenvolupant el III Pla d'igualtat entre homes i dones de
les Illes Balears i el Pla contra la tracta. 

La segona, fer de la coeducació, una eina per a la igualtat i,
a la vegada, un antídot contra la violència masclista, ensenyant
als nins i les nines i els nostres joves el valor de la igualtat i
contra els efectes i conseqüències d'una educació sexista. Així
potenciarem la igualtat real entre homes i dones. Per aquest
motiu, des de 2019 l'IBDona inverteix en coeducació,
mitjançant el finançament del personal tècnic, el
desenvolupament del pla de coeducació i el postgrau
universitari d'especialista en coeducació. A més del
finançament d'activitats de prevenció de la violència masclista
als centres escolars i de secundària al llarg de tot l'any.
Aquestes polítiques tendran un pressupost de 534.000 euros. 

La tercera línia és l'empoderament de les dones en l'àmbit
de l'economia, mitjançant l'emprenedoria, posant en valor el
talent de les dones a la direcció d'empreses i càrrecs intermedis.
Per això, mantenim enguany el compromís d'enfortir un
programa amb les cambres de comerç de Mallorca, Menorca,
Eivissa i Formentera, un programa al qual em referiré
detingudament en uns moments. 
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I la quarta, fer de la igualtat un eix transversal i
desenvolupar les eines que ens dóna la Llei 11/2016 d'igualtat
entre dones i homes, perquè la igualtat i la prevenció de la
violència masclista es desenvolupin tant a totes les conselleries
del Govern, com també amb equitat territorial, als consells
insulars i als ajuntaments. 

En aquest sentit, em sent una orada de dir que enguany hem
creat l'Observatori d'Igualtat, que el pressupost de l'any 2023
consolidarà i donarà autonomia i permanència. L'Observatori
està obert a tota la ciutadania amb dades rellevants que
visibilitzin el camí que encara ens queda per recórrer, per fer de
la igualtat de dones i homes una realitat. Per a l'any 2023
tendrà, una previsió de 132.500 euros. 

Pel que fa a l'augment pressupostari que he esmentat sobre
l'IBDona, cal aclarir, en primer lloc, que 783.000 euros
provenen de fons propis de la comunitat autònoma, mentre que
l'impost restant, 1.596.000 euros, provenen de fons estatals del
Ministeri d'Igualtat, mitjançant els fons europeus del
Mecanisme de recuperació i resiliència. 

El 2023 destinarem 1 milió i mig per a la creació dels
centres de crisi 24 hores, per atendre les dones víctimes de
violència sexual. Atendre les dones víctimes de violència
sexual és una prioritat per a aquest govern. Per tant, no
escatimarem esforços perquè cada illa pugui tenir un centre de
crisi propi. Per aquest motiu, ens coordinarem amb els consells
insulars, que són els competents en una gran part de l'atenció
que es proporciona a les víctimes i signarem un acord amb cada
un d'ells. L'objectiu és disposar d'un centre de crisi a cada una
de les illes i que les dones puguin rebre una atenció integral,
també a cada una de les illes, amb assessorament,  amb
acompanyament, amb acompanyament al metge, amb
assessorament i acompanyament psicològic,... de fet, amb
acompanyament de tot allò que necessitin. I a més, que aquest
sigui un acompanyament integral, sigui quin sigui el tipus de
violència sexual que hagin patit, ja sigui una violació o ja sigui
un mer assetjament. 

Com a novetat, voldria destacar una partida de 100.000
euros destinada al foment de la incorporació de la perspectiva
de gènere per a estudiants de les Illes Balears, que preparen
oposicions per judicatura i Fiscalia, perquè incorporin des
d'allà, la perspectiva de gènere al material que estudien per
l'oposició. Per això iniciarem un projecte per a opositors i
opositores, que consistirà en un treball escrit sobre com
incorporar la perspectiva de gènere a la justícia, si són jutges,
jutgesses o membres de la Fiscalia. Els millors treballs valorats
per un tribunal ad hoc tindrà una subvenció i la publicació a la
Col·lecció d'Estudis de l'IB Dona. Em consta que cada un i una
de vostès saben que respecte de les qüestions que afecten les
relacions entre homes i dones, les resolucions judicials seran
justes, si qui l'ha de jutjar té la capacitat i el saber per
incorporar la perspectiva de gènere. I és aquesta justícia
material a la que volem contribuir des de la nostra aportació. 

També voldria fer un repàs de les partides més
significatives per prevenir, combatre i atendre la violència
masclista i que donen continuïtat al projecte d'igualtat iniciat
per aquest Govern. Són els servei de 24 hores amb un
pressupost de 560.000 euros, 31.500 euros per a la formació

sobre violència masclista, 246.000 per a la futura ampliació
dels servei 24 hores per a atenció social i acompanyament a
víctimes d'agressió sexual, 90.000 per al pla personalitzat de
dones víctimes de violència masclista en situació de
vulnerabilitat. La continuïtat del programa SOIBDona, que
ofereix oportunitats de feina a totes les dones víctimes de
violència masclista, amb un pressupost d’1.350.000 euros;
150.000 euros per al foment de la igualtat a la Formació
Professional i les carreres masculinitzades; 200.000 euros. al
programa de coeducació Convivèxit, destinat a activitats de
prevenció de la violència masclista als centres educatius;
300.000 per a activitats dels centres educatius de prevenció en
violència masclista; 55.000 de campanyes de prevenció de
violència sexual i abolició de la prostitució i tracta; i finalment,
un total de 100.000 euros referents a la detecció de l’ESIA, dels
quals 50.000 aniran destinats a la formació i de professionals. 

Quant al suport als ajuntaments, destinarem una partida de
500.000 euros per a la creació i el manteniment de les taules
municipals de prevenció i d'intervenció sobre la violència
masclista, que dóna un bon resultat i on compartirem els
resultats el propers 30 de novembre a la Conferència
intersectorial que celebram cada any amb els consells insulars
i els ajuntaments per conèixer i divulgar les innovacions que en
matèria d'atenció a les víctimes desenvolupen el Govern i els
consells i les bones pràctiques que fan els ajuntaments. 

Pel que fa a la resta de partides, es tracta de subvencions i
transferències a altres entitats o administracions. 152.000 a la
UIB per a la càtedra de violència masclista per al curs d'estiu,
per al postgrau en Relacions amb Violència Masclista i
Igualtat; 99.000 per al conveni amb l'Ajuntament d'Eivissa per
al Casal d'Igualtat; 300.000 per a la subvenció a associacions
sense ànim de lucre; 500.000 per a subvencions a corporacions
locals per al foment de les meses municipals de prevenció de
violència; 66.000 euros de subvenció nominativa a Creu Roja
i 66.000 a Metges del Món per a detecció i acompanyament de
víctimes de tracta i dones en situació de prostitució i
vulnerabilitat, una novetat enguany d'ajuts per convalidar
estudis realitzats a altres països originaris de les víctimes; i
189.000 euros també de subvenció a les Germanes Oblates per
al manteniment del casal Lausana i detecció i acompanyament
també de víctimes de tracta i dones en situació de prostitució i
de vulnerabilitat i també la novetat de la convalidació de les
ajudes per convalidació d'estudis d'aquestes dones víctimes de
tracta i prostitució; 200.000 euros també per a les cambres de
comerç, 120.000 euros la de Mallorca, 30.000 la de Menorca
i 50.000 la d'Eivissa i Formentera per a projectes
d'emprenedoria de dones, especialment víctimes de violència
masclista.

En relació amb les cambres de comerç voldria fer especial
menció al projecte Dona Impuls, un projecte que ha demostrat
la seva més absoluta necessitat. Precisament la setmana passada
ho vàrem poder comprovar al Congrés d’Emprenedores,
celebrat al Palau de Congressos, per commemorar el tercer
aniversari del Dona Impuls. El programa consisteix a ajudar les
dones emprenedores a preparar la seva idea de negoci a través
d'un pla d'empresa i a conèixer la viabilitat econòmica d'aquests
a càrrec d'un consultor o consultora experts. 
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Les dades són molt estimulats. Hem assessorat un miler de
dones, de les quals 500 han fet el seu pla d'empresa i
d'aquestes, 87 ja han constituït la seva empresa. Aquest fet
converteix el servei en una eina de transformació de la nostra
societat cap a una societat més justa i igualitària, ja que
afavoreix la presència de les dones a l'àmbit econòmic i
transforma, passa a passa, els diferents sectors productius. 

A continuació, em voldria referir a la Direcció General de
Coordinació, Relacions amb el Parlament, Dret i Diversitat, que
tendrà un pressupost de 6.714.000 euros al qual haurem d'afegir
el Pla Corresponsables en el moment que la comissió sectorial
així ho aprovi.

Fa un any vàrem aprovar el primer Pla de conciliació i
corresponsabilitat de les Illes Balears, que suposa la creació
d'un nou dret per a la ciutadania, com és poder conciliar vida
personal, familiar i laboral a la vegada que es democratitzen les
tasques domèstiques, la qual cosa és, en definitiva, el dret a
viure, enfortint de manera efectiva el tractament d’igualtat real
entre homes i dones. Es tracta d'una de les majors fites socials
dels darrers anys a les Illes Balears, ja que per primera vegada
es posa la base perquè una persona pugui exercir el seu projecte
de vida per complet equilibrant el seu espai de vida familiar i
personal amb la vida laboral i professional, la seva formació, el
necessari temps d'oci i lliure, el desenvolupament de la seva
personalitat. Implica tothom: empreses, institucions, agents
socials i econòmics, homes i dones per assolir entre tots una
passa de gegant i sense marxa enrere cap a la igualtat real.
Parlam, en definitiva, d'igualtat d'oportunitats. 

No em vull estendre de més, amb aquest pla ja que en el seu
moment vaig comparèixer per explicar-lo més detalladament i
sé que tots vostès en són coneixedors, però sí que em permetran
que faci un incís en un dels projectes més rellevants que hem
iniciat el Govern aquesta legislatura: el camí cap a la
universalització de l'educació 0-3 anys. Als prop de 15 milions
que es destinaran a la gratuïtat de l'etapa 2-3 hi ha un total de
5,1 milions d'euros aportats per aquesta conselleria amb càrrec
al fons del Pla Corresponsables. Parlam, sens dubte, d'una de
les principals potes del Pla de conciliació de la nostra
comunitat. 

Per tant, aquest any 2023 es continuarà amb la fase prevista
del Pla consolidant la conciliació a l'agenda política,
econòmica, social, laboral i quotidiana de les Illes. Com saben,
el pla té un pressupost de 157 milions d'euros i és un pla molt
transversal que implica les diferents administracions i també
diferents anualitats. 

En aquest cas, des de la Conselleria de Presidència, Funció
Pública i Igualtat es compta amb un pressupost de 5 milions
d'euros per a la concessió d'ajuts a les famílies per a activitats
extraescolars dels seus infants, amb un total de 200 euros per
infant i que arribarà a més de 25.000 famílies de les Illes. A
més, també està prevista la incorporació de 4.900.000 euros en
aplicació del Pla Corresponsables provinents del Ministeri
d'Igualtat, tan aviat com s'aprovi la conferència sectorial.
Aquest recurs es destina sobretot a escoletes matineres de
centres públics i concertats, escoletes de vacances, i per a 2023
la novetat serà el disseny d'un pla de serveis de ludoteca i

reforç escolar que podran executar tots els ajuntaments de les
Illes. 

Com vostès saben, el Pla de conciliació i corresponsabilitat
es coordina des de la Conselleria de Presidència, però en el seu
desenvolupament i execució estan implicades totes les
conselleries, tant és així que per a l'exercici 2023 el pressupost
total que el Govern destinarà al Pla de conciliació serà de
39.144.636 euros. 

Per altra banda, des d'aquesta direcció general també es
gestionen dos temes importants per a les nostres illes. Un n’és
el seguiment del Pacte de reactivació, on tothom que ha volgut
aportar a la reactivació ho ha pogut fer. En aquest sentit cal
valorar els grans avanços aconseguits mitjançant el diàleg amb
sindicats, patronals, partits polítics i institucions. Actualment
estam centrats en impuls de l'Agenda 2030 a les Illes Balears
mitjançant els diferents objectius de desenvolupament
sostenible, tot aprofitant els recursos provinents dels fons
europeus que, com saben, reconeix el Pla d'inversions
estratègiques de les Illes Balears, ja que es va elaborar alineat
amb aquests ODS. 

Una altra de les prioritats d'aquest govern són les polítiques
LGTBI. Durant aquest 2023 es donarà continuïtat al
desenvolupament del segon Pla estratègic LGTBI, una tasca
iniciada el 2021, adaptant les prioritats a la nova realitat
competencial, coordinant l'atenció als col·lectius amb els
consells insulars i els nous escenaris legislatius, tot reivindicant
el dret de les persones LGTBI per seguir avançant en la
transversalitat de les polítiques LGTBI en el Govern de les Illes
Balears. Amb l’augment exponencial en els darrers anys de les
discriminacions i agressions LGTBIfòbiques i el discurs d’odi
que les sostenen, és de primordial importància seguir treballant
des de les institucions per garantir l'accés efectiu als drets
reconeguts al col·lectiu, així com dur a terme les accions
necessàries per fomentar el canvi de mirada de la societat cap
a les realitats diverses des del respecte i el reconeixement.

Impulsarem i coordinarem diverses accions en aquest sentit,
la convocatòria per a entitats sense ànim de lucre que treballen
en diversitat sexual i de gènere comporta un pressupost de
100.000 euros, que puja un 20% respecte de l'any anterior. La
realització de jornades tècniques conjuntes per a la inserció
laboral de persones LGTBI prioritzant les que es troben en una
situació de major vulnerabilitat. O l'aprovació del protocol
Intersex, ja que més enllà de l'àmbit mèdic i sanitari, atès que
una bona part del protocol va dirigit a la informació i suport a
les famílies i adolescents amb característiques intersexs.
L'ONU calcula que un 1,7% de la població neix amb alguna
característica intersexual. L’establiment de pautes d'acció des
del primer moment de la detecció, en moltes ocasions el
moment del naixement i en alguns fins i tot en fase prenatal, és
fonamental per preservar els drets de les persones que neixen
amb aquesta condició, que en massa ocasions s'han vist
sotmeses a operacions immediates de reassignació genital. És
una realitat silenciosa i silenciada molt difícil de detectar
socialment, però existent. El nostre serà el primer protocol
d'actuació a tot l'Estat espanyol, i esperam que, a banda de
millorar la nostra actuació, la coordinació dels professionals
implicats en el procés també serveixi de base perquè altres
comunitats facin el mateix. 
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Per altra banda, des de l'àrea de diversitat es continua amb
el desenvolupament de la Llei d'accessibilitat. En aquest sentit
els puc anunciar que l'aprovació del decret d'accessibilitat és
imminent. 

Finalment, voldria destacar de la Direcció General de
Coordinació i Relacions amb el Parlament, Drets i Diversitat,
la feina que es realitza en matèria de traspassos competencials.
Una vegada culminat el traspàs de competències en matèria
d'Ordenació Turística al Consell de Mallorca, els esforços s'han
centrat a tancar el traspàs de funcions i serveis en matèria de
costes i litoral. La realitat és que a l'altra banda hi hem trobat
una administració general de l'Estat col·laboradora, que ha
entès perfectament la importància estratègica que té la gestió
d'aquesta competència per part de la nostra comunitat, amb més
de 1.500 quilòmetres de costa i amb un 18% del territori
costaner de l'Estat, segons dades de l'IGME. Gràcies a aquesta
tasca complexa i llarga, però necessària i fructífera, abans que
acabi l'any haurem tancat aquesta transferència, diria que la
més rellevant en termes socials i econòmics, des de la Sanitat,
una competència reclamada per amplis sectors de la nostra
societat, una reclamació històrica que ara finalment es veurà
complida. 

Passam a la Direcció General de Funció Pública, des d'on
es planifica, dirigeix, coordina i executa la política general de
personal del Govern. És la direcció general que vetlla pels
funcionaris i que ha participat en totes les polítiques que han
suposat una millora per als treballadors i treballadores públics.
I m'agradaria detenir-me uns instants per fer una altra reflexió
de fons: si volen que la ciutadania gaudeixi de bons serveis,
hem de tenir una funció pública robusta; per aquest motiu,
l'evolució de la despesa en personal en els darrers anys, ha estat
una aposta del Govern per materialitzar les polítiques socials
que s'han desenvolupat. 

En aquest sentit, també cal posar de manifest que, malgrat
les dificultats, el plantejament que ha fet aquest govern respecte
dels treballadors públics ha estat ben diferent del que es va
realitzar i executar pel darrer govern del PP, caracteritzat per
les retallades. En aquest cas no hi ha hagut retallades, al
contrari, des del primer moment, la política del Govern ha estat
fer el possible perquè els treballadors vagin recuperant els drets
laborals perduts de 2011 a 2015. De fet, des de l'any 2015
s'hauran millorat les condicions laborals, amb un increment
retributiu que suposa una mitjana d’un 14,95% d’increment,
amb els increments del 2023 inclosos. I per a aquelles persones
que tenen reconeguda la carrera professional, un augment extra
d'un 5% més de mitjana. Cal recordar que s’ha recuperat la
carrera professional al cent per cent, i que aquest 2022 s'hi ha
incorporat el personal interí. 

Un altre aspecte que m'agradaria destacar de la feina que es
realitza i continuarà realitzant des de la Direcció General de
Funció Pública durant l'any vinent, és la relació amb els
sindicats. Només amb aquests darrers set anys de govern
progressista s'han signat 40 acords de diàleg, més la meitat dels
quals han estat aprovats per unanimitat; una xifra que destaca
extraordinàriament, en comparació amb els dos acords de
minsa o nul·la entitat que el PP fou capaç de tancar els seus
darrers quatre anys. 

No ens cansam de repetir-ho, és cert que venim d'uns anys
molt complicats i el personal administratiu de la comunitat
autònoma és clau per gestionar tot el matalàs social i les ajudes
que fan possible que ens recuperem i ens aixequem de nou. És
per això que insistim en la importància d’enfortir els serveis
públics, millorant les condicions laborals dels que ho fan
possible. Unes millores que arriben de la mà del diàleg social,
a través dels diversos sindicats, als quals també els vull agrair
des d'aquí la seva feina i contribució, perquè el diàleg és la
nostra forma de fer política, és l'eina que ens fa avançar com a
societat. D'aquesta manera hem acordat que ja per a enguany,
s'aplicarà un augment salarial extra d’un 1,5% amb efectes d’1
de gener de 2022. El pagament es farà dins aquest mes i
s’abonarà com endarreriment l'increment corresponent als
mesos de gener a octubre. En total, l'increment retributiu del
2022 haurà estat d'un 3,5%.

 Pel que fa a 2023, s'ha aprovat un increment a les
retribucions bàsiques i a les complementàries del 2,5%, la
mateixa quantia que aprovarà l'Estat per mitjà de la Llei de
pressuposts. Aquest increment és per a tot el personal
funcionari, estatutari, laboral de l'Administració de la comunitat
autònoma. També per a 2023 i com a novetat, es preveu un
increment d’un 1% extra variable, segons les condicions
establertes a la Llei de pressuposts generals de l'Estat, 0,5%
anirà lligat a l’IPC, i l’altre 0,5% lligat al PIB. A més, també
incloem un important acord per al sector públic instrumental,
de manera que la Llei de pressuposts per a l'any 2023 estableix
l'adequació de les retribucions anuals mínimes del personal del
sector públic instrumental a les retribucions anuals mínimes
aplicables al personal dels serveis generals de la comunitat
autònoma del mateix grup de classificació. Això afectarà més
de 1.000 treballadors, que veuran incrementat el seu salari amb
una mitjana d'entre 196 euros i 298 euros mensuals, depenent
del seu grup de classificació. 

I, com no podia ser d'una altra manera, parlant de funció
pública, s'ha de posar en valor el Pla d'estabilització -que vàrem
explicar detalladament en el seu moment- que ens permetrà
estabilitzar més de 10.000 places de personal funcionari,
laboral i estatutari, entre els serveis generals, educació, salut i
sector públic instrumental. Això suposarà reduir la temporalitat
per davall del 8% i arribar a un 4,3 entre tots els sectors.
Aquest procés ha estat dialogat i coordinat amb els sindicats i
ha donat fruit a un acord votat favorablement pel cent per cent
de les administracions adherides i per gairebé el 91% de la
representativitat sindical. En el cas dels serveis generals de la
comunitat autònoma, parlam de més de 1.500 places, que ens
permetran reduir la taxa de temporalitat a un zero per cent. 

Per tant, com veuen, és una direcció general que també
conforma un dels pilars en les mesures per avançar com a
societat i aconseguir uns millors serveis per a la ciutadania de
les nostres illes. Per a l'any 2023, aquesta direcció general
tendrà un pressupost de 4.700.000 euros. 

Cal esmentar l'increment de 468.000 euros en el capítol 6.
D'aquesta quantia 300.000 són per a un projecte d'inversió a la
unitat de suport anomenada reforç temporal de la Unitat de
suport conjuntural per atendre les demandes del personal,
derivades de la gestió dels fons de recuperació i resiliència,
aprovat per la Unió Europea -un poc llarg-; i els 168.715 euros
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restants, aniran destinats a diverses actuacions, com ara la
implantació de nous models de provisió de llocs de feina, un
nou mòdul informatiu per a l'organització i gestió del registre
de personal, un projecte de disseny i implantació de gestió i
avaluació per objectius lligats al teletreball, però que també
s'establirà per al treball presencial o l'evolució dels llocs de
feina per competències. 

Pel que fa a l'Escola Balear d'Administració Pública,
s'incrementa el seu pressupost amb 1.033.000 euros per a l'any
2023, el que suposa un increment del 12,29% respecte de 2022
i de més d'un 200% respecte de l'any 2021. Gestionarà, per
tant, un pressupost de 9.442.000 euros. Com saben, l'EBAP
realitza una feina magnífica en la formació dels nostres
professionals, especialment, però no només, d'aquells que
conformen les nostres policies locals. En els darrers anys no
només s'han augmentat els cursos de formació, sinó que també
s'ha iniciat la descentralització per illa, amb aquells cursos que
ha estat possible fer-ho. Des del Govern es considera prioritari
continuar i enfortir aquelles polítiques de formació, ja que
estaran d'acord amb mi que la formació base i la formació
contínua són de vital importància dins una societat com la
nostra, a la qual la ciutadania demana que els treballadors
públics estiguin a l'avantguarda amb més coneixements, amb
més preparació, amb més eines per servir a les persones, en
definitiva, amb més professionalitat. Per això la feina de
l'EBAP és cabdal, i per això el Govern hi aposta, destinant-hi
més recursos cada any. 

D'aquesta manera, veuran que al capítol 1 es preveu amb 5
milions d'euros, el que suposa un increment de 2.047.000 euros
respecte de l'any anterior. Aquest augment es deu
fonamentalment a la creació i la dotació de 31 places, que es
justifiquen per l'augment del nombre de cursos de capacitació
de policies locals i els processos selectius, tant de
l'Administració general de la comunitat autònoma, com del
procés unificat de selecció de policies locals. A més, s'han
inclòs 6 places de la comissió permanent de selecció i provisió,
que el 2022 estaven al capítol 7 per ser un programa d'inversió. 

Com a partides de destacar, la creació d'una partida de
52.000 euros amb la finalitat d'obtenir la llicència d'obra
municipal per a la realització d'obres d'adequació a les noves
instal·lacions de l'EBAP a Menorca. Altres partides
pressupostàries que destacaria són també 150.000 euros per a
oposicions i proves selectives, que s'incrementen amb 90.000
euros respecte de l'any passat, a causa de l'augment del nombre
de processos selectius. I en darrer lloc, 73.000 euros a la
partida d'altres treballs, amb la finalitat de contractar la
redacció del programa de reforma del Quarter de Santiago per
a les noves instal·lacions de l'EBAP a Menorca. 

Finalment en el capítol 6, el més destacable és la partida de
800.000 euros, destinada a l'adequació d'aquestes noves
instal·lacions de l’EBAP a Menorca, ubicades al Quarter de
Santiago, fruit d'un conveni entre l'EBAP i l'Ajuntament de
Maó que actualment es treballa.

Quan acabi aquesta legislatura, l’EBAP haurà format més
de 500 nous policies locals. A més, aquesta formació l'hem feta
de manera descentralitzada, amb una visió coneixedora de la
realitat insular i acostant la formació a cada una de les nostres

policies locals, per tant, augmentant el suport als ajuntaments
i també augmentant la seguretat a tots i cadascun dels nostres
pobles i ciutats.

Passam ara a la Direcció General de Relacions
Institucionals i Cooperació Local, que comptarà amb un
pressupost total de 21.667.455 euros. Com cada any s'inclou
una partida per organitzar i coordinar la celebració del Dia de
les Illes Balears amb la finalitat de consolidar la participació de
les institucions insulars, els municipis, les entitats associatives
i la ciutadania, tot això, amb un pressupost de 462.000 euros,
es tracta d'un augment de 42.000  euros respecte de l'any
passat.

El que serà una novetat, ja anunciada per al 2023, és la
commemoració del quarantè aniversari de l'aprovació de
l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears, que comptarà amb un
pressupost de 50.000 euros. La finalitat d'aquesta partida serà
celebrar el quarantè aniversari, però també ha de servir per
fomentar la participació d'ajuntaments i consells insulars en
l'organització d'activitats per commemorar aquesta aniversari
de l'aprovació de l'Estatut. Treballam de valent per
commemorar, com es mereix, la norma que ens ajuda a vetllar
per la realitat i les aspiracions de les Illes Balears en el conjunt
d'Espanya i que, alhora, també ens ajuda a fer realitat una
manera d'entendre la política que promou i aposta pel diàleg, el
consens, la participació de les diferents institucions de les Illes
i la societat civil organitzada. 

L'estatut és el lloc de trobada de la majoria de grups polítics
d'aquest parlament, i és també el lloc de trobada que avui fa
possible que fins i tot els que el volen retallar i esmenar hi
tenguin cabuda; un Estatut que fa possible consolidar la nostra
realitat insular en el conjunt d'Espanya, un Estatut que encara
té camí per recórrer i que aquest govern està disposat a treballar
per desenvolupar-lo. Per això esperem que sigui també un
motiu de celebració per part de tots els grups polítics i de tota
la ciutadania de les Illes.

Per a aquesta commemoració, com els comentava, treballam
des d'una perspectiva transversal en el plantejament d’activitats
que van encaminades a traslladar a la societat una visió global
del que han suposat els quaranta anys de desenvolupament de
competències autonòmiques, la gestió i definició de l'educació
pública, la sanitat, els serveis socials, l'ordenació del territori,
les polítiques mediambientals o la vertebració institucional a
través dels consells insulars. Per això hem engegat una
comissió interna, representada per totes les conselleries del
Govern, per impulsar un programa que arribi a la major part de
la societat civil. Alhora, hem previst una comissió de
coordinació entre les diferents institucions de les Illes, on el
Parlament, els diferents consells insulars i els ajuntaments, a
través de la FELIB, també seran protagonistes d'aquesta
commemoració en organitzar activitats per fer-les arribar a la
major part del territori de les Illes.

I perquè l'Estatut no ha de ser només un instrument per a la
dimensió pública, també hem previst convidar associacions
empresarials, sindicals, entitats esportives, culturals, cíviques,
etc., perquè s'animin a organitzar activitats per commemorar el
quarantè aniversari de l'Estatut d'Autonomia de les Illes
Balears.
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Per altra banda, el Fons de cooperació local permetrà al
Govern de les Illes col·laborar amb els ajuntaments en el
manteniment del nivell de qualitat i intensitat de la prestació
dels serveis públics bàsics que es presten als ciutadans i
ciutadanes. Per això mantenim el nivell de compromís
pressupostari amb els ajuntaments. Aquestes línies d'ajudes
mantenen la seva quantia pressupostària respecte dels anys
anteriors, amb una dotació de 16.473.000 euros al Fons de
cooperació local. El Fons de cooperació local es distribueix
entre la totalitat dels ajuntaments de les Illes per contribuir al
cobriment de la seva despesa corrent; la seva distribució es fa
d'acord amb criteris de solidaritat, insularitat i població,
acordats amb la FELIB.

En relació amb l'ajut per als ajuntaments, per a les despeses
del sou dels batles, disposam de la dotació per cobrir les
despeses als municipis més petits i amb menys capacitat
pressupostària de la nostra comunitat; s'ajusta el seu import a
la despesa efectiva de l'any 2023, amb una dotació d’1.240.000
euros que consolida aquesta aposta per millorar l'atenció i
gestió dels nostres ajuntaments.

També cal esmentar, com és de suposar, el manteniment de
l'ajuda anual de 200.000 euros per al sosteniment de les
despeses de funcionament de la FELIB. Col·laboram també
amb les Reials Acadèmies de Medicina, Belles Arts, Història
i Estudis Heràldics i de Jurisprudència, amb una dotació de
38.000 euros com a l'any anterior, per a convocatòries de
subvenció per al foment de l'acció cívica per a institucions i
entitats sense ànim de lucre.

A més, la Direcció General de Relacions Institucionals i
Cooperació té competència en matèria de relacions amb les
comunitats i entitats associatives de residents, forans i
interlocució amb les cases regionals amb seu a les Illes Balears,
per la qual cosa es convoquen subvencions per al suport als
centres i a les cases regionals que afavoreixen la realització
d'actuacions vinculades amb la promoció dels principis de
convivència, integració, pluralisme i dinamització social, amb
un pressupost de 40.000 euros.

Per altra banda, es manté el suport i col·laboració amb les
cases balears a l'exterior, amb la finalitat de crear llaços de
comunicació recíproca, que facin efectiva i real la participació
de les cases en la vida de les Illes Balears. Per tant, de cara al
2023 es plantegen actuacions fonamentalment en dos àmbits:
d'una banda, el suport a aquestes entitats perquè puguin exercir
les seves finalitats de manteniment del lligam amb les Illes
Balears i amb la seva història, cultura i llengua, i d'altra, per
mitjà de la reunió dels òrgans en què participen aquestes
entitats a la visita a aquestes entitats. Per aquest motiu, per al
proper 2023 es preveu la convocatòria d'ajudes per a activitats
culturals, millora de les cases i despesa corrent amb un
pressupost de 100.000 euros.

També és una novetat, respecte de l'any anterior, una ajuda
de 15.000 euros a l'Espai Mallorca de Barcelona, amb la
finalitat que pugui desenvolupar la seva activitat de difusió de
cultura de les Illes a Catalunya.

Finalment, pel que fa a aquesta direcció, es preveu una
col·laboració de 10.000 euros per iniciar un projecte de

mediació entre judicials en l'àmbit laboral, l'objectiu d'aquest
projecte de reduir la judicialització de les relacions laborals i
afavorir la mediació i l'acord entre les parts per resoldre els
conflictes que poden sorgir a l'àmbit de les relacions laborals
una vegada ja s'hagin interposades les demandes judicials.

En relació amb la Direcció General d'Emergències i
Interior, que gestiona un pressupost total de 20.432.000 euros.
És des d'aquesta direcció on es gestionen els diferents
programes d'actuació i de suport a la ciutadania, així com de
prevenció de riscs mediambientals i de seguretat, uns àmbits
que són de cabdal importància per a la salvaguarda de les
persones i béns.

A més, com he dit al començament de la meva intervenció,
un dels reptes més importants que tenim, no només com a
comunitat illenca, sinó també com a humanitat, és la lluita
contra el canvi climàtic, una realitat més evident cada dia i cada
any que passa i que alguns es neguen a acceptar. Doncs bé, es
des de la Direcció General d'Emergències des d'on es treballa
per tenir els millors sistemes d'alerta possibles i des d'on podem
millorar qualsevol actuació que tengui a veure amb riscs o
adversitats sobrevingudes de qualsevol tipus.

Començant pel Departament d'Interior, cal esmentar que,
per una banda, orienta la seva línia de feina en impulsar
polítiques de seguretat, amb una visió global i conjunta
aplicable a tots els òrgans i serveis que l'integren, i per l’altra,
se centra a fer realitat la digitalització de processos de
transformació digital a l'àmbit de la seguretat pública, més
concretament en les competències que corresponen a l'ISPIB,
al Servei d’Activitats i Espectacles Públics i al Serveis de
Coordinació de Projectes i Seguretat de la Comunitat
Autònoma de les Illes Balears.

Com a novetat, en el Servei de Seguretat s'implementen els
protocols i treballs necessaris per gestionar les infraestructures
crítiques senyalades pel Ministeri d'Interior. Dins del Programa
d'activitats classificades i espectacles, els objectius
pressupostaris se centren en continuar amb una feina de
racionalització de la intervenció administrativa a l'àmbit de les
llicències d'activitat per tal que se centri en els aspectes que
més incideixen a l'àmbit de la seguretat pública i la convivència
ciutadana, per la qual cosa es continua amb el desenvolupament
de la Llei 7/2013 i fer especial esment, com a novetat, a la
interoperabilitat dels diferents registres sectorials existents en
matèria d'activitats a l'àmbit de la comunitat autònoma.

A la compareixença de l'any passat anunciava la realització
d'estudis per analitzar si era possible aquesta implementació i
ara, per a l'any 2023, es procedirà a fer-la efectiva. Per complir
amb aquests objectius s'han pressupostat 40.000 euros.

Des del programa sobre actuació de policies es donarà
continuïtat a la implementació del programa de coordinació
digital de policies locals, el policia XPO Illes Balears. Aquest
programa permetrà que els ajuntaments puguin gestionar
electrònicament la plantilla de les policies locals i els
expedients policials, accedir al registre de policies locals, que
és una nova eina informàtica que ara s'està creant, accedir als
procediments i programes i protocols de l'ISPIB, compartir
base de dades i procediments necessaris per a la gestió policial,
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i possibilitar la interconnexió de les policies locals amb els
serveis d'emergència de les Illes Balears, 112.

En aquests moments, uns quaranta ajuntaments s'han adherit
a l'aplicació policia XPO i, per tant, una vegada aprovat el
programa de coordinació digital de les policies locals,
s'integraran a la plataforma de gestió i coordinació digital de
policies locals. La despesa destinada a l'equip tècnic de suport
es gestionarà mitjançant un projecte d'inversió immaterial que
comptarà amb una partida de 143.000 euros el 2023, i que es
complementarà amb 277.000 euros durant el 24 i el 25.

Altres programes que també s’executen des de l'ISPIB i que
bé coneixen són els de Policia tutor i Educació viària, amb una
anualitat de 15.000 euros. Com a novetat dins aquest programa
de Policia tutor és la inclusió del taller sobre prevenció de
conductes discriminatòries. L'objectiu del Govern és que les
agressions per motius d'odi no es produeixin i que els infants
creixin en una educació basada en la tolerància, el respecte, la
convivència, la diversitat i contra la xenofòbia i l’LGTBIfòbia,
així com la incorporació de nous tallers sobre violència
masclista i violència sexual, que s'organitzaran a través de
l'Institut Balear de la Dona, i seran impartits per policies tutors,
adreçats a prevenir aquesta violència masclista i sexual.

Com a novetat en educació viària a les Illes Balears, es
preveu l'adquisició d'una centraleta de lectura per a la
investigació dels accidents de trànsit. Es tracta d'una eina de
suport per a les policies locals que els permetrà emetre
informes sobre els accidents de trànsit, en els quals, per raó de
la competència, hagin exercit les seves funcions; el seu cost
serà de 9.500 euros.

Finalment, cal esmentar la partida pressupostària més
abundant del departament d'Interior, amb càrrec al capítol 7: els
fons de seguretat pública a les Illes Balears per a 2023, que serà
de 2.450.000 euros, i destinat a cobrir despeses en seguretat
dels ajuntaments de les Illes.

Des del Departament d'Emergències, d’entre els principals
projectes pressupostaris, de cara a 2023 cal destacar una
partida de 3.748.000 euros en el capítol 2, que ha sofert un
increment d'un 6,7% a causa del contracte de servei
d'informació meteorològica per a la gestió d'emergències com
a despeses derivades de la participació en el projecte europeu
C2IMPRESS, de sistemes d'alerta primerenca multiriscos
naturals, on treballam conjuntament amb la UIB, la Universitat
de Cambridge, la Universitat de Grenoble, la Universitat
d'Istanbul, entre d'altres.

Al capítol 4 i amb un import de 100 milions d'euros hi ha la
transferència a GEIBSAU i la subvenció directa del Col·legi de
Psicòlegs per donar-los suport en el seu projecte d'assistència
a persones involucrades en situació d'emergència. L'increment
d’aquest capítol respecte de l'any passat és de gairebé un 30%
a causa de la transferència a GEIBSAU, atès que enguany, a
més de la contractació del nou sistema de telefonia i gravadores
de veu, s'ha d'implementar el backup del centre de
processament de dades CPD per la recent qualificació per part
de l'Estat com a operador crític de la comunitat autònoma.

Per altra banda, també hi ha voluntat d'incrementar el
personal del centre 112 augmentant el nombre de gestors,
supervisors, caps de sala i personal d'administració de gestió
personal.

El capítol 6, amb un import d’1.074.000 euros, també rep
un increment, en aquest cas, proper al 50%. Segurament, és en
les inversions d’aquest capítol on més fàcilment veurem i
entendrem els efectes que té el canvi climàtic a les nostres illes.
És per aquest motiu que es necessita una inversió adequada per
tenir les eines necessàries que puguin ajudar a prevenir i donar
avís de situacions adverses, com a exemple, torrentades, com
les que malauradament ja hem sofert en aquesta comunitat
autònoma.

És, per tant, dins aquest import on hem inclòs el conveni
amb la UIB per al desenvolupament del sistema d'alertes
primerenques en inundacions, l'adquisició de vehicles de
telecomunicació per a la intervenció en grans emergències, tant
ordinàries com extraordinàries o l'activació de plans de
protecció civil que es puguin produir en zones amb poca o cap
cobertura de telecomunicacions, per facilitar la comunicació
entre tots els organismes que hagin d'intervenir; també s'inclou
dins aquest import la llicència d'ús de l'eina per gestionar
episodis de risc de difícil predicció del projecte europeu
ANYWHERE, així com l'adquisició d'equips i materials per a
la coordinació i la comunicació de les diferents agrupacions de
Protecció Civil municipal.

Arribats en aquest punt, val la pena centrar-nos en parlar de
l'Observatori mediterrani de riscs naturals i emergències, una
proposta que es realitza en el marc del conveni de col·laboració
entre l'Administració de la comunitat autònoma de les Illes
Balears, la Fundació Universitat Empresa i la Universitat de les
Illes Balears, per a la transformació i el desenvolupament de la
xarxa d'estacions hidromètriques de la UIB, gestionada pel
grup de recerca MEDhyCON, com a sistema d'alerta
primerenca i gestió d'emergències dels riscs d'inundacions de
les Illes Balears i on s'inclourà, també, la Conselleria de Medi
Ambient.

I és que, realment, s’ha pogut comprovar tècnicament que
en els darrers decennis el canvi climàtic ha donat lloc a un
increment considerable dels perills naturals: inundacions,
erosions, desertificació, incendis forestals, moviments en
massa, fenòmens meteorològics extrems, etc., i que han suposat
un increment considerable de riscs i de pèrdues, derivades dels
desastres naturals i antròpics; ens ho diuen les dades i ens ho
diuen els experts que analitzen aquestes dades.

Les Illes Balears també ens trobam exposades a aquests
perills i, justament el fet insular de la nostra comunitat, ens
converteix en un territori de vulnerabilitat. Per això es fa
necessària la inversió en recursos públics per tal de consolidar-
nos com un territori segur, resilient i amb capacitat de
respondre, tot aconseguint-ho a base de planificació, predicció
i prevenció per executar amb eficàcia i eficiència la gestió dels
riscs. Per tant, el principal objectiu d'aquest projecte és la
creació i la posada en funcionament d'un instrument operatiu de
suport a la planificació i gestió de riscs basats en la integració
i coneixement científic i tècnic. Per a aquesta observatori es

 



2706 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 112 / 10 de novembre de 2022 

preveu un pressupost de 150.000 euros que, una vegada
implementat, es convertirà en 390.000 euros anuals.

Una altra novetat per comentar és l'augment del pressupost
en capítol 7, que percentualment és l'increment més gran, ja que
gairebé es quadruplica. Per a l'any 2023 tendrà un import de
864.000 euros; aquest increment tan notori és a causa d’una
altra transferència, a GEIBSAU de 700.000 euros per a la
realització de les seves inversions en el sistema de veu i
backup, així com l’encomanda a IBETEC de 110.000 euros per
a l'inici del desplegament d'una xarxa d'estacions
meteorològiques pròpia de la comunitat autònoma, a les
estacions repetidores de l'empresa de telecomunicacions del
GOIB, cosa que permetrà tenir informació per la gestió de les
emergències i tenir monitoritzades l'estat de les estacions de
telecomunicacions d'emergències TetraIB, amb la finalitat
d'enfortir el sistema d'emergència i poder respondre amb
garanties al moment, com a operador crític. 

La resta de programes del Departament d'Emergències
continuen en una mateixa línia política explicada a l'any 2022.
Com saben, també estam treballant en la redacció del Pla
estratègic de Protecció Civil de les Illes Balears, un pla que
serà una realitat el 2023 i que novament compartirem amb totes
les agrupacions per fer front a les seves necessitats.

Voldria esmentar que, entre el seu pressupost, s'ha previst
una inversió de 165.000 euros en nou material per a les
agrupacions de voluntaris de Protecció Civil de les Illes
Balears, d'acord amb el nombre d'agrupacions per illes:
105.000 Mallorca -menys Palma-, 14.000 Menorca, 12.000 a
Eivissa i 2.400 a Formentera, i que anirà dedicat a la
digitalització d'aquestes associacions.

També es preveuen inversions de 150.000 euros per
reforçar la seguretat del servei d'emergències 112 a Palma, i
adequar-lo a l'actual consideració com a infraestructura crítica. 

És el torn de la Direcció de l'Advocacia de la comunitat
autònoma, un òrgan fonamental per a la nostra arquitectura
institucional, responsable d'assessorar jurídicament la
presidenta del Govern i el conjunt de l'Administració de la
comunitat autònoma, així com el sector públic instrumental, del
qual n'és també responsable de la seva representació i defensa
en judici. De la mateixa manera, coordina els serveis jurídics de
les diferents conselleries, així com dels ens instrumentals.

Des de l'esclat de la crisi sanitària, el mes de març del 2020,
ha estat més visible que mai i ha estat més rellevant que mai la
seva tasca imprescindible d’assessorament en totes les
decisions que ha pres el Govern en el seu conjunt, per establir
mesures de control enfront de la pandèmia, i, posteriorment,
per establir mesures per sortir de la crisi. Es tracta d'una peça
clau en la presa de decisions, tant per al desenvolupament de
polítiques del Govern com per fer front a les dificultats
sobrevingudes. L’Advocacia, per al 2023 tendrà, un pressupost
de 3.200.000 euros.

També a la Conselleria de Presidència està adscrit l'Institut
d'Estudis Autonòmics, centre d'anàlisi d'estudi i
d’assessorament en matèria legislativa del nostre govern. Els
principals projectes que executaran durant el 2023 es poden

ordenar en cinc eixos: consolidar el repositori de normativa
autonòmica de les diferents col·leccions de l'institut,
principalment la Col·lecció Eines i la Col·lecció Legislativa,
s'integraran en aquesta darrera dues obres importants:
normativa d'igualtat i normativa de contractació pública;
col·laborar amb els actes commemoratius del quarantè
aniversari de l'Estatut d'Autonomia, s’ha previst una edició
especial de l'Estatut d'Autonomia, la reedició actualitzada de
l'obra Atles Geogràfic i Històric de les Illes Balears, la
publicació d'una monografies sobre insularitat a la Unió
Europea trilingüe i la posada en marxa de diverses accions per
a la protecció i catalogació del patrimoni documental de
l'autonomia, que inclourà una web especial; coeditar amb la
Fundació del Col·legi d'Advocats dos números anuals de la
Revista Jurídica de les Illes Balears; continuar amb la
col·laboració interinstitucional amb diversos organismes, com
per exemple, l'Observatori de Dret Públic el qual edita cada any
l'Informe de comunitats autònomes; i prestar servei tècnic al
Govern en les iniciatives normatives, com també en assumptes
d'interès especial en matèria constitucional i estatutària; i
continuar amb el programa de seminaris, jornades i activitats de
formació que en aquest moment duim endavant, per exemple
amb la Llei de consells. El seu pressupost serà de 618.000
euros.

Finalment, la Direcció General de Comunicació. Voldria
tornar posar en valor la tasca imprescindible que es du a terme
per tal de mantenir informada tota la població de les iniciatives
que desenvolupa el Govern de les Illes Balears i que són
d'interès per al conjunt de la societat, i molt més encara en
aquests anys que ens ha tocat viure, on és més necessari que
mai que arribi a la població tota la informació necessària per
contribuir al benestar comú o per poder accedir a ajudes de
l'administració per millorar la seva situació personal. Per a l'any
2023 comptarà amb un pressupost de 5.200.000 euros.

El més destacable d'aquesta direcció general continua essent
una partida de 2.000.000 euros destinada a publicitat i
propaganda, l’import és el mateix que a l'any 2022. Això és per
la necessitat de mantenir la campanya permanent d'informació
institucional del Govern, marcada, d'una banda, per tot el que
fa referència a la recuperació postpandèmica i, de l'altra, per tot
el que es deriva de la crisi causada per la guerra a Ucraïna.

La novetat per a l'any 2023 serà l'impuls en l'aplicació dels
mitjans de difusió; fins al fins al 2022 s'havia recorregut
majoritàriament als mitjans de comunicació, però de cara al
2023 està previst impulsar també la publicitat institucional de
servei públic a través de suports, com ara OPI, autobusos o
cinemes.

Una altra partida destacable és la de comunicació
institucional, dotada amb 931.000 euros, una partida amb la
qual s'abonarà la subscripció a l'Agència EFE o a Europa Press,
l’streaming de les conselleries, o l’aplicatiu per a l'emissió dels
comunicats de premsa. 

Finalment, una partida de 456.000 euros destinada a la
continuació del projecte per a la implementació del nou portal
web, dels quals ja vaig explicar els motius a la compareixença
de pressuposts de l'any passat. Com a informació addicional,
aquest projecte iniciat enguany i signat amb l'empresa
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Ibermática, tenia un pressupost inicial de 600.000 euros per al
2022, però, una vegada adjudicat, per a aquest 2023, la partida
s'ha reduït en gairebé 167.000 euros.

Per acabar, m'agradaria fer-ho amb dues actuacions incloses
dins el pressupost de la conselleria que potser mereixen un
tractament a part.

El primer que, pel seu caràcter exclusiu, resulta obligatori
per a l'any 2023, es tracta del crèdit previst per a l'organització,
gestió i seguiment dels processos electorals, amb un pressupost
d’1.623.000 euros. Com saben, corresponen a l'administració
de la comunitat autònoma, com a administració convocant de
les eleccions al parlament i als consells insulars, posar a
disposició de les entitats implicades en el procés electoral els
mitjans personals i materials que s'han d’encadenar i coordinar
amb l'objectiu únic i últim de garantir un bon funcionament
dels processos electorals, en el sentit que s'organitzin de forma
òptima i eficient. Són objectius i activitats a realitzar en aquest
procés, la tramitació dels expedients de contractació dels
processos electorals, com el subministrament de paperetes i
sobres i altra documentació electoral, l'escrutini provisional
dels resultats electorals o les campanyes informatives.

També la col·laboració amb els agents intervinents en el
procés, el conveni amb l'Administració General de l'Estat, que
és l'administració competent en les eleccions municipals, la
qual cosa obliga a adoptar determinades mesures comunes i cal
col·laborar amb juntes electorals, Oficina del Cens,
ajuntaments i d'altres agents.

I també un sistema d'informació i coneixement previ posada
en marxa d'un telèfon d'atenció a l’elector, manteniment d'un
portal web per donar informació sobre normativa, tràmits,
calendari, consultes habituals i d'altra documentació útil per
facilitar el dret a vot.

I, en segon lloc, una altra actuació que pens que ens obliga
a fer-ne una referència, encara que estigui prevista o ja s'hagi
feta una compareixença específica per retre compte dels seus
pressuposts, són les transferències pressupostàries que s'han
previst a favor de l'Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes
Balears. Aquest 2023, el Govern de les Illes realitzarà diverses
transferències a IB3, per un import de 35.264.000 euros, a
càrrec del capítol 4, el que suposa un increment de 2.790.000
euros respecte de l'exercici anterior.

Com saben, el motiu principal d'aquest increment és a causa
de les despeses de personal estructural i consumibles als que
haurà de fer front aquesta entitat arran del procés
d'internalització dels serveis informatius, i que serà una realitat
el proper 1 de febrer del 2023. Hi haurà una altra transferència
d’1.490.000 euros, amb càrrec al capítol 6, al capítol 7, perdó,
el que suposarà un augment d’1.200.000 euros respecte de l'any
anterior, per mor d’inversions que es duran a terme a l'ens
públic relacionades amb el procés d'internalització.

El procés d'internalització obliga a la compra d'equips que,
fins al moment, eren aportats per les empreses adjudicatàries,
amb la finalitat de continuar oferint un servei informatiu en les
mateixes condicions que fins ara s'han realitzat.

Cal tenir en compte també que es du a terme la renovació
tecnològica de gran part de l'equipament tècnic de l'ens, que
està obsolet i descatalogat, amb una antiguitat de 15 anys.

Finalment, respecte d’IB3, una altra novetat, l'augment de
més d'un 18% en el pressupost per a la producció pròpia. Per
al Govern és una prioritat donar el màxim suport a la producció
pròpia per a les Illes Balears, per expandir i reforçar el teixit de
creadors, professionals i empreses del sector audiovisual de les
nostres illes. Per aquest motiu, en el pressupost de l'any 2023
s'ha previst un increment d’1,5 milions d'euros, d’assignació
per a producció pròpia amb l'objectiu de donar un major suport
al sector audiovisual.

Des del Govern de les Illes creiem en uns serveis
informatius preparats, forts estables i en la necessitat que el
personal treballi en les millors condicions laborals per oferir un
servei de qualitat i independent, que és el que necessita una
societat plenament democràtica, un model de societat al qual
mai no hem de renunciar. Per aquest motiu, avançam encara
més en aquest compromís i augmentam i blindam el seu
finançament any rere any.

En definitiva, i acab, els pressuposts per a l'any 2023 són,
en termes objectius i generals, els més elevats de la nostra
història fins a data d'avui, i crec que és una bona notícia perquè
això significa que l'administració mare de la nostra comunitat
autònoma disposa de recursos per dur endavant polítiques que
han de millorar la qualitat de vida de totes les persones que
vivim a les Illes Balears. Crec, sincerament, que són uns bons
pressuposts amb els quals podem contribuir a blindar l'estat del
benestar, mitjançant polítiques progressistes per millorar la
vida de la nostra ciutadania, sempre en augmentar serveis,
augmentar els drets, protegir les persones més vulnerables,
reforçar la seguretat, treballar per minimitzar riscs, informar la
població, consolidar la col·laboració entre administracions i
entitats i un llarg etcètera. 

En definitiva, polítiques reals, inclusives, igualitàries,
transformadores i, sobretot, al servei de les persones.

Moltes gràcies, i ara qued a la seva disposició.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Consellera. Es demana als portaveus si volen
una suspensió de la sessió o si podem continuar. Per tal de
formular preguntes o observacions, tot seguit es procedeix a la
intervenció dels grups parlamentaris. La Sra. Consellera pot
contestar globalment o bé contestar individualment.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA, FUNCIÓ
PÚBLICA I IGUALTAT (Mercedes Garrido i Rodríguez):

Globalment.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Popular té la paraula el Sr. Lafuente
per un temps de deu minuts.
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EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gracias, Sra. Presidenta. Buenos días, gracias, Sra.
Consellera, gracias al equipo que le acompañan. Bien, desde el
Grupo Popular tenemos una serie de cuestiones que nos
gustaría ir aclarando. Le agradecemos la explicación y,
efectivamente, coincidimos en que las circunstancias externas
condicionan a todas las administraciones y, evidentemente,
condicionan al Govern y los efectos que tengamos un conflicto
en Europa, pues nos condiciona económicamente a todos los
ciudadanos, nos condiciona en cuestiones tan elementales como
la energía o como los precios de la alimentación, y eso supone
la existencia de una inflación importante, una inflación muy
superior, inimaginable hace años, que redunda en la calidad de
vida de los ciudadanos. Por lo tanto, las acciones de la
administración, desde nuestro punto de vista, tendrían que ir en
la vía de paliar los efectos que la inflación tiene en los
ciudadanos. 

Usted nos explica la cuestión del escudo social, que nos
parece..., pues, una línea política coherente con su
posicionamientos. Nosotros entendemos que habría formas más
eficaces, precisamente, de ayudar a las personas con más
necesidad en lo que es el impuesto más injusto posible que
afecta directamente a los ciudadanos, que es la inflación. 

Pero yendo en concreto a cuestiones concretas de su
presupuesto, y empezando e intentando seguir el orden que
usted ha seguido en su exposición, nos surgen una serie de
dudas. 

Por ejemplo, empezando con el IBDona, nos hablaba de
que iban a incidir en este presupuesto en la cuestión de
vivienda, en el IBDona, especialmente. Nos gustaría, teniendo
en cuenta que es uno de los problemas más graves que tienen
los ciudadanos, que nos dijese exactamente en qué incide el
IBDona en la cuestión de vivienda. Supongo que en una línea
de ayudas, exactamente si nos podría concretar algo sobre esta
cuestión. 

Después nos explicaba un nuevo programa presupuestario
dirigido a opositores de judicatura y fiscalía, en el que se le
haría un... se incidiría sobre la perspectiva de género. ¿No cree
que sería mejor, en vez de dirigirse a opositores, dirigirse a
convenios con el ministerio, con la Fiscalía o con los Cuerpos
de Seguridad del Estado, que lo que necesitan precisamente son
medios materiales para hacer frente a las consecuencias, a los
actos de violencia de género, que dirigirnos a posibles
opositores, que no sabemos cuántos... finalmente ejercerán
funciones de fiscalía y judicatura?

Entendemos que deberíamos centrar los esfuerzos públicos
en cuestiones que tienen incidencia directa, precisamente, en
combatir la violencia de género. 

Nos gustaría que nos hablase de la evolución de los
resultados de la violencia de género. Cada año nos explica las
medidas, pero echamos de menos ver cuál es la evolución de
las políticas, porque es cierto que es importante describir qué
acciones tomamos, pero también es importante saber cómo
evolucionan los resultados, porque si tomamos muchas
acciones, pero los resultados cada vez son peores -como hemos

dicho reiteradamente- algo falla, porque las políticas se deben
medir no solamente con el gasto o con las acciones que
hacemos, sino con los resultados que obtenemos y lo que
resolvemos a los ciudadanos, si les resolvemos realmente los
problemas o los problemas siguen incrementándose, a pesar de
que incrementemos sustancialmente el gasto.

En la Dirección General de Relaciones con el Parlamento
y la Diversidad nos hablaba del plan de conciliación, era el
mayor reto de plan de conciliación el año pasado, tenía que ser
o se definió como la gran revolución política o de proyectos
por parte del Govern. Nos gustaría también que incidiese un
poco en los resultados de este plan que ya se empezó el año
pasado: qué resultados ha tenido, qué ha pasado con los agentes
de corresponsabilidad, cuántos se han contratado, cuántos nos
han contratado con los ayuntamientos, qué resultados ha tenido.

Era una de sus apuestas en su conselleria. Saber si en este
plan de conciliación está incluido la cuestión de..., porque es un
plan transversal que afecta a diferentes consellerias, pero que
desde su conselleria se lidera y se... y se hace la política
transversal del Govern, ¿la gratuidad de la educación infantil
entra en el plan de conciliación o no entra? Era una de las
medidas que se anunció el año pasado, ¿forma parte de ese
plan? Es una duda que tenemos.

En competencias y traspasos, nos comentaba que había
finalizado la competencia, el traspaso al Consell Insular de
Mallorca en materia de ordenación turística. ¿Hay alguna
competencia más a los consejos insulares prevista?, porque
estas dos legislaturas poco hemos avanzado en las
transferencias a los consejos insulares. 

Nos avanzaba que sí que se iba a conseguir, antes de final
de año, la transferencia del Estado hacia la comunidad
autónoma en la transferencia de costas y litoral, una
transferencia en la que creo que todos estamos de acuerdo que
es vital y fundamental para una comunidad insular y una
comunidad con la incidencia que tiene en la costa la vida social
y económica nuestra, pero nos gustaría saber las condiciones,
porque las competencias en sí pueden ser buenas o..., en
principio es bueno, pero según qué condiciones, en qué
condiciones, al menos las grandes líneas de las condiciones.

La resolución de las..., uno de los problemas que tiene en
este momento Baleares es el enorme atasco burocrático
administrativo que tiene la Demarcación de Costas con miles
de resoluciones pendientes. ¿Resolverá las resoluciones de las
concesiones o de las concesiones temporales la comunidad
autónoma o seguirá resolviendo el Estado? ¿Los cánones se los
quedará la comunidad autónoma o los cobrara el Estado?
¿Seremos simplemente la ventanilla donde se presentarán los
proyectos o seremos también, tendremos competencias en la
resolución de los expedientes? Está muy bien, todos
coincidimos en que debemos reivindicar la transferencia de
costas y el litoral, pero será buena o será mala en función de las
condiciones, en función de la dotación de personal.
Efectivamente, si viene con el personal actual, pues, es
manifiestamente insuficiente, si viene con los medios actuales
es manifiestamente insuficiente, porque sabemos cuál es el
atasco existente.
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Dirección General de Función Pública, una función pública
robusta. Bien, nosotros queremos una función pública, la
echamos de menos, eficaz y moderna también, porque si
tenemos una función pública robusta, pero no es ni eficaz ni
moderna, ni resuelve los problemas de los ciudadanos, pues
tampoco sirve a los ciudadanos ni al servicio público, que debe
ser el eje fundamental de las políticas en función pública. 

Nos hablaba de toda la política en materia retributiva, de los
grandes acuerdos con los sindicatos, me alegro que ahora
reconozca que con el gobierno de hace ya bastante tiempo del
Partido Popular, sí que hubo acuerdos con los sindicatos, que
hubo dos, porque le digo que en sede parlamentaria se dice que
ninguno, bueno al menos ahora ya reconoce que alguno hubo,
¿no? No, és que oí decir incluso que no entraban los sindicatos
en el Consolat de la Mar. Si hubo dos acuerdos por algún sitio
debían entrar.

De todas formas, respecto al poder adquisitivo, ¿cómo se
piensa compensar los años en que fue la única comunidad
autónoma en que no se produjo subida salarial a los
trabajadores públicos o de las únicas comunidades autónomas?
¿Hay alguna medida en esta cuestión o ya esto se ha olvidado?
En cuanto al poder adquisitivo de los trabajadores públicos...,
bien, son importantes los acuerdos, es importante seguir...,
básicamente se sigue lo que marca la normativa del Estado en
este caso, pero hay que resaltar que el poder adquisitivo real de
todos los ciudadanos, no de los trabajadores públicos, sino de
todos los ciudadanos con la inflación es disminuido, el poder
adquisitivo de todos, básicamente también de los trabajadores
y de los trabajadores por cuenta ajena en el sector privado, pero
también de los trabajadores públicos, porque la inflación es
superior a las subidas salariales. 

Por tanto, lo que incrementamos de salario, en el fondo
podemos adquirir menos bienes, tenemos más problemas, los
trabajadores públicos tienen más problemas para llegar a final
de mes que antes.

Sobre la EBAP, el año pasado anunció por ejemplo..., hace
mucha incidencia en la formación en materia de policías locales
y de su distribución en las distintas islas, nos parece positivo,
nos parece bueno, el año pasado anunció que habría cursos de
policías locales en todas las islas, creo que finalmente...  Me
gustaría que me confirmase ¿en Menorca se llegó a hacer
cursos de Policía?, se está haciendo ahora, vale, perfecto, me
parece correcto. Y ha anunciado el tema de la sede del debate
en Menorca. Nos gustaría que igual nos informase un poco más
qué funciones...voy acabando, en todo caso, ya dejaría ... 

En cuanto a la Dirección General de Coordinación Local,
ha anunciado la colaboración en el aniversario del Estatuto.
Nosotros manifestamos nuestra conformidad y satisfacción,
pero que efectivamente sea la celebración de un aniversario de
todos y que en un año pues en que hay unas elecciones a la
vista, no se haga uso partidista de este tipo de celebraciones. 

En todo caso me quedaban algunas dudas que por cuestión
de tiempo, ya dejaría para más adelante. 

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Lafuente. Pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos, té la paraula la Sra. Sans per un temps de deu minuts.

LA SRA. SANS I REGIS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sra. Consellera, i
salutacions també a l'equip que l'acompanya avui aquí. Hem
escoltat amb atenció la seva exposició de tots els pressuposts de
la seva conselleria, en la qual nosaltres compartim aquesta
necessitat d'augmentar determinades partides i que també
compartim aquest compromís que té el Govern amb l’aplicació
d'aquest nou escut social per aquesta situació socioeconòmica
que vivim aquí, a les Illes Balears i en aquest sentit Unidas
Podemos -com dic- comparteix aquests objectius. 

Així mateix la primera menció que m'agradaria fer en
aquesta compareixença, és una qüestió en la qual no estam
d'acord, no s'ha mencionat aquí, però sí que es recull als
pressuposts i és l’augment de la partida de Marivent. Nosaltres
ja avui anunciam que presentarem una esmena, per deixar el
just i necessària per al manteniment. Entenem que a capítol 1
hi pugui haver un augment, perquè com vostè mateixa ha
mencionat, al personal de l'administració s’augmentarà un
percentatge que vostè ja ha explicat, però res pus. Nosaltres, de
fet, consideram que mentre aquest espai no es retorni a la
ciutadania els doblers públics que s'hi han d'invertir han de ser
mínims. Com vostès saben, nosaltres ja hem fet algunes
iniciatives per intentar que es retorni a la ciutadania. Vàrem
enviar una carta, precisament a la Família Reial, que han rebut,
però no han tingut a bé contestar. I pensam que encara que
aquesta esmena que puguem presentar sigui una quantia que
devora la totalitat dels pressuposts pot parèixer insignificant, jo
vull recordar que en els anteriors pressuposts, amb 100.000 per
exemple, vàrem aconseguir que es poguessin reformar banys de
persones amb mobilitat reduïda o de persones majors, i, per
tant, pensam que a polítiques d'habitatge estaria millor destinat. 

D'altra banda i ja passant més a preguntes sobre els
pressuposts, vostè ha comentat que el fons finalista del Pla
Corresponsables que dóna el Ministeri d'Igualtat, està pendent
d’aquesta comissió bilateral entre l'Estat i la comunitat
autònoma. A mi però, m'agradaria saber si més o manco ja es
té previst a què es destinarien aquests doblers i si hi haurà una
inversió territorialitzada d’aquests mateixos recursos.

D’altra banda també, durant aquesta legislatura, a nivell
estatal també s’han aprovat tota sèrie de lleis o normes
referides a igualtat, lluita contra les violències masclistes, temes
de conciliació, entre d’altres, i ens agradaria també saber que
aquelles qüestions que recullen aquelles normes que afecten les
autonomies, si està previst als pressuposts donar compliment a
aquesta nova legislació.

També hem vist un increment a la Direcció General de
Drets i Diversitat, pel que fa al tema de transferències a
famílies i a entitats sense ànim de lucre. Nosaltres no tenim res
a dir sobre aquest augment, simplement nosaltres pensam que
és necessari seguir invertint i augmentar partides, tant en
matèria d’igualtat, vostè ja ha comentat que hi ha hagut un
increment, i també en matèria de drets i diversitat, perquè
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passam que davant d’alguns discursos que ens volen fer anar
cap enrere, el que hem de fer és espitjar i anar cap endavant. I
simplement d’aquestes partides que comentava, m’agradaria
conèixer més amb detall a quines polítiques es destinaran, o cap
a quines entitats es dirigeixen aquestes partides.

I volia fer una qüestió, que no és tant en termes de
pressupost, perquè no hi tenc res a dir, però sí que m’agraden
aquelles coses, que em pareixen molt interessants, com per
exemple la tasca que fa l’Institut d’Estudis Autonòmics, i volia
aprofitar aquesta compareixença per agrair la tasca i agafar el
personal, crec que són molt interessants aquells recursos que
ens envien als diferents grups parlamentaris, amb tota una sèrie
de legislació, normes, o activitats diverses. I ja també aprofitar
per a totes aquestes línies que ha comentat de noves activitats
que duran a terme durant l’any 2023, ens semblen molt
interessants i també necessàries i tant de bo poguessin tenir una
major projecció i arribada cap a la societat, perquè estigués al
corrent d’aquestes publicacions, que a vegades pot parèixer que
queden més a un àmbit com el nostre, però que realment són
útils per a tota la ciutadania.

També estam contents que hi hagi una partida per a
l’Associació Crits i Renou, Espai Mallorca, que any rere any
han demanat el suport del Govern, per poder mantenir la seva
activitat i és una qüestió que sempre havíem resolt amb una
esmena, amb total normalitat, però crec que és positiu que
estigui recollida en els pressuposts una qüestió que any rere
any, al final s’acabava aprovant.

Després també hem vist un augment pel que fa al pressupost
d’Emergències. Pensam que són qüestions cabdals, creiem que
hi ha molts d'estudis que demostren la problemàtica a la qual
ens enfrontam a les Illes Balears. Crec que és un repte que
tenim davant, que és el canvi climàtic, que hem d’abordar i ja
no només amb mesures per tal de pal·liar-lo, sinó aquelles
qüestions que ens puguin venir de sobte, ja sigui un temporal,
un incendi o qualsevol qüestió que ens pugui afectar, que
puguem tenir els mitjans per poder-ho resoldre. 

Nosaltres hem vist que s’incorporen dos nous programes,
programa de gestió d’emergències i programa d’anticipació i
prevenció d’emergències i ens agradaria conèixer un poc més
els seus detalls, ja que és una qüestió que també hem debatut
extensament a la Comissió d'Assumptes Institucionals i pensam
que és molt positiva aquesta incorporació. 

I després, finalment, també vull fer menció a Funció
Pública, crec que ha estat una de les àrees que durant aquesta
legislatura ha tingut una activitat molt intensa. Crec, però, que
al final total s’ha anat encarrilant per acabar la legislatura amb
una sèrie de processos que ens demanaven des d'altres
institucions; també hem vist com hi ha aquest augment
pressupostari per tal de poder millorar les condicions salarials
dels treballadors davant aquest anunci que va fer també el
Govern de l'Estat, amb aquest augment del 2,5, crec que és una
bona notícia que es pugui veure incorporat. I, per tant, també
reconèixer la tasca feta per Funció Pública, perquè sabem que
no han estat fàcils els reptes que han tingut per endavant, però
crec que al final els heu sortejat el millor possible. 

I simplement, si em pot contestar algunes de les qüestions
que ha plantejat, beníssim. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Sans. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la
paraula la Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

 Gràcies, presidenta. Consellera, moltes gràcies per la seva
compareixença i per ser aquí amb seu amb el seu equip.
Nosaltres, una de les coses que ja sap vostè és el Pacte de
reactivació, al qual vàrem donar suport des del primer moment
des del meu grup parlamentari, perquè volíem que formàs part
de les decisions i solucions, sobretot, no els partits polítics, sinó
els agents socials i econòmics d'aquestes illes, i és una tasca
que es fa des de la seva conselleria i aquest seguiment, sobretot,
de les decisions que es prenen en aquest pacte de reactivació
per tal de trobar les millors mesures econòmiques en aquest
moment de reactivació econòmica.

També volia fer un esment a IBDona. Nosaltres, des del
Grup Parlamentari Ciutadans, sempre han donat suport a
l'IBDona, i sobretot volia fer esment al programa Dona
Impulsa, on vàrem participar la setmana passada, és un
programa que ha funcionat molt bé, que volem que segueixi
aquesta col·laboració amb la Cambra de Comerç per arribar a
les dones emprenedores. Nosaltres demanarem via esmenes, és
veritat que no és d'aquesta conselleria, però sí que demanarem
una bonificació del cent per cent per part del Govern de la
quota d'autònoms per a les dones autònomes els dos primers
anys d'exercici d'activitat d'emprenedoria, creim que no és just
que paguin aquesta quota ni els joves ni les dones perquè hem
de fomentar l’emprenedoria, i sobretot les autònomes dones
només són un 6%. Per tant, creim que s'ha de potenciar. I
m’agradaria que parlés més d'aquestes programes per a dones
emprenedores i autònomes. 

Amb relació a l'escut social, a què ha fet esment a la seva
intervenció, ja sap que el posicionament de Ciutadans, creim
que no és suficient, que no arriba al 80% de les famílies, com
s’ha dit, per part del Govern sinó a un 10% de les famílies de
les Illes Balears. Aquestes ajudes tampoc no arriben als
autònoms, només als autònoms de temporada que no arriben ni
a 1.000 autònoms que es beneficien d'aquestes ajudes. Per tant,
creim que ha estat una oportunitat perduda d'arribar a PIME i
autònoms amb aquest escut social. Creim que no era el moment
de moltes d'aquestes mesures, que després un veu la lletra petita
i només arriben a un 10%. 

Els crèdits ISBA, perquè d'aquests 200 milions d'euros, 50
milions són crèdits ISBA, i ja ens diuen els autònoms i les
PIME que no necessiten més crèdit. 

Des de Ciutadans creim que sí que era el moment de fer
rebaixes fiscals i deduccions progressives, nosaltres no hem dit
mai una baixada d'imposts generalitzada, ni molt manco. De
fet, la proposta de Ciutadans sempre ha estat deflactar l’IRPF
i així minvar aquesta manca de capacitat adquisitiva i de poder
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adquisitiu, doncs, compensar-ho amb el que paga la gent per
l’IRPF, baixar els trams, deflactar-los era la solució més adient,
com es fa a França o a altres països. Creim que era el moment,
es pot fer, es pot fer amb un pla d'eficiència i de racionalització
de la despesa es poden fer rebaixes fiscals en aquest moment,
ho veim, tenim una recaptació històrica i, per tant, aquest
alleujament fiscal s'hauria d'haver fet per part del Govern.

Ha parlat també d'aquest increment del 2,5% per als
funcionaris públics. Nosaltres sempre hem estat al costat dels
funcionaris i dels treballadors públics, sí que és ver que a nivell
estatal també i a nivell autonòmic el que no volem és que hi
hagi una bretxa, una escletxa entre funcionaris i treballadors
públics i treballadors privats i, a més, que els càrrecs i assessors
del Govern també es pugin el sou un 2,5%, no ens sembla el
millor moment per fer-ho, consellera. 

En relació amb els processos d'estabilització, que
evidentment també té una partida perquè -ja ens ho deia ahir el
conseller Martí March- per als interins d'educació, que són
molts, doncs s'han de fer tots aquests processos d’estabilització,
ja sap quan quin és el posicionament de Ciutadans. Nosaltres
no vàrem donar suport al decret de baremació d'aquests
processos d'estabilització a Balears, estam convençuts que no
compleixen la sentència ni l'essència de la sentència del
Tribunal de Justícia de la Unió Europea que parlava d’una
figura del funcionari fix, no?, que no està contemplat en aquest
procés d'estabilització amb aquesta baremació que s'ha arribat
a fer. 

Quant a la reducció de temporalitat, és una de les peticions
que sempre hem fet. No es podia aguantar més amb aquesta
temporalitat i amb els contractes em frau de llei com té aquesta
administració des de fa dècades.

Unes tasques importants que té i competències molt
importants que té la seva conselleria són les Emergències,
sobretot emergències i Protecció Civil. Posarem esmenes en el
sentit d’augmentar les partides i recursos a Protecció Civil. És
ver que ha fet esment a aquestes partides sobretot de material,
formació, etc., per a Protecció Civil. I jo sobretot li deman,
com fa la coordinació d'emergències? És una cosa que em
preocupa, que hem dit a vegades a aquest parlament, és la
coordinació de tots els serveis d'emergències. Quins protocols
es duen a terme per aquesta coordinació d'emergència. 

En tema de policia local, m'agradaria d’aquest protocol que
ha fet esment tenir més informació, sap que és una de les
reivindicacions de tots els ajuntaments, de Palma, però de tots
els ajuntaments també. És ver que té aquesta col·laboració amb
la FELIB i han arribat també ajudes als ajuntaments, però volia
que fes més esment en això. 

El tema de la conciliació, aquest tema per als ciutadans és
cabdal. Vàrem ser un dels impulsors també en el Pacte de
reactivació d'aquell pla integral de conciliació. Crec que s’ha
quedat a la meitat, s'havia d’impulsar més el teletreball,
incentius per al teletreball, no només a l'àmbit públic sinó
també a l'àmbit privat, incentius fiscals perquè les empreses
fomentin aquestes condicions de conciliació per als seus
treballadors; també les  excedències, ... Bé, que tot això s'ha de
millorar, el foment a l’empresa privada.

Crec que més o manco ho he dit tot. Sí que el tema de les
comunitats a l'exterior ha parlat de partides i ha parlat..., bé,
sabem que va haver-hi aquell viatge, però volíem saber també
la llei com està en aquests moments. I crec que més o manco...
perquè IB3 ja va per una altra via. 

Moltes gràcies, consellera.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Guasp. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares, té la paraula el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Buenos días, Sra. Consellera y
todo el grupo de colaboradores que le acompañan. Yo quiero
empezar agradeciéndole las referencias que ha hecho usted a
nuestra formación política a lo largo de su discurso, no
citándonos directamente, como sí ha hecho con el Partido
Popular -sus antiguos compañeros en el extinto bipartidismo-,
pero sí que he notado las cariñosas referencias que ha hecho
usted a VOX.

Ustedes, uno tras otro, los diferentes consellers de todas las
consellerias, han venido desgranándonos, con más o menos
grado de detalle, los presupuestos de sus diferentes
consellerias, pero siempre haciendo referencias a una serie de
mantras o de directrices de sus equipos de comunicación que
empiezan con lo del escudo social, que nosotros consideramos
más bien un escudo electoral, que es lo que en realidad son
estos presupuestos. 

Usted ha venido y nos ha hablado de que van a mantener
esos 5 millones de euros en gastos de publicidad, en gastos de
Agitprop, con la excusa de que la pospandemia, y si no es
suficiente la pospandemia pues tenemos la guerra de Ucrania,
que justifica ese gasto. Yo no tengo una bola de cristal, pero me
apostaría algo a que si hay un cambio de gobierno en las
próximas elecciones, de las que usted en parte también es
responsable, de estos 5 millones de euros, en mayo dudo que
encontremos ni uno en el cajón, en caso de que gobernemos
nosotros. Lógicamente  35 millones para IB3, ha explicado
usted el incremento, claro, ese proceso de internalización,
como IB3 a diferencia de otras televisiones públicas como la de
Andalucía, no está blindada por el estatuto, intentan ustedes
hacer imposible su cierre que nosotros varias veces hemos
denunciado internalizando al personal. 

Nos ha desgranado una serie de programas en los que
ustedes van a invertir con su visión de la realidad en
diferentes..., por ejemplo, 500.000 euros para adoctrinar a
nuestros hijos en las escuelas. 

Me ha llamado mucho la atención esta especie de premio
que quieren ustedes hacer para los que están opositando a
jueces y fiscales, para que lo hagan desde la perspectiva de
género en un país donde hay unas 2.900 jueces frente a 2.400
jueces. Si siendo mayoría no hay perspectiva de género en la
judicatura..., pero bueno.
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Luego, dentro de lo que es el esquema dialéctico de todas
las consellerías, todas hablan del cambio climático, todas,
absolutamente todas, no entraremos en muchas disquisiciones
sobre el tema, pero teniendo en cuenta... hoy, yo me rompí el
menisco y hoy me duele mucho la pierna, ya hace un par de
días que me duele, tiene mejor..., o sea, acierta más mi pierna
los cambios climáticos que sus expertos con sus predicciones
del ocaso final, todas se incumplen, una tras otra, teniendo en
cuenta además que el que preside su comité de expertos de
cambio climático es un abogado, no un científico, pero bueno.
Ustedes aquí nos insisten constantemente en este tema. 

Por desgracia, en nuestra comunidad, torrentadas ha habido
toda la vida. Nosotros vivimos un régimen de lluvias
mediterráneo, en el régimen de lluvia mediterráneo se da
siempre una concentración de mucha pluviosidad en un espacio
muy reducido de tiempo, y eso hace que si los torrentes no
están correctamente limpios y encauzados, se produzcan por
desgracia las desgracias a las que hemos asistido, pero esto es
así ahora, era si hace cien años y era así hace quinientos años.
El problema que tienen ustedes es... que hacer limpiar los
torrentes, adecuar los cauces y afortunadamente así no se
producirán estas desgracias.

Luego ha hablado usted de las de las políticas LGTBI a las
que también destinan importantes cantidades. Nos ha hablado
de las agresiones homofóbicas, que nosotros por supuesto
condenamos, pero..., y que afortunadamente en nuestra
comunidad no son habituales, afortunadamente, y las ha
asociado usted al discurso del odio. 

Yo le pregunto: ¿No les convendría realmente intentar..., ya
que crean ustedes tantos observatorios, centros de estudio y
demás, empezar a darse cuenta, vista la realidad de estas
agresiones homófobas tanto en Baleares como en el conjunto
de España, que tal vez lo que deberían ustedes focalizar es el
problema que suponen ciertos discursos religiosos o
culturales?, porque nosotros pensamos que la violencia no tiene
género, pero por desgracia sí nacionalidad.

Por otra parte nos dice usted que va a crear un nuevo
observatorio en el IBDona, yo..., hay diferentes organismos
unicelulares como las bacterias que se reproducen por
bipartición, y esto sucede con esta serie de chiringuitos que
ustedes tienen montados, el IBDona va creando, se va
repartiendo y va creando nuevos entes a los que tenemos que
dotar de partidas económicas que se podrían, muchas de ellas,
realizar a través tanto de las diferentes direcciones generales
como por estudios de la Universidad de las Islas Baleares y
demás, pero ustedes están... vamos, dedicados y derechos a esta
partida. 

Luego, encontramos que la política en materia de
conciliación es muy poco ambiciosa. Ustedes hablan mucho de
política de igualdad, de los techos de cristal y, realmente, si
ustedes quieren esta igualdad que recoge nuestra Constitución
y que nosotros compartimos el deseo de igualdad absoluta entre
el hombre y la mujer, deberían implicarse más y ser mucho más
ambiciosos en un presupuesto de 134 millones de euros, donde
la partida de publicidad es prácticamente la misma que dedican
ustedes a políticas de igualdad. 

Si realmente ustedes quieren que la mujer se incorpore al
trabajo en plenas igualdades y sin tener que renunciar a la
conciliación de la vida familiar, deberían dedicar a este
propósito muchísimo más dinero que el que ustedes le están
destinando, porque destinan dinero, por ejemplo, para ayudas
a las mujeres que quieren hacer estudios masculinizados, o sea,
las mujeres en este país pueden estudiar lo que les dé la gana,
según las notas que saquen de corte pueden ir a donde les dé la
gana estudiar. No hay ninguna profesión, ninguna carrera en
este país, ninguna formación profesional donde la mujer tenga
un veto de entrada, ninguna. Entonces, dígame a qué obedece
que destinemos dinero a que las mujeres estudien aquello que
a lo mejor no quieren estudiar o no les apetece, porque
prefieren otras cosas. Nosotros tenemos desde las
administraciones públicas que indicar a las mujeres: vayan
ustedes a estudiar estos estudios determinados porque están
muy masculinizados. Es decir, un dirigismo de la sociedad con
dinero público, por supuesto. 

En definitiva, nosotros consideramos que estos
presupuestos de su conselleria no solo no son adecuados, sino
que obedecen a unos intereses que son muy distintos de
aquellos para los que está creada. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez Abans he comès un error, he donat
la paraula abans al Sr. Rodríguez i no al Sr. Ferrà, així que li
deman disculpes. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té
la paraula el Sr. Ferrà.

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Gràcies, Sra. Presidenta, només faltaria. Sra. Garrido,
benvinguda a vostè i a tot l'equip. Vostè ha fet referència en el
principi, ha fet una explicació general dels pressuposts de la
comunitat autònoma i dels pressuposts seus, amb un increment
d'un 30,38%, 135 milions més o manco d'euros. Per tant, li vull
donar l'enhorabona per aquest increment i també per
l’increment de 2 milions d'euros a l’IBDona.

Ha fet esment vostè al tercer pla d'igualtat, supòs que... bé,
supòs que és un pla que s'ha d'anar implementant o s’hi ha fent
feina durant 2023. Jo, un prec més que una pregunta, i és que
aquest pla d'igualtat s’implementa també dins la mateixa
administració autonòmica i que es tengui en compte el Serveis
de Prevenció de Riscos Laborals i Salut Laboral del Govern de
les Illes Balears, perquè tenguin un paper rellevant en aquest
disseny, perquè són ells després els que han de..., entre d'altres
agents, són ells els que han de... o els que detecten aquestes
possibles agressions dins la mateixa administració. 

Ha fet també referència al nou Observatori de la igualtat,
que enguany ha vist la llum, i la meva pregunta és si tendrem a
disposició al Parlament de les Illes Balears una memòria anual,
i si hi haurà també... si es presentarà aquesta memòria anual de
l'Observatori d'Igualtat en el Parlament.

 Ha fet referència també al programa de Convivèxit, de
prevenció de violència masclista en els centres educatius,
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desconec aquest programa i un poquet era si ens pot donar tres
tresques damunt aquest programa, i sobretot, si existeix qualque
línia de feina amb tics i perspectiva feminista dins les dins el
programa Convivèxit.

També ha fet esment que fa un any que es va aprovar el
primer pla de corresponsabilitat, amb mesures de conciliació
personal, laboral i familiar. Com vostè evidentment sap, les
mesures de conciliació són voluntàries, són aquelles que les
empreses apliquen voluntàriament al marge del que disposen
les lleis i altres normatives. I era..., bé, un poquet... primer de
tot, si pot contar-nos un poquet..., ja sé que vostè ha dit que
havia comparegut, però si pot comentar-nos en què
consisteixen aquests avanços en les mesures de conciliació,
sobretot en el que respecta a aquells compromisos del sector
privat, no?, que participa supòs que dins aquest pla de
corresponsabilitat.

Després, també ha fet referència al segon pla estratègic que
està en marxa, segon pla estratègic LGTBI. Compartesc
l'anàlisi que fa vostè, la compartim crec que quasi tots, que és
aquest increment d'odi i d'agressions a aquest col·lectiu, i li
volem donar el màxim suport perquè el Govern visibilitzi
aquesta qüestió, aquest odi, aquest increment d’odi i aquest
increment de agressions al col·lectiu LGTBI.

Respecte de l'impuls de l'Agenda 2030 ha fet referència,
evidentment, als objectius de desenvolupament sostenible, ha
fet referència que una de les funcions que ha tengut la seva
conselleria és vetllar per aquests objectius dins els fons
europeus, dins l'aplicació dels fons europeus. Només li volia fer
referència a una qüestió, a veure com valora el Govern, no sé
si el paper li pertoca a vostè, però vostè té aquesta funció també
de transversalitat dins el Govern, jo ho he demanat als
consellers que crec que els pertoca, però des del meu grup
estam bastant preocupats per les conclusions o les anàlisis que
ha fet el comitè d'experts per a la transició energètica i el canvi
climàtic recentment, a una compareixença que es va fer al
Parlament de les Illes Balears la setmana passada va assistir el
president i la resta de membres, on és els objectius que s'han
marcat per a 2030 duen bastant de retard, tant a les Illes Balears
com a la resta de territori de l'Estat espanyol, a Europa i a la
resta del món. Ja sé que els objectius de desenvolupament
sostenible no són sols  objectius energètics, però  dins ells
evidentment també hi són i ocupen un lloc central. 

Crec que és una molt bona notícia que s'hagi recuperat
l'ajuda a l'Espai Mallorca, però no m'ha quedat clara la quantia
de la línia d'ajudes, no sé si..., ho ha dit, però no ho he entès. Si
em podria dir l'ajuda. L'Espai Mallorca històricament ha fet
aquesta feina de difusió cultural de les Illes, de la cultura de les
Illes Balears a Catalunya; a més que Catalunya és un mercat
prioritari per a aquesta divulgació cultural i per a l'activitat
econòmica que se’n genera. 

També ha fet esment que hi ha una voluntat clara de la
conselleria per incrementar el personal del centre 112. Jo
l'anim, l’anim a incrementar aquest personal. Crec que és vital.
Crec sincerament que l’112 ha de tenir personal suficient per
poder fer front a tots els reptes que moltes vegades, com és
evident, són emergències difícils de preveure, difícils de
planificar, que es tenen recursos, però no tot es té controlat al

cent per cent. Per tant, en aquests moments comptar amb
personal suficient és moltes vegades vital per poder donar una
resposta el més ràpida possible. 

Ha fet referència al sistema d'alerta primerenca
MEDhyCON per a la gestió de riscos d'inundacions a les Illes
Balears. La meva pregunta és un poquet, com funciona? També
li vull donar l'enhorabona perquè el 2021 -crec que és
important dir-ho- es va aprovar el nou Pla d’INUNBAL, crec
que era bastant necessari que es fes aquest nou Pla INUNBAL,
que ha d'anar en coordinació amb el Pla de gestió de riscs
d'inundacions que fa la Direcció General de Recursos Hídrics
seguint la Directiva marc de l'aigua. I un poquet saber com
funciona, el mecanisme de com funciona. Jo m’ho imagín,
supòs que funciona d'una manera aproximada com es volia un
temps fer, però bé, saber un poquet aquest sistema d'alerta
primerenca com funciona. També quantes instal·lacions hi ha
posades, crec que va haver-hi un pla pilot en el seu moment o
s'ha fet un pla pilot el 2022, i quanta gent hi ha col·locada i on,
i quantes s'instal·laran el 2023, si hi ha qualque previsió. I
aquest criteri, demanar-li si aquest criteri per posar aquestes
estacions és seguint els criteris que el Pla de gestió de riscos
d'inundacions del Govern de les Illes Balears marca quan
identifica les àrees de risc potencial significatiu d'inundació, i
també aquests mapes que trobam en aquest pla de gestió. És a
dir, supòs que la prioritat serà anar a aquestes zones.
Simplement si m’ho pot constatar o no.

Dins aquesta caracterització, què són aquests sistemes
d'alerta primerenca també el temps de resposta que donen i
aquestes garanties de resposta que poden donar els tècnics de
la Universitat que l’han dissenyat. Perquè aquí històricament hi
havia uns sistemes de..., bé, unes estacions meteorològiques als
torrents de les Illes Balears que es varen implementar durant els
anys vuitanta i noranta que sols tenien una..., no tenien aquest
objectiu, tenien un objectiu que era donar dades, sí, exacte, i
quan hi havia una torrentada forta sortien volant, és a dir, no hi
havia temps, no donaven ni la senyal perquè l'aigua les passava
per damunt. En aquest aspecte també li vull demanar si
aquestes estacions estan pensades també per donar dades
hidromètriques a recursos hídrics. 

Després -ja per últim- encoratjar-la, encara que no s'hagi
esmentat crec que és importantíssim, a insistir en una feina
contínua amb els ajuntaments perquè tenguin al dia els plans
locals d'inundacions, sobretot la feina en la part preventiva i
saber en tot moment què s’ha de fer, sobretot quan arriben les
èpoques de riscs d'inundacions, parlam de setembre, octubre,
novembre, que són els mesos més crítics, i que hi hagi aquesta
feina contínua amb  les administracions perquè el temps de
resposta i saber què s'ha de fer en el moment que passa és vital,
malgrat tota la resta també seria important. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Ferrà. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per
les Illes té la paraula la Sra. Pons. 
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LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sra. Presidenta. Senyores i senyors diputades, bon
dia a tots i totes. Bon dia, Sra. Consellera, benvinguda a
aquesta comissió. Vostè té una multiconselleria on podem
trobar-hi una mica de tot i es fa complicat a vegades sintetitzar
tot el que voldríem dir. Com diu el company Antoni Sanz, vostè
té un centre comercial, no una conselleria. Així es que hi
podem comprar pràcticament de tot. Bromes a part, saludar
també tot el seu equip, algunes cares conegudes que hem pogut
veure i que celebram que siguin aquí. 

Abans de res faria dos aclariments. Sr. Rodríguez, si a vostè
li fa mal el menisco no es por culpa del clima, usted ese día no
fue a clase, es por la meteorología, que no és el mateix. Crec
que s'ha de tenir en compte aquesta qüestió i que el canvi
climàtic és una realitat, i nosaltres, absolutament, estam a favor
de totes les polítiques que es puguin fer a un territori com el
nostre, a un món global, però també a casa nostra on aquestes
illes, si no anam vius, ens desapareixeran més prest que tard. 

Per altra banda, també aclarir que la perspectiva de gènere,
ho sabem, ho hem vist i ho hem contemplat durant segles
d'història, no sempre té a veure amb el sexe dels professionals,
sinó que té a veure amb unes creences ancestrals que,
absolutament equivocades, han persistit  en el temps.

Dit això, a nosaltres ens pareix bé aquest escut social del
que parlen. La nostra preocupació -ja ho vaig dir ahir al
conseller Company i també a la consellera de Salut- és què
passarà el 2024? Sé que hem de viure aquí ara, però seran
puntuals totes aquestes polítiques en  cas que vostès repeteixin
o què passarà? És a dir, hi ha mesures que es prenen que són
temporals, però n'hi ha d'altres que seria necessari que
tenguessin una continuïtat en el temps. Per tant, aquesta és la
primera pregunta que li voldria fer. 

Llavors, dir-li simplement que nosaltres celebram les
polítiques de l'IBDona, creim que són imprescindibles, creim
que la perspectiva de gènere ha d'estar sempre a totes les
polítiques que es facin simplement perquè és necessari, perquè
és necessari i imprescindible, perquè això és així i és de caixó,
i qui vulgui negar aquesta major pensam que està absolutament
equivocat o és tendenciós.

Parlaré també dels serveis d'internalització d’IB3. Ja sap
que aquest tema ens ha preocupat, i molt, a aquest grup
parlamentari, que creim que hem ajudat a fer avanços en aquest
sentit. Celebram aquest servei d'internalització, ja vàrem poder
parlar amb el Sr. Manresa de quina seria la cronologia i com es
faria. Sé que vostè ja va dir en ple que hem d'estar pendents
d'aquest comitè d'empresa i que són ells que han de fer aquesta
tasca. Nosaltres celebram aquest servei i també l'increment en
producció pròpia. 

Tot i això, ja sap que l'esmena dels pressuposts que vàrem
fer l'any passat era de 2,8 milions d'euros. Vostès han arribat a
l’1,5, però també sàpiga que hi haurà esmenes en aquest sentit
d’aquest grup parlamentari perquè creim que el teixit industrial,
el teixit d'aquesta indústria, que són els audiovisuals, se
sustenta gràcies a IB3 i és així perquè dins casa nostra no som
competitius i quan sortim fora, molt manco, perquè els

pressuposts que manegen la resta de productores d'Espanya són
infinitament majors. 

Per tant, crec que si vostès aposten, han d'apostar clarament.
Han fet una mostra que així és, però encara crec que si poden
i volen poden incrementar aquests pressuposts de producció
pròpia perquè els professionals saben treballar perfectament. 

Enhorabona a tots per aquests 40 anys de l'Estatut
d'Autonomia, creim que qualsevol celebració serà poca,
qualsevol difusió d'aquest Estatut serà poca, i també lluitar per
l'aprofundiment de les nostres competències, de la nostra
idiosincràsia, de la nostra identitat com a poble. I aquesta és
una bona efemèride, perquè això sigui així. I, per cert, celebrar
també els 20 de les transferències en competències sanitàries,
que eren tan necessàries a la nostra comunitat. 

En el tema d'Emergències, dir que sí, que estam d'acord
amb aquestes polítiques. Estic d'acord amb el Sr. Ferrà, quan
parla de reforçar alguns serveis concrets d'aquesta multi
conselleria que vostè té, com és el cas de la prevenció
d’inundacions. Ja li va comentar la nostra companya Maria
Antònia Sureda en ple al conseller de Medi Ambient, això sí,
com estaven d’espantats encara a la zona de Llevant, quan
cauen quatre gotes o en cauen vint-i-quatre. És difícil viure
tranquils a segons quines zones. Nosaltres ho entenem
absolutament tot, també creim que la neteja dels torrents és
imprescindible. 

I llavors celebram també l'Espai Mallorca. Creim que ha
estat històricament útil, necessari i cohesionador de la nostra
realitat. 

Pel que fa a les polítiques LGTBI, nosaltres també creim
que són necessàries i quan veim que els nostres drets estan
assegurats, no ens podem confiar, perquè sempre trontollen o
poden estar en perill en aquest moment tan vulnerable, allà on
els populismes volen agafar força. I entre tots no ho permetrem. 

De moment és tot. Això és el bo, d’allò que ens agrada. I
aquestes són les preguntes que li faig. Sàpiga que allò que no
ens agrada, com que ho hem d'estudiar més a fons, arribarà a la
seva conselleria en forma d’esmena als pressuposts.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula el Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. I gràcies, Sra. Consellera,
per les seves explicacions i a tot el seu equip, per ser presents
avui aquí. Vostè ha fet una afirmació que jo comparteixo
absolutament, vostè ha dit, “necessitem una funció pública
robusta”. I nosaltres en això hi estam totalment d'acord. I, per
tant, nosaltres donem suport a tot l'esforç que estan fent, tant a
nivell de la fixesa del personal, la internalització, etc., i això ho
considerem perquè considerem que realment..., és a dir, no pot
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haver-hi un bon servei públic, sense una funció pública ben
proveïda i ben dotada. 

Ara bé, hem de ser conscients que hi ha una crítica, sobretot
per part dels grups de dretes, que sempre, clar, critiquen que
estam fent una administració massa gran, que és ineficient, ens
exigeixen plans d'eficiència, cosa que nosaltres també
compartim. I és veritat que, efectivament, a mi a vegades, quan
veiem els nivells d'execució del pressupost, veiem que realment
hi ha problemes molt greus. És a dir, es pressuposten moltes
coses i després no hi ha capacitat ni de fer les contractacions,
i crec que ens farem un flac favor si ens posem una bena als
ulls i no entenem que part d'aquesta crítica és encertada. Per
tant, cal una funció pública robusta, perquè jo estic convençut
que moltes d’aquestes lentituds exasperants que es produeixen
en la concessió d'ajuts, que es produeixen les contractacions,
són a causa de falta de personal o falta de personal degudament
qualificat. Per tant, hem de tenir aquesta funció pública robusta,
però també hem de treballar en una millora de l'eficiència de
l'administració. 

El Sr. Lafuente ha fet una referència també a això, i amb la
Sra. Sans hem comentat, hem fet una mica de comentari sobre
si això era pressupostari o no era pressupostari. Jo crec que sí
que és pressupostari i ja veurà per què li estic parlant d’això. És
a dir, jo crec que realment hi trob a faltar, com que tots els
consellers, vostès, quan vénen, dediquen deu minuts a parlar
del global del pressupost, no només de la seva secció, jo també
parlaré del global del pressupost. És a dir, no hi ha en aquest
pressupost una aposta clara per l'eficiència de l'administració,
no hi és. I això per què li ho dic a vostè? Perquè crec que vostè,
en aquest súper que té vostè, jo crec que és indefugible que
vostè tingués una secció nova en el súper, que seria el de
l'eficiència de l'administració, perquè és un tema que ara està
distribuït per moltes conselleries. Vostè, dintre de Funció
Pública, hi ha un apartat dedicat a modernització. Ahir va
comparèixer el conseller de Fons Europeus, que té la Direcció
General de Modernització i Administració Digital, que
bàsicament es dedica als temes aquests de les noves tecnologies
i de tal,... aquí s’acaba la modernització. Després, la
Vicepresidència, dintre de la Direcció General de Participació,
Transparència i Voluntariat, té un servei de qualitat i avaluació,
que és una única persona. 

És a dir, aquí tenim un problema, i jo això ho trec aquí,
perquè algunes de les polítiques que vostè ha comentat, a mi
algunes realment també em plantegen el dubte, com ha fet el Sr.
Lafuente, jo ho faig de forma totalment ben intencionada -
suposo que ell també- de dir realment estam fent moltes coses,
estam tirant endavant moltes coses, però estam avaluant que
realment aquestes siguin les polítiques encertades, en el sentit
que donen resposta als problemes que volem resoldre. Això a
mi, és un tema que em preocupa i hi he lligat el tema de la
funció pública. És a dir, estic totalment a favor que hi hagi més
personal, que estigui més ben pagat, que estigui més ben
format, però a la vegada, per evitar-nos les crítiques que molt
legítimament ens farà la dreta, que estam creant una
administració excessivament gran, excessivament pesada,
excessivament ineficient, hem de fer un esforç molt gran de
control de l'eficiència d'aquests doblers, perquè si no, tenim la
aquella sensació de que els doblers se'n van per la finestra,
perquè clar, en sous el capítol un és immens, jo estic a favor

que creixi el capítol 1, però a la vegada hem de ser capaços
d'estar avaluant l'eficiència, no només del personal, sinó en
general, de les polítiques. 

I perdoni que he fet aquesta digressió, que jo crec que sí
que és pressupostària, també és organitzativa, evidentment,
aquí abans hi hauria d'haver-hi una reflexió organitzativa sobre
el Govern, però també és pressupostària, perquè crec que
realment aquest és un tema transversal a tot el Govern i per
això crec que hauria de dependre de Presidència. La consellera
d'Hisenda, darrerament també ha dit que ell es vol ocupar
d’això, lògicament, el que s’ocupa del pressupost és el més
interessat, en assegurar-se que cada euro està ben gastat. Per
tant, aquí fixi’s que he parlat de quatre conselleries, això a
vegades jo també he parlat de la dispersió de les seves
polítiques d’innovació, que també estan distribuïdes entre tres
o quatre conselleries. Clar, sent com és aquest tema, un tema
crucial, fonamental, bàsic, perquè si això funcionés bé, tota la
resta funcionaria bé i és una assignatura pendent del Govern i
jo ara no ho dic per criticar el Govern, jo ho he dit tota la
legislatura -vostè ho sap-, fins i tot a l'acord d'investidura que
tenim, s'havia de fer una llei d'eficiència, que, evidentment no
s'ha fet, perquè escolti, havent-hi pandèmies per enmig, jo
evidentment entenc que s'han d'atendre les urgències i que es fa
el que es pot. Però és un tema que realment haurem de posar fil
a l’agulla.

Jo tot això li dic, perquè tot això m’ha pensar, per això feia
referència a la intervenció que ha fet el Sr. Lafuente, en tot el
tema de les polítiques de l'IBDona, que vull que quedi clara una
cosa per favor, estic totalment a favor de tots i cadascun dels
euros que es dediquen a l'IBDona i més que se n’hi
dediquessin. Per tant, no vull que interpreti el que jo li diré ara,
com que posi en dubte la feina que fa l'IBDona i les polítiques
que s'han de fer. Però sí que quan parlam de grans objectius,
com lluitar contra la violència masclista, coeducació per
aconseguir que els nins creixin en uns valors de respecte, etc.,
realment són uns objectius tan ambiciosos, que crec que sí que
realment hauríem de ser capaços d'aquestes polítiques, establir
uns indicadors, no per dir si hem de dedicar aquests doblers o
no, que jo pens i ho torn a repetir, que sí que els hem de
dedicar, sinó per estar segurs que les polítiques que feim, estan
atacant aquell mal que volem combatre, perquè si no, correm
el risc d'estar molt satisfets, amb l'únic indicador del nombre
d'euros que gastam i no de realment els canvis que s'han
aconseguit. Ja sé que això és molt difícil que es vagi d'un any
per l'altre, són polítiques que s'han de mantenir continuadament
en el temps i que s'ha d'anar veient en un llarg lapse de temps
el resultat que donen. Però clar hem de començar a recollir les
evidències de l'eficàcia d'aquestes polítiques. 

Per tant, jo aquí..., és a dir, pens -i igual que ho dic per
l'IBDona, ho diria, de totes les polítiques-, per això no vull que
se’m malinterpreti, totes les polítiques, però crec que polítiques
són tan importants, que apel·len a temes que són tan greus per
la societat, és molt important que estiguem segurs que les
accions que fem, són les que realment donen resposta al
programa. I això ho dic perquè, per exemple, quan vostè ha
parlat d'un Observatori d'Igualtat, 132.000 euros -és que no
estam parlant de cap gran quantitat, només faltaria-, vostè ha dit
que tinguem clar quin és el camí que ens queda per recórrer.
Home!, això està molt bé, però, sobretot i el que hem
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recorregut. És a dir, quan vostè diu un Observatori d'Igualtat,
jo he pensat, fantàstic, el necessitem, per això que li dic jo. Si
tenim un observatori, podrem saber com evolucionen els
diferents paràmetres i si estam fent una política efectiva o no
estam fent una política efectiva. Però, per tant, no només es
tracta que l’observatori miri el camí que ens queda per recórrer,
sinó i sobretot el que hem recorregut i veure si hem assolit els
objectius o no hem assolit els objectius. 

També, concretament i ara sí que li dic que.. I hi ha hagut
una actuació, que jo no he acabat d'entendre, que és això dels
estudis per a opositors a jutge. Això no ho acabam d'entendre,
Sra. Consellera, i fixin-se que fins ara no li he fet cap pregunta.
Ara sí que li faig una pregunta. És a dir, a mi em costa entendre
que una persona que està preparant les oposicions a jutge tingui
temps per fer un assaig sobre el tema de la perspectiva de
gènere, amb l'única recompensa que serà publicada per
l'IBDona. Perdoni, jo soc (...) en la matèria, segur que si
l'IBDona planteja això, és perquè està encertat, però jo, com a
diputat, no ho entenc, i crec que la meva obligació per poder-ho
explicar als meus electors, és entendre-ho, i per això deman.
Per tant, que ningú no s'ofengui. Ara vostè m'ha dit que també
tenen una retribució econòmica. Bé, jo li anava a dir, escolti,
potser la retribució hauria de ser que tinguessin una beca per
poder-se preparar les oposicions, no? Precisament, en aquesta
línia anava, jo he entès que només hi havia la publicació
d'aquest treball, per això no ho acabava d'entendre. 

Després, també vostè ha parlat dels ajuts a les cambres de
comerç, en el cas de Menorca, 30.000 euros, per al tema de les
emprenedores, fantàstic, totalment d'acord, però pensin que les
cambres de comerç tenen un problema de fons, un problema
estructural i si no solucionem el problema estructural, poc.... o
flac favor els farem en subvencionar-los projectes. Per tant, està
molt bé, aquest projecte s’ha de subvencionar. Aquí, veu?,
vostè sí que ha parlat d'indicadors, ha dit: 1.000 dones que hi
han participat, 500 que han emprès, això és el que necessitam,
indicadors per saber que realment aquestes polítiques donen un
resultat.

Per tant, simplement no és la seva..., això no és el seu
negociat, és el del Sr. Negueruela, però nosaltres li demanaríem
que, d'una vegada per totes, se solucioni el finançament basal
de les cambres de comerç, perquè, si no estam regant a un
territori que està erm i que, per tant, difícilment donarà els
fruits que toquen.

Després, una altra pregunta que li faig, canviant de direcció
general, el tema del suport escolar, ludoteques que vostè ha dit
que ho podran executar tots els ajuntaments, ha dit literalment.
Jo això no entenc ben bé què vol dir. No sé si és que és una
convocatòria, em sembla que ha parlat de 500.000 euros, una
convocatòria, i s’hi podran presentar els ajuntaments amb la
qual cosa al final tal vegada acabaran sent molt pocs doblers
per a cada ajuntament. La iniciativa és fantàstica, és necessària,
tot el suport, però hem de garantir que els ajuntaments tindran
prou finançament per realment poder-ho dur a terme. 

I la última pregunta que li volia fer o aclariment sobre
l'Espai Mallorca, el Sr. Ferrà hi ha fet referència, ha tengut un
lapsus el Sr. Ferrà perquè ha dit “recuperar l'ajut”, ja fa anys
que es dóna aquest ajut, modestament he de dir que entre altres

coses gràcies a les esmenes que ha presentat el nostre grup, i
aclariré al Sr. Ferrà, no caldrà ni que li contesti vostè, la Sra.
Consellera ha dit “15.000 euros”, però en el pressupost posa:
“10.000". Llavors, a mi m'agradaria que em digués a veure aquí
què preval, quina font del dret preval, si el que està escrit a la
Llei de pressuposts o el que ha dit la Sra. Consellera.

I finalment, per acabar, Sra. Consellera, evidentment estaré
amatent a les seves respostes, però li adverteixo que ja li he dit
que jo he d'agafar un avió, suposant que no pogués estar aquí
present quan vostè em respongui, respongui’m, per favor,
perquè jo evidentment a través de YouTube estaré molt amatent
a les seves respostes.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula la Sra. Carbonero.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

 Sí, moltes gràcies, presidenta. Bon dia, consellera i tot
l'equip que l'acompanya. Bon dia, diputats i diputades. Primer
de tot, volem donar l'enhorabona a la conselleria i a tot l'equip
per elaborar els pressuposts. Els pressuposts aquí sembla que
a vegades parlam: “Ah..., tenim pressuposts en temps i forma”,
però bé, vull posar els punts damunt les is que no a totes les
comunitats passa igual i nosaltres aquí, a Balears, podem
presumir de tenir pressuposts en temps i forma, i uns
pressuposts polítics també, que al final es tracta d’açò, no?, de
marcar línies polítiques. 

Nosaltres avançam que hi estam totalment d'acord i per açò
li volem traslladar la nostra enhorabona per aquests pressuposts
continuistes que consoliden les polítiques que ja fa set anys que
estam aplicant a la nostra comunitat, tot i haver passat -com
vostè ha dit a la seva intervenció, en el seu preàmbul- tot i
haver passant una crisi inèdita, com és una pandèmia sanitària,
i ara també els efectes de la guerra de... o de la invasió de Putin
a Ucraïna que no són menors cap de les dues. 

I crec que nosaltres sí que direm que s’ha demostrat que són
bons gestors, que hi ha hagut una bona gestió pels resultats de
la resposta a aquestes crisis, i són bons gestors no només per les
línies polítiques aplicades totalment distintes al que va ser la
crisi de 2008, sinó també perquè hi ha aquest increment o
aquest suport clar del que són... la funció pública, no?, que està
dins la seva conselleria.

Sense aquest creixement i aquest suport que es fa des de
2015, des del minut zero que governam en aquestes illes, potser
no hauríem tengut la capacitat d’aquesta resposta. Per tant,
nosaltres, totalment d'acord amb les polítiques en funció
pública, en l'increment de pressupost, en l’increment de
personal, perquè creim que realment és la base de les polítiques
i de donar suport a les persones. 

Un petit incís sí que..., vull posar damunt la taula una dada
que a vegades, com que hi ha altres grups que posen en dubte
l'eficiència, ... jo crec que les dades ja ho diuen, jo ara he cercat
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les comunitats per a major densitat de funcionaris a Espanya,
i estam la tercera per darrere. Açò són dades de 2019, finals de
2019. No som una comunitat que tengui, el 2019, en què vàrem
començar a recuperar el personal i l'eliminació de funcionaris
que va fer les polítiques de la dreta. Vull dir que en aquests
moments segur que estam un poc millor del que diu aquesta
gràfica del 2019, però és clar que no ens poden posar com a la
primera comunitat on tenim una gran quantitat de funcionaris
i que... i que malbaratam doblers per aquí. 

Ens preocupa molt quan es parla d'aquestes mesures de... no
és de retallades, diuen d’eficiència, perquè ens recorda molt a
altres èpoques on sí que amb l'excusa que venia una crisi i que
s’havia de retallar tota aquesta dimensió de l'administració
pública, es varen fer realment desastres. 

Per tant, li vull donar l'enhorabona i per seguir en aquesta...
i consolidar aquestes polítiques. 

Pel que fa a aquest conglomerat de la seva..., alguns li han
dit “súper”, “hipermercat”, realment és molt... columna
vertebral, no?, perquè, a més a més, fa un poc de conglomerat
i de pegamento en aquestes diferents direccions generals i
també un poc de pegamento a totes les altres conselleries per
impulsar línies tan importants com són els objectius de
desenvolupament sostenible, per exemple, i altres línies
transversals com és la d’igualtat de gènere. 

He de dir també que és una conselleria que curiosament
s'enfronta a dos discursos negacionistes molt concrets: un és el
de l’impacte del canvi climàtic i les prediccions que ens vénen
pels científics, no pel genoll del Sr. Rodríguez; i un altre, el
negacionisme de la igualtat de gènere i la violència masclista,
el més important de tot. 

Jo sí que li diré que..., li demanen a veure quin impacte
tenen les polítiques de gènere i de violència, contra la violència
masclista que fa IBDona, que és clar que som un referent a
nivell IBDona de les Illes Balears, que també vull aprofitar per
donar-los l'enhorabona, és un referent en l’àmbit estatal. El que
ens hem de demanar és quines conseqüències tenen els
missatges negacionistes i aquells pressuposts que s'apliquen a
algunes comunitats autònomes on governa PP i VOX, com a
Castella i Lleó, on han eliminat directament al pressupost les
polítiques de violència de gènere i en diuen ara “violència
intrafamiliar” o una cosa així, saps?, i, a més a més, redueixen
totalment, un pressupost de 12.000 milions el redueixen a
700.000 euros. Aquesta és la realitat de les polítiques de dretes
en matèria d'igualtat, encara que alguns vulguin dir que no es
deixin arrossegar per segons quins discursos, açò és el que està
passant a Espanya en uns pressuposts de 2023 d’una comunitat
concreta. 

Nosaltres volem destacar en el cas d’IBDona, concretament,
el tema dels centres de crisis, li volem donar l'enhorabona. A
més a més, després de l’aprovació de la Llei de llibertat sexual,
o la coneguda com a la llei “Sí és sí”, que, a més a més, és un
compromís programàtic del nostre grup. Per tant, creim que és
importantíssima aquesta línia i la formació també contra la
violència... en matèria de violència masclista, també ho veim
importantíssim.

El Pla de conciliació, també enhorabona per aquest primer
pla de conciliació. Destacar també la gratuïtat dels 2-3 anys,
que és una política important per a la futura conciliació de
moltes dones en la vida personal, familiar i laboral. 

Els temes de ludoteca també creim que en alguns municipis
es varen perdre quan les retallades aquelles de 2008, ara
poder-los recuperar amb aquest pla de conciliació també
consideram que és molt important, i també totalment alineats
amb les polítiques d’LGTBI.

Dins aquesta conselleria... multifuncional, es veu clarament
aquesta feina a vegades discreta i que no surt com és la de
transferències, no?, i el traspàs de competències. Vostè ha
explicat en el tema de costes i litoral, una competència
important, fa anys que se'n parla, i celebram que ens pugui
avançar que serà una realitat aviat.

Pel que fa a funció pública, que ha estat un poc l’inici de la
nostra intervenció, simplement també donar-li l'enhorabona
amb aquest Pla d'estabilització. És una feina que crec que s'ha
aconseguit fer feina en col·laboració amb els ajuntaments i
s'han adherit quasi un gran percentatge d'ajuntaments als
processos d'estabilització. Bé, i crec que hem arribat a un
acord, prou unànime, que entra dins el marc de l'ordenament
jurídic espanyol, que, al final, és el que ens venia a dir Europa,
Europa no ens deia res més que açò: que féssim accions dins
l’ordenament jurídic espanyol per baixar la temporalitat; i açò
és el que fem i ho fem en col·laboració amb altres
administracions. Per tant, abaixar la temporalitat també és un
dels factors per donar qualitat a la nostra funció pública.

Per tant, enhorabona, perquè no era una feina fàcil, fa molts
pressuposts i anys que en parlam, però s'ha aconseguit la fita
per fi.

Enhorabona també per l’increment de l'Escola Balear
d'Administració Pública i per la formació continuada, que és
una base de la qualitat de l'administració, i la descentralització
també dels cursos de formació de policies, açò és una gran
notícia per part nostra.

Després, pel que fa a l’aniversari de l'Estatut d'Autonomia,
també consideram que estam tots d'enhorabona. Amb aquest
pressupost que ens ha explicat creiem importantíssim que hi
hagi la participació de totes les administracions públiques, de
tota la població de les Illes Balears, tant d’entitats com
d’associacions i, per suposat, siguin del color que siguin,
polític, vull dir, l'important és aquest impuls de la cohesió
social a la nostra cultura i a la nostra identitat com a illes.

I, ja per acabar, els temes d'emergència i interior, també
creiem que es fa molt bona feina; la digitalització dels
esdeveniments i la predicció dels esdeveniments, i com li deia,
açò és un altre pota del negacionisme al qual ens enfrontam,
que és el negacionisme del canvi climàtic.

Emergències també és un tema complex i també li volem
donar l'enhorabona per l'impuls que s'ha fet amb l’augment de
la col·laboració i també de la digitalització i poder fer front a
aquests esdeveniments que de vegades ens duen desgràcies que
no volem repetir. 

 



2718 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 112 / 10 de novembre de 2022 

Per tant, enhorabona, repetesc, i moltes gràcies per la
compareixença. 

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carbonero. Aturam la sessió durant tres...,
cinc minuts. Gràcies.

(Pausa)

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Per favor, diputats, diputades, si no tenen inconvenient
intentaríem reprendre la sessió, ho dic fort perquè m’intentin
escoltar des de fora.

Bé, passats aquests tres minuts que ha comentat la
presidenta, donam la paraula a la consellera de Presidència,
Funció Pública i Igualtat perquè respongui les intervencions
dels grups. En voler.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA, FUNCIÓ
PÚBLICA I IGUALTAT (Mercedes Garrido i Rodríguez):

Moltíssimes gràcies, Sr. Vicepresident. Bé, començaré pel
Sr. Lafuente, intentaré anar amb l’ordre, intentaré no deixar-me
res del que m'han demanat, però, vaja, com que tenim un segon
torn supòs que ho podrem solucionar en aquest cas.

Sr. Lafuente, vostè començava i parlava de l'escut social i
trobava que hi ha formes més eficaces de lluitar contra la
inflació. La veritat és que ens trobam en un moment amb una
gran inflació i el cert és que el que hem de fer és posar a l'abast
de les famílies el que necessiten. Nosaltres pensam que posar
a l'abast de les famílies el que necessiten és aquest escut social.
El seu grup, vostè no ho ha esmentat, però el seu grup
únicament esmenta una manera de lluitar contra aquesta
inflació, que és la baixada d'imposts, que és la solució que
tenen cada vegada que passa qualque cosa. Hi ha una guerra,
baixam imposts; hi ha una pandèmia, baixam imposts; hi ha el
que sigui, baixam imposts; no troben moltes solucions més;
mentre que quan governen la solució que troben és pujar
imposts. Per tant, crec que aquí és necessària una mica de
coherència i sobretot és necessari posar-se a la pell de les
famílies que ho passen malament, una mica d'empatia i no
contar a la gent que hi ha solucions màgiques, que no
existeixen, crec que és el millor que es pot fer.

Quant a l’IBDona, vostè em demanava què farem a nivell
d'habitatge? A nivell d'habitatge l’IBDona, habitatge, no quant
a un habitatge permanent, però l’IBDona sí que ha signat un
conveni amb l’IBAVI que disposa, disposarà, de 20 habitatges,
si no vaig malament, per ventura m'equivoc amb el nombre de
manera expressa, ho comprovaré i li ho diré, però tendrem a
disposició de l'IBDona i dels consells insulars també, que són
els que gestionen aquesta part de la competència, 20 habitatges
perquè les dones, amb els seus fills, que hagin patit una

agressió i que hagin de sortir de ca seva tinguin un espai
concret per poder viure d'una manera temporal durant un any
i prorrogable un any més, i després ja poder fer la seva vida i
poder intentar normalitzar-la, perquè aquest recurs d’habitatge
vendrà lligat també a altres recursos de què disposen les dones
víctimes de violència, com és el SOIBDona, que aquest
pressupost hi destina 1.350.000 euros per continuar amb aquest
programa, o d'altres recursos també als quals es poden acollir,
no és que l’IBDona faci cases i les doni a les dones, sinó que
tendran aquest espai amb una necessitat concreta, sempre,
sempre, sempre, tendran on anar. Per tant, cap dona que hagi
sofert una agressió no es quedarà al carrer si ha d'abandonar
l’habitatge on es troba.

Quant als opositors, jo veig que, per ventura, no m'he
explicat gaire. Els convenis i el plantejament de convenis, tant
amb la Fiscalia com amb el Tribunal Superior de Justícia,
l’Audiència, etc., amb el Poder Judicial, s'han plantejat per part
de l’IBDona i treballam en aquest sentit, és una línia totalment
distinta. Què cercam amb aquesta línia? Cercam que aquelles
persones que en un futur hauran de dictar sentència, o aquelles
persones que hauran d'exercir la defensa de menors en un
judici, que, bàsicament, és el que fa la Fiscalia quan hi ha una
disputa entre pares i mares, o que hauran de plantejar l'acusació
en casos de delictes violents contra dones, delictes sexuals, etc.,
que puguin aplicar la perspectiva de gènere, que coneguin i
tenguin interioritzada la perspectiva de gènere. I ho fem d'una
manera amb la qual no destorbi la seva formació com a
opositors a judicatures o a fiscalies, però que els pugui ajudar
també econòmicament. 

I el que farem serà: s'avaluaran els treballs que es puguin
presentar, de fet, hi ha treballs que ja n'hi ha molts que s’han
realitzat i que, a més, hi ha homes i dones que es dediquen o
que es volen dedicar a la judicatura i a la Fiscalia, que també
treballen en aquests aspectes, no únicament quant a l'estudi de
l’oposició, i que aquests treballs seran avaluats, rebran una
aportació econòmica per aquest treball i, a més, es publicarà.
És a dir, el Sr. Castells plantejava..., a més es publicarà, és a
dir, se'ls abonarà una quantia econòmica i es publicaran en el
recull de l’IBDona aquests treballs.

També treballam, no està formalitzat en aquest pressupost
perquè encara hi treballam, perquè jo crec que era el Sr.
Castells que em deia: “no seria més fàcil donar-los una beca per
a oposicions?” Es treballa, no està reflectit encara en el
pressupost perquè es treballa en les bases de quina manera es
podria fer efectiva aquesta beca als opositors, a les persones
que estudien o fan una oposició, per tant, arribat el moment ja
l’anunciarem, però el treballam. Per tant, tampoc no és
incompatible amb el que plantejava el Sr. Castells.

Vostè em demanava després, també, quant al que em
plantejava dels convenis amb la judicatura o amb la Fiscalia, es
fa feina en aquest sentit, també, des de la Delegació del Govern
de les Illes Balears -sap que tant Fiscalia com judicatura, en
aquest sentit, depenen de l'Estat-, i s'hi treballa, i ara mateix ja
han començat formacions específiques per als jutges de les Illes
Balears quant al Biogen, que és la primera que s'ha fet a tota
Espanya. És a dir, els serveis de la Delegació del Govern han
format els jutges de les Illes Balears en Biogen, jutges i fiscals.
Per tant, fem passes també en aquest sentit.
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Quant a resultats de violència de gènere, que vostè em
demanava, jo crec que els hem exposats en distintes ocasions,
de fet, hi ha la memòria ja entrada en aquest parlament, pendent
de compareixença per part meva, en el moment en què se
m’assenyali per part de la Comissió d'Assumptes Institucionals,
però he de dir-li que en el Servei 24 hores hem passat d’atendre
8 dones cada dia, a atendre 16 dones cada dia, des d’aquest mes
d'agost; des del 2018 fins ara hem triplicat l’acompanyament a
víctimes a denunciar als jutjats, als hospitals, als casals de
violència, és a dir, l’acompanyament, com que és un
acompanyament integral, i és en la mesura que ho necessita
cada dona es fa aquest acompanyament, idò l’hem fet. Però,
vaja, jo li dic que quant als indicadors que em demanava, estam
pendents de compareixença. Jo, si vol, li fem arribar les dades,
les memòries que s’avaluen cada any perquè les pugui.., més
que res perquè, si no, no acabarem avui la compareixença. 

Quant a conciliació. Vostè em demanava el resultat del Pla
de conciliació. El Pla de conciliació, 157 milions, més de 180
mesures en 4 anys, aquest és el Pla de conciliació que es va
plantejar, l'any passat va ser el primer any d’execució, de fet,
es va aprovar... el mes de setembre ha fet un any; per tant,
enguany podríem dir, l'any passat un parell de mesos, i enguany
ha estat el seu primer any d'execució i, ara mateix, totes les
escoles públiques de les Illes Balears tenen una escoleta
matinera gratuïta. 

El Consell de Govern, aquest dilluns, aprovava la despesa
per una convocatòria de subvencions per a escoletes matineres
a l'escola concertada, que també vàrem anunciar que es faria.

Amb el Pla de conciliació s'han abonat 5,1 milions d'euros
de la gratuïtat del cicle 2-3 anys, d’una quantia total màxima
que tendrà a nivell anual d’1 milió d'euros. Això, des de la
Conselleria de Presidència però, també el Pla de conciliació -
com els he dit- s’executa d'una manera molt transversal per part
de totes les conselleries d'aquest govern, especialment, per la
Conselleria d'Educació i la Conselleria de Serveis Socials;
l'increment de les beques menjador, crec que, si no vaig
malament, el número -i ho dic de memòria-, més de 9 milions
d'euros; amb l'escut social es tornen incrementar aquestes
beques menjador. A més passam, per primera vegada, hi haurà
beques menjador a ESO i a batxiller, cosa que fins a aquest
moment les beques menjador s'aturaven a l'edat de 12 anys,
quan acabava l'etapa de primària. 

Transport escolar, que s’ha incrementat en molt el transport
escolar; la gratuïtat del transport escolar per a tots els estudiants
a partir de dia 1 de gener, a més de l'increment de la possibilitat
que els estudiants de batxiller també vagin dins el transport
escolar. Les ajudes o les beques de mobilitat per als FP, per als
estudiants que a la seva illa no poden cursar l’FP que volen i
que la cursen o que l'hauran de cursar a altres illes.

És a dir, aquests són una sèrie d’exemples de les mesures
que s’implementen amb el Pla de conciliació. Li dic, no
únicament si pensam en el Pla de conciliació com a mesures
planificades damunt el pressupost de Presidència, bé, idò, són
més petites, mentre que si el pensam amb mesures de manera
transversal i en el pressupost global de la comunitat autònoma,
són prou més mesures: també residències, perquè no únicament
pensam en la conciliació lligada als infants, sinó que pensam

també en la conciliació lligada als dependents i a la gent major,
per tant, centres de dia, residències que s’obren i que
s’implementen, a més d’ajudes als cuidadors, l’increment que
ja es va fer de RESOGA, etc., hi ha moltíssimes mesures en
aquest sentit.

Quant als agents de corresponsabilitat que vostè em
demanava, l'any passat vàrem fer una aposta important pels
agents de corresponsabilitat; hi ha un total d’11 ajuntaments i
2 mancomunitats que han agafat aquests agents de
corresponsabilitat. Tenen un pressupost de 473.000 euros, es
prorrogaran, però fins que no puguem resoldre un problema
sobrevingut que se’ns ha ocasionat, aquest programa quedarà
una mica en stand by, per dir-ho de qualque manera, perquè els
ajuntaments, en aquest moment, com que era un programa allà
on agafàvem personal d'una manera temporal, durant un any
prorrogable per a un any més, els ajuntaments o bé ho havien
de fer amb un interí, que l’havien de ficar dins plantilla, i els
secretaris amb això no hi han estat gaire d'acord, una altra cosa
és que es pugui fer o no, però vaja cadascú és la seva
autonomia i ho fan d'aquesta manera, però no es podien fer
contractes d'obra i servei, que era el que es feia amb aquest
tipus de contractació, i que ja s'ha demanat a l'Estat central que
variï la legislació en aquest sentit per tal que es puguin tornar
fer contractes d'obres i serveis en aquest sentit.

Quant a la gratuïtat 0-3, li he contestat: 5,1 milions d'euros,
aportats des de la Conselleria de Presidència i que s'abonen
amb el Pla Corresponsables del Ministeri d'Igualtat.

Traspassos. Hem acabat el traspàs al Consell Insular de
Mallorca de la competència d'ordenació del territori i hem
completat la resta d’illes perquè, com saben, el traspàs va
suposar la incorporació de personal, tant a les illes de Menorca,
Eivissa, com Formentera. I en aquest moment hem iniciat
d'acord, com va acordar la Conferència de Presidents, el traspàs
de la competència del litoral rústic als consells insulars, de fet,
aviat, la setmana que ve o l’altra, més o manco, tenim la
primera reunió amb els consells insulars, una primera reunió de
presa de contacte i de plantejament per part del Govern del
traspàs d'aquesta competència, que, com saben, els consells
insulars ja disposen del litoral urbà, i ara passaran a disposar
també del litoral rústic, perquè, d'una manera ordenada,
puguem completar després l'ordenació de la nostra costa.

Els plans directors de litoral en aquest moment és complicat
saber qui els ha d’elaborar perquè la meitat de la competència
la té el Govern, la meitat de la competència la tenen els consells
insulars; ara completaran aquesta competència cap als consells
insulars i ja serà possible que es puguin elaborar aquests plans
de litoral els quals són súper necessàries a l’hora d’ordenar,
sobretot, les activitats econòmiques que es desenvolupen a la
nostra costa. 

Quant al traspàs de Costes i Litoral, som al final de la
negociació, em va fer una pregunta fa dues setmanes, ja li vaig
contestar, li deman una mica de paciència, poqueta, ja queda
poc, però aquí li podrem anunciar els detalls concrets del
traspàs de la competència, però el traspàs de la competència es
fa, com no pot ser d'una altra manera, dins els límits que marca
l'Estatut d'Autonomia. Sap vostè que únicament es traspassa el
litoral a aquelles comunitats autònomes que ho tenen dins el
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seu Estatut d'Autonomia, si no és a l'Estatut d'Autonomia l'Estat
ni obri aquesta negociació; per tant, dins el límit que ens marca
l'Estatut d'Autonomia i amb els límits que ens marquen els
reials decrets que té aprovats l'Estat de traspassos, tan el
genèric com els que té aprovats, és cert que són reials decrets
de fa una sèrie d'anys, però que té aprovats per a cada una de
les comunitats autònomes i que són així com varen funcionar
els traspassos que fins ara havien arribat de manera important,
que, sobretot va ser el darrer de tots, el traspàs de sanitat,
sanitat o educació, un dels dos, educació, crec que va ser el
darrer de tots.

I quant a quina perspectiva tenim quant a traspassos, hem
iniciat, hem demanat a l'Estat iniciar el traspàs de sanitat
pública, de sanitat penitenciària, que era l’única que ens
quedava per completar també, perquè quedi completa el traspàs
de sanitat en aquesta comunitat autònoma.

Vostè, en Funció Pública, em deia que echa de menos la
eficacia, crec que hem treballat moltíssim en aquesta
legislatura, a la passada també, però hem treballat moltíssim
quant a millorar l'eficàcia dels nostres servidors públics. I jo li
deia als pressupost, li feia una petita pinzellada de programes
que en aquest moment posarem en marxa amb el pressupost, i
li deia que hi havia 168.000 euros destinats a diverses
actuacions, una de les quals és la implantació del model de
provisió de llocs de feina, perquè sigui molt més ràpida; un nou
model també d'organització i gestió del registre de personal;
però sobretot un projecte que per a nosaltres és importantíssim,
que és el projecte de disseny i implantació en la gestió i
avaluació per objectius de la feina que es faci, que és bàsica,
també, lligat una mica al que deia el Sr. Castells a la seva
intervenció, aquesta eficàcia, jo hi estic d'acord, necessitam ser
molt més eficaços i mai no ens hem de conformar amb el que
tenim, però hem de posar les eines per fer que aquesta eficàcia
sigui real, és a dir, no n’hi ha prou a parlar-ne.

Per tant, proveir els llocs de feina d'una manera molt més
ràpida, de fet, jo crec que no és el moment, som a finals de
legislatura, però crec que hem de ser molt més ambiciosos i
hem de plantejar una modificació en profunditat de la Llei de
funció pública d'aquesta comunitat autònoma, per canviar la
forma de provisió a l'administració pública, crec que això és
bàsic per incorporar talent a la nostra comunitat autònoma. I
incorporar talent, moltes vegades el talent no únicament és
memorístic, sinó que hi ha altres tipus de talent, és a dir, el
talent emocional, que de vegades no es té en compte únicament
en un tipus test, també s'ha de tenir en compte la forma de
poder dur endavant una feina, poder avaluar el lideratge que ha
d’exercir una persona o no en la seva tasca després com a
empleat públic.

Jo crec que hem de fer una modificació en profunditat de la
provisió de la nostra funció pública, sé que no és objecte, però
és importantíssim partir d’aquí i després una avaluació, sobretot
l’avaluació per desenvolupament, per objectius, hem d'avaluar
els llocs de feina i tenim moltes maneres de fer-ho, i la carrera
professional, per exemple, n’és una. Hi ha molta feina per fer,
però no li quedi dubte que tenim quatre anys per davant on
aconseguirem fer-la d'una manera efectiva i canviar aquesta
comunitat autònoma i que la seva funció pública sigui molt més
efectiva.

Vostè deia: ha reconegut que el PP va fer dos acords, jo ho
he reconegut sempre, va fer dos acords: un de carrera
professional sense quantia, és a dir, va aprovar l’acord de
carrera professional i no li va assignar la quantia econòmica, i
un altre acord, que era que pràcticament no tenia incidència. I,
sí, li ho torn dir: els sindicats no entraven al Consolat, per molt
que signassin dos acords en una legislatura, els sindicats no
entraven al Consolat, varen començar a entrar a partir de l'any
2015. Nosaltres hem signat 40 acords, més de la meitat per
majoria, per unanimitat de tots els sindicats, de tots els
signants. Per tant, crec que la diferència és més que evident.

I em demanava per la compensació dels anys en què no es
va pujar. Tenim aquí, l'any passat vàrem signar també acords
amb els sindicats, aquí no hi havia unanimitat, i ho reconec, per
la part sindical, però sí que vàrem signar els acords on es va
establir que la minoració que es va aplicar als funcionaris a
l'any 2020 la recuperarien a partir de dia 1 de gener de l'any
2023, i els pressuposts d'aquesta comunitat autònoma
incorporen aquesta minoració que recuperen els funcionaris a
tots els empleats públics de la comunitat autònoma. Per tant, i
fent números rodons, enguany se'ls ha pujat un 2%, s'increment
en un 1,5%, que començaran a cobrar aquest mes de novembre,
per tant, 3,5%. I l'any que ve a aquest 3,5% s’hi suma
pràcticament un 1 d'aquesta minoració, més els 2,5% que s’ha
pactat amb tots els sindicats, i depenent després de si hi ha o no
hi ha les els indicadors tant del PIB com de la inflació que ha
posat l'Estat, si hi ha o no aquests indicadors, es pujarà un 0,5,
però hem d'esperar a finals de l'any que ve per veure si es
produeixen aquests indicadors.

I un acord que per a nosaltres és importantíssim i que no
s'havia abordat en aquesta comunitat autònoma, pràcticament,
des de mai, i és l'acord que hem signat dins la Mesa del sector
públic amb els sindicats. Aquest acord suposa que tots els
empleats públics del nostre sector públic, que tenien una
disparitat a nivell salarial enorme, i que, a més, molts d'ells
cobraven molt, però molt per sota del que es cobra a
l'administració, als serveis generals de l'administració d'aquesta
comunitat autònoma, s'han fixat quines són aquestes quanties
retributives que els equiparen a la mateixa categoria dels
laborals dels serveis generals de la comunitat autònoma, i tots
faran una adequació retributiva per pujar aquí. Aquesta
adequació retributiva afectarà més de 1.000 treballadors del
nostre sector públic instrumental.

I com a mitjana, li puc dir que al grup A la mitjana serà d'un
increment de 245; al B, de 298 euros; al C, de 211 euros; al D,
de 196 euros; i a l’E, de 245 euros, afegit a tot l’increment
salarial que ja tenen de per si tots els treballadors i que ja li he
explicat abans.

Per tant, crec que hem establert mesures més que efectives
per combatre la inflació i per recuperar poder adquisitiu per
part dels nostres funcionaris.

I vull fer un esment que no fa ningú mai, quan es plantegen
segons quines qüestions, pujam els 2,5% l'any que ve, l’1,5 ara.
Vàrem pujar el 2% enguany, que és el màxim que deixa pujar
l'Estat, és el màxim, si volguéssim, no podríem pujar més, no
podríem dir: apujam el salari als treballadors en un 4%, no,
perquè hi ha un sostre que planteja l'Estat, que és el de la massa
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salarial, i no pots pujar; enguany, per a l'any que ve, ens han
plantejat el 2,5 amb aquest 1 extra, i aquest és l'acord al qual
hem arribat amb els sindicats, el màxim que ens permet pujar
l'Estat.

Quant a l'EBAP a Menorca. Bé, dir-li que el curs està a punt
d'acabar, el curs que es fa de formació de policies policia, hi ha
32 alumnes formant-se a Menorca, de fet, es formen a
Ciutadella, va començar el mes d'abril, acaba ara el mes de
novembre.

I quant a la nova seu de l'EBAP, treballam amb
l'Ajuntament de Maó per tal que ens cedeixi un espai al Quarter
de Santiago, de 400 m2 en dues plantes, on farem formació, tant
la general com també la formació de seguretat pública i també
la selecció. I enguany hem previst tant la redacció del projecte
com el pagament de l’impost, com també l’execució amb
800.000 euros de l’obra d’adequació.

Quant a l'Estatut d'Autonomia, crec que no em deix res del
que em plantejava, és clar que és un aniversari de tots, jo el que
faig és convidar tots els grups polítics, tots, i això no va dirigit
a vostè, tots els grups polítics a celebrar aquest 40 aniversari de
l'Estatut d'Autonomia, crec que és importantíssim. A més,
aquest parlament crec que té un paper primordial en aquesta
celebració, és el pare dels dos Estatuts d'Autonomia que tenim.
Per tant, hem de fer una celebració que integri absolutament
tothom i crec que és important que integri totes les
administracions, però també tota la societat civil.

Crec que no em deix res.

Pas a la Sra. Sans. Sra. Sans, jo crec que no som sospitosa
de ser monàrquica, per tant, l'augment que es fa de la partida a
Marivent és un augment, li puc assegurar, necessari no, passa
allà deçà de ser necessari, s'ha augmentat el necessari per dur
endavant el manteniment d'un BIC, perquè hem de recordar que
és un BIC cedit a la Casa Reial perquè passin les seves
vacances, però propietat d’aquest govern amb obligació de
manteniment. El que no podem fer és deixadesa de les nostres
funcions, per tant, em sap greu, però l'esmena que em planteja
no la podríem o almanco entenc jo que no es podrà acceptar,
perquè són obres necessàries de manteniment; és a dir, són
obres tan necessàries de manteniment com que hi ha unes
persianes que directament cauen i val més canviar-les abans
que caiguin, o adaptació dels espais on hi ha el personal de
manteniment de Marivent, que també necessitam adequar
perquè facin feina de manera digna. 

Quant al Corresponsables, esperam, aviat hi haurà
conferència sectorial, però no ho hem pogut posar en el
pressupost, en el Corresponsables Balears tendrà un
finançament de 4.950.000 euros i en el moment que es faci la
conferència sectorial els incorporarem de manera immediata al
pressupost, però saben també que això és un tema molt
pressupostari i comptable, a mi se m'escapa molt, però s'ha de
fer així. Amb aquests 5 milions què volem fer? Continuar
pagant l'escoleta matinera a tota l'escola pública i concertada,
continuar també amb la convocatòria de subvencions que es fa
per als ajuntaments, per a les escoles de vacances, és a dir, les
escoles de Pasqua, Nadal i estiu, que té un pressupost, crec, ara
ho dic de memòria, però 1 milió d'euros per a l’escola matinera

pública; 1 milió d'euros per a les escoletes d’estiu, estiu, Pasqua
i Nadal; mig milió d'euros quasi per a la concertada, 300...
quasi 400.000 per a la concertada, i la novetat enguany, i
després també el manteniment dels agents de corresponsabilitat
que tenen els ajuntaments, i la novetat enguany és un programa
per a ludoteques o reforços escolars, aquest és el nom que li
hem donat, que el que farem serà amb un finançament de 2
milions d'euros farem una assignació, i crec que era el Sr.
Castells que m’ho demanava també, per tant ja don resposta al
que em deia, una assignació pressupostària a cada un dels
ajuntaments.

De fet, el decret llei que vàrem aprovar dilluns du una
modificació de la Llei de règim municipal precisament perquè
no haguem de fer una convocatòria de subvencions, sinó perquè
puguem assignar la quantia pressupostària a cada un dels
ajuntaments d'aquestes illes, i aquesta quantia pressupostària
s'assignarà en funció de com pactem amb la FELIB, però
bàsicament hem de tenir en compte a qui va dirigit, i va dirigit
al públic, als nins, va dirigit als nins de 3, 6, però bàsicament
6 anys a 16, que és el límit màxim amb què es pot finançar el
Corresponsables, els nins fins a 16 anys, i va dirigit sobretot...,
nosaltres li hem posat el nom de ludoteques i reforç escolar,
però va dirigit a accions de conciliació per part de l'ajuntament
en horari no lectiu d'horabaixa. Crec que l’horari no lectiu de
matí amb les matineres ho cobrim; també hem d'intentar cobrir
aquest horari no lectiu d'horabaixa. 

Quant a la nova legislació d'igualtat que ha generat el
Govern central aquesta legislatura l’aplicam a mesura que
s’aprova aquesta nova legislació, es fa feina i una part
importantíssima és la Llei de “sólo sí es sí”, hi haurà
campanyes publicitàries en aquest sentit per donar a conèixer
que únicament el consentiment forma part d'una relació
consentida, quan no hi ha consentiment hi ha directament
agressió sexual, i així s'ha de considerar. Per tant, hi haurà
campanyes publicitàries, però també lligat a aquesta llei, és
importantíssim, són els centres de crisi 24 hores.

El finançament que ens arriba per part de l'Estat és un
finançament per a un centre de crisi, perquè ens consideren
comunitat autònoma uniprovincial, així ho som
administrativament, no és que no ho siguem, però, vaja, tenim
quatre illes. El compromís d'aquest govern és que, malgrat
rebre el finançament per a un únic centre de crisi, hi hagi un
centre de crisi a cada una de les Illes, amb atenció integral a les
dones víctimes de violència sexual a totes les illes, amb
independència dels pressupost que ens ve de l'Estat. Per tant,
aquí farem un esforç important des de la comunitat autònoma.

També se’ns ha avançat per part del ministeri que per
ventura hi haurà un increment de finançament del Pacte d'Estat
que anirà dirigit al suport d'aquests centres de crisi, al suport de
personal que ha de fer feina en aquests centres de crisi, però
únicament ens ho han avançant, no sabem exactament què és,
en arribar el moment també es faran les transferències
corresponents als consells insulars perquè seran els que
gestionaran aquests centres de crisi. I per part de l’IBDona el
que farem serà ampliar el servei 24 hores d'atenció, 24 hores
també a les dones víctimes de violència masclista. Per això els
assenyalava que hi ha un increment de 290.000 euros a la
partida de 24 hores per fer aquesta atenció integral. 
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Em parlava de l'Institut d'Estudis Autonòmics. És un dels
grans oblidats, la feina que fa crec que és importantíssima; tant
de bo pogués tenir major projecció social, però és quasi de
friquis això de normativa i companyia, per tant, crec que molta
projecció no tendrà, però crec que és molt útil, crec que és molt
útil per a les nostres administracions públiques, és molt útil per
a tots els operadors jurídics de les nostres illes i sobretot per als
funcionaris. I ara crec que la utilitat la demostram a les
jornades que fem quant a la Llei de consells, que la primera es
va fer a Eivissa la setmana passada i hi haurà jornades sobre la
Llei de consells a cada una de les Illes. Per tant, intentarem...,
ara també vàrem aprovar la primera llei que desenvolupa el
nostre dret foral, per tant, hi haurà unes jornades també
concretes quant a aquesta llei, també per poder-la acostar
sobretot als operadors jurídics que són els qui l’apliquen.

L’Espai Mallorca. És cert que el pressupost posa 10.000
euros de partida, seran 15.000, va ser un error a l’hora de picar
la partida, per tant, error que hem de resoldre, i amb l’ajuda de
tots els grups polítics aconseguirem resoldre-ho via esmena als
pressuposts, però són 15.000 euros de finançament a l’Espai
Mallorca. 

Quant a emergències s'incrementen aquestes partides que
vostè deia. Jo crec que ho he enumerat, més o manco, ho he fet
per capítols, però crec que he anat enumerant, l’increment de
les partides sobretot l'increment és en mitjans materials i en
mitjans personals. Els mitjans personals serà amb un increment
de personal a l’112. Pensin que l'increment de personal a l’112
no és fer una borsa normal i corrent, no, perquè necessiten una
formació concreta com a gestors d'emergències. Per tant, ja està
prou avançada, però l’increment de personal es produirà
enguany. I després hi ha l'increment de material, perquè hi
haurà un nou contracte del sistema de veu a l’112, i de gravació
també de les converses, però sobretot és la base de la feina que
fem a nivell d'emergències. 

I també ens hem d'adaptar al fet que l'Estat ens ha
assenyalat com a operador crític, a l’112, per exemple, l’ha
assenyalat com a operador crític, i hem de fer la distinta
planificació, els projectes, els protocols i, a més,... sobretot hi
ha una feina important, i una mica el que plantejava el Sr. Ferrà
també, de tecnològica amb la Direcció General de
Modernització, perquè totes les estacions que tenguem ara de
la xarxa meteorològica que s'implantarà als distints torrents,
després hi aniré, tecnològicament han de rebre, hem de poder
rebre el senyal en moments meteorològicament molt adversos;
per tant, totes tenen connexió a internet, però després totes
també tendran connexió a través del Tetra, per tal que no es
perdi aquesta connexió en cap moment. 

Després, la funció pública, que és el que vostè va
plantejava, més o manco, ho he contestat. 

Quant al que em deia la Sra. Guasp, del Pacte de
reactivació, agrair de nou el suport del seu grup a aquest Pacte
de reactivació i la seva implicació. Jo crec que és
importantíssim quan parlam de reactivar l'economia d'aquestes
illes, tots sumem, no que sumem uns i la resta intentin restar,
així, sigui com sigui. Per tant, agrair la feina en aquest sentit de
Ciudadanos i la seva implicació en aquest projecte, que, al final
no és més que el projecte de la nostra societat, del nostre teixit

empresarial, que l'ha acompanyat tota la societat civil, els
empresaris, els sindicats i la resta d'institucions. I el que hem
fet ha estat intentar alinear amb els ODS i... al pla vostè hi va
participar, per tant, el coneix perfectament; vàrem intentar que
tots els projectes estratègics d'aquesta comunitat autònoma que
es varen aprovar amb un objectiu 2030, no únicament fossin
amb un objectiu temporal 2030, sinó que també fossin amb un
objectiu d’ODS 2030. Crec que anem prou alineats en aquest
sentit.

El programa Dona impuls, jo crec que és un dels programes
dels quals podem estar molt més satisfets dels que es fan des
del IBDona, quant a empoderament de les dones, hi ha
programes dels quals estam molt satisfets de lluita contra la
violència masclista, però quant a empoderament de la dona,
perquè tengui una independència social i econòmica i, per tant,
pugui sortir d'aquesta xacra que també suposa la violència
masclista, si tu ets independent d’un home mai no hauràs
d'aguantar que et pegui perquè has de quedar a ca seva, o
perquè hi ha els nins o perquè és ell el que fa feina i tu no tens
on viure. I aquestes eines crec que les hem donades a les dones
i una de les eines importantíssima que donam a les dones de les
nostres illes és aquest programa Dona Impuls.

La setmana passada vàrem veure els seus resultats i jo crec
que són molt estimuladors per continuar fent feina en aquest
sentit.

Jo me’n vaig dur, sí que me’n vaig dur una cosa en analitzar
els projectes que ens va mostrar, i sobretot quan vàrem poder
veure l'anàlisi del programa de les 1.000 dones que han passat
per allà i el tipus d'empreses que ens plantegen, i crec que té
una cosa boníssima i és que totes aquestes empreses plantegen
un valor afegit de conservació del territori, del medi ambient,
a nivell social, de cooperació, etc., ara, crec que enguany o per
a l'any que ve, jo crec que li hem de donar un impuls important,
també, per intentar que aquests projectes del Dona Impuls
també siguin, vagin lligats més a la tecnologia, a les
enginyeries, a la part no tan assistencial com eren molts d’ells,
una part importantíssima que era molt assistencial. Crec que li
hem de donar..., és a dir, jo me’n vaig dur la força en aquest
sentit de continuar amb el projecte, però intentar donar-li un
impuls també perquè les dones entrin dins aquest món molt més
tecnològic o tecnificat i no únicament que ens mantenguem en
el món de les cures, de l'assistència, etc., perquè hem d’abraçar
tot l'espai, si som el 50% de la societat, hem d'abraçar el 50%
de tots els espais tecnològics o de cures.

Quant a l'escut social, no compartesc la seva mirada. Jo crec
que l'escut social és una bona resposta a les necessitats socials
en aquest moment de la nostra societat i, sobretot, és una bona
resposta a la classe mitjana i treballadora d'aquesta comunitat
autònoma, que és qui més pateix en aquest moment les
conseqüències de la inflació. I no compartesc -com deia també
al Sr. Lafuente fa un moment- que la solució sigui la davallada
d'imposts. Aquest escut social únicament -únicament- amb la
prestació als aturats arriba a més de 140.000 persones,
únicament la subvenció de 200 euros per a les activitats
extraescolars i perquè cap nin no hagi de deixar de fer activitats
extraescolars per mor de la inflació, arribarà a 25.000 famílies.
Jo crec que són números importants.
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A què arriba una deflació que vostè em plantejava..., crec
que deia la deflació en les deduccions fiscals, etc.? A cinc
euros mensuals, que són els números que hi ha?, cinc euros
mensuals a un treballador normal; ara, algú que cobra 100 i
busques de mil, 50 euros mensuals, ja em diràs què li fan 50
euros mensuals mentre que a algú que té un salari de 30.000, 5
euros mensuals no fan absolutament res.

I quant a deduccions supòs que la consellera d'Hisenda les
va explicar per què dins el pressupost hi ha un ventall de
deduccions importantíssim, dirigit precisament a aquesta classe
mitjana i treballadora. Jo crec que aquests pressuposts sí
responen a les necessitats de la societat.

I vostè em parlava de davallar els trams, els trams d’IRPF
no els toca la comunitat autònoma, nosaltres cobram un 50%,
reben un 50%, però els trams que es plantegen sobre quin
percentatge d’IRPF es paga per trams de renda?, ho diu l'Estat,
aquesta comunitat autònoma no té cap capacitat ni una per
influir en els trams.

Quant als funcionaris, jo crec que el que em plantejava amb
la resposta que li he donat al Sr. Lafuente dels increments
salarials i el sector públic instrumental, està contestat. 

I vostè deia que no és el moment d’incrementar el sou als
assessors ni als càrrecs en un 2% perquè, és clar, ells no fan
feina, no?.

També em parlava de l'estabilització. Crec que la Sra.
Carbonero li ha contestat perfectament. La sentència de la Unió
Europea, el que diu és que l'Estat espanyol ha de lluitar contra
aquesta alta taxa d'interinitat, però ha de ser l'Estat, no diu a
l'Estat de quina manera i l'Estat espanyol va decidir fer-ho amb
la Llei 20/2021. Què hem fet nosaltres amb l'estabilització?
Complir la Llei 20/2021, per tant, l'estabilització que ha fet
aquest govern i a la qual s'han adherit pràcticament totes les
administracions públiques d'aquesta comunitat autònoma, és
totalment legal. I amb aquesta estabilització, els serveis
generals de la comunitat autònoma davallaran a un 0%
d'interinitat. 

Per tant, complim a lo grande el que ens diu la sentència de
la Unió Europea, perquè l'Estat ha plantejat la interinitat en un
8%, per tant, davallem al zero a serveis generals.

Educació, davallarà un poquet per davall del 8, també
acomplim els objectius d'estabilitat, i salut davallarà al 4% i
compleix els objectius d’estabilitat. 

Quant a les emergències, els recursos de Protecció Civil.
Protecció Civil saben que elaboram un pla estratègic de
Protecció Civil, que s'elabora de manera conjunta amb les
agrupacions de Protecció Civil, però també amb els
ajuntaments, que són els competents en Protecció Civil,
únicament i exclusivament competents en Protecció Civil; és a
dir, aquesta comunitat autònoma ni tan sols té la coordinació
que tenim amb policies, tenim la coordinació de policies locals,
però no tenim una llei de coordinació de protecció civil.

La competència en Protecció Civil és únicament i
exclusivament dels ajuntaments. Què fem nosaltres enguany?,

a part de l'elaboració d'aquest pla, que ara farà el retorn perquè
s’elabora i farà el retorn una altra vegada amb tots i cadascun
dels ajuntaments i les agrupacions de Protecció Civil, hi ha una
partida per a digitalització d’aquestes agrupacions i, sobretot,
aquesta digitalització, el que cerca és la interoperativitat entre
tots els actors a l’hora de gestionar una emergència, i crec que
serà molt útil. I també fem formació des de l'EBAP i fem la
formació bàsica de Protecció Civil, però també dins el Pla de
formació de l'EBAP hi haurà una formació més especialitzada
de membres de Protecció Civil, de fet, n’hi ha cada any, però
per a l'any que ve s'incrementarà el pressupost quant a formació
més especialitzada i de base de Protecció Civil.

I vostè em deia: què fem per coordinar emergències? Bé, les
emergències es coordinen d'acord amb els distints plans
d'emergències; hem aprovat l'INUNBAL, va entrar en vigor
enguany és la primera temporada d’inundacions on
l’INUNBAL ha funcionat, i crec que la coordinació amb totes
les administracions públiques, els dies que hem tengut
emergència, ha estat més que notable i evident. I jo vull donar
des d'aquí l'enhorabona i les gràcies per tots aquests mitjans
que intervenen, i no únicament quan hem tengut inundacions,
i són les policies locals, són les agrupacions de Protecció Civil,
són els bombers de cada una de les illes. Crec que la
coordinació funciona i funciona d'una manera notable i
funciona molt bé, perquè, a més, tenim uns professionals que hi
estan dedicadíssims i que entenen la seva feina des d'una
vocació profunda.

Jo he tengut la sort aquest any i busques de poder compartir
molt amb ells i jo, la veritat, és que des de fora les coses es
veuen d'una manera, des de dins es veuen d'una altra, i em llev
el capell perquè són uns professionals brutals en aquest sentit.

Hem aprovat també ja a Balears, l’hem enviat a Madrid i
esperem que d'aquí poc ho pugui aprovar de manera definitiva,
i a la propera temporada d'incendis ja tendrem un nou
INFOBAL. Aquests són els plans d'emergències més
importants de la nostra comunitat autònoma pels riscs que
patim: INFOBAL 9, INUNBAL 9; jo crec que l’INFOBAL és
qüestió de setmanes o mesos que el puguem tenir aprovat per
part de la Direcció General de Protecció Civil estatal, i, per
tant, únicament serà ja dur-ho a Consell de Govern.

I després, de policia local, crec que he entès que em
demanava pels Fons de seguretat. El Fons de seguretat té una
un finançament de 2.400.000 euros, i es dedica o els
ajuntaments l'han de dedicar, també es fa un repartiment
equitatiu d'acord amb els criteris que s'estableixen amb la
FELIB i es fa un repartiment, i l'han de dedicar a pagar
despeses de seguretat, i ho podem dedicar a pagar la nòmina de
la policia, no els abasta, però, bé, d’una part de la policia, o a
comprar material per a la policia local, o comprar uniformes
per a la policia local, és a dir, cada ajuntament ho justifica
d’una manera distinta, però va dedicat únicament a despeses de
seguretat, no es pot dedicar a despesa corrent, per exemple.

I quant al Pla de conciliació, crec que més o manco del que
em demanava he donat una explicació, però jo vull fer un
aclariment que no em cansaré de fer-lo: teletreballar no és
conciliar, teletreballar és una cosa i conciliar els una altra, i
teletreballar i conciliar no són sinònims. I no ho poden ser de
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cap de les maneres, teletreballar no és que jo conciliï la meva
vida laboral amb la meva vida familiar, amb la meva vida amb
l’oci que jo necessit també com a dona o home, perquè
conciliam tots, però sobretot com a dona, perquè som les que
més ho patim. I conciliar no és teletreballar amb un nin aferrat
a la cama, no és això, aquest no és l’objectiu.

Hem fet feina i fem feina de manera constant quant a la
implantació del teletreball a la nostra administració pública,
saben que el teletreball a nivell estatal està regulat per una llei
estatal que s’ha d’aplicar per part de les empreses, i nosaltres
hem aprovat el Decret de teletreball i s'implanta dins
l'administració pública, en general. Però vull deixar això clar:
cada vegada que sent dins la mateixa frase conciliació i
teletreball, em sap greu, però em grinyola tot, perquè perdem
molta de la feina que hem fet fins ara; les dones i els homes,
però sobretot les dones, que és a qui va dirigit aquest pla de
conciliació, no podem fer feina a ca nostra per guardar els nins,
hem de donar opcions de conciliació a les dones, per molt que
facin feina a ca seva, per molt que facin teletreball. I per això
en aquestes opcions hem de cobrir les parts de la jornada que
no són escolars, les escoles matineres, les ludoteques amb el
nou programa, les escoles d'estiu, i aquí hem de continuar
treballant també, perquè hi ha moltíssim per fer; és a dir, jo,
conformar-me no em conform mai, tampoc no em conformaré
amb això, hi ha moltíssim a fer.

I quant a les comunitats a l’exterior, la llei en aquest
moment es troba al Consultiu, per tant, tot d'una que el
Consultiu ens la retorni ja quedaran quatre passes formals i
podrà entrar en aquest parlament. Per tant, esper que sigui el
més ràpid possible, 

Sr. Rodríguez, jo no sé ni per on començar. Mantres, escut
social, li ha faltat parlar de la “paguita”. Quan aquest govern i
el Govern central varen donar 850 milions a les empreses, no
el vaig sentir parlar de “paguita”; si és per a les persones i és
per a les famílies són “paguitas”, si és per a les empreses no ho
són, aquí entra la seva contradicció profunda.

I després em deia: 5 milions de publicitat, estic segur, o em
deia: puc apostar que si hi ha canvi de govern no hi haurà ni un
cèntim quan arribi el canvi de govern. No hi haurà canvi de
govern, per començar -per començar-, però, a més, si hi hagués
canvi de govern, sap qui li dic jo? Puc apostar, i no perdré, que
posaran més doblers en publicitat, perquè aquesta és una de les
coses d'aquelles que sempre prediquen i mai no fan, perquè n’hi
ha prou a veure el que fan quan governen quant a la publicitat.

Quina conselleria sense competències es demanarà vostè?,
perquè això és el que fa VOX, no?, quina és demanarà?

Tancament d’IBDona, crec que ho hem dit moltes vegades,
el tancament d'IBDona, el tancament d’IB3, el estancament
d’IB3 m'imagín que varen fer el debat amb el Sr. Manresa ahir,
o despús-ahir, per tant, crec que ja està més que fet. IB3 és
necessària, molt necessària per a aquesta comunitat autònoma,
i la sort és que vostès no governaran i no podran plantejar com
tancar una televisió, com va fer el PP aquí, a la legislatura del
2011 al 2015, que encara es deu una doblerada a les
productores d'aquesta comunitat autònoma perquè encara es

troba en un procés de suspensió de pagaments al Mercantil, i no
s’ha acabat de pagar.

I quant als 100.000 euros que dedicarem als opositors, a
judicatures i sindicatures, em deia: si quasi tot són dones, per
què necessiten la perspectiva de gènere? La Sra. Pons li ha
contestat, la dona no vol dir que s'apliqui la perspectiva de
gènere, de fet, les dones de VOX ho demostren d'una manera
brutal que no apliquen la perspectiva de gènere, perquè són
masclistes; per tant, miri si sexe i perspectiva de gènere són
totalment incompatibles, vostès, VOX és un exemple més que
evident.

LGTBIfòbia, xenofòbia, nosaltres estam molt orgullosos
que enguany hem aprovat un protocol de delictes d'odi per a les
policies locals, que, a més, aquest protocol els policies tutors
l’explicaran als nostres infants a les escoles i als nostres joves,
perquè és important combatre el seu discurs d'odi, el seu, el
seu, el del seu grup, és importantíssim combatre el discurs d'odi
que plantegen cada vegada que parlen; és important, perquè és
un discurs que du directament a la xenofòbia i que du
directament a l’LGTBIfòbia i que du directament a
l'enfrontament. I no ho consentirem, no ho consentim.

Vostè deia: “la violencia no tiene género, pero sí
nacionalidad”, es refereix a la violència masclista, per a vostès
la violència masclista no té gènere, no hi ha uns homes, és a dir,
de manera social totalment integrada, a les dones no se’ns pega
per ser dones o se’ns viola per ser dones, això vostè no ho
reconeix, ara, tota la violència la generen en aquesta comunitat
autònoma o en aquest país els algerians, els magribins, ara,
vostè sempre van al sud, eh?, mai no puja al nord, això també
és curiós. 

És a dir, aquesta xenofòbia seva també té una part d’odi a
la pobresa i d’odi a aquell que no té, que no té res i que
necessita sortir d'una guerra i que necessita sortir de la pobresa
per cercar-se la vida i per viure millor, que és el que cercam
tots. I aquí és on es dirigeix vostè sempre. Què és això? És un
discurs d'odi profund. La violència si té gènere, si en té, la
violència és masclista, però la violència no té nacionalitat, i els
percentatges a Espanya li diuen que el noranta, molt llarg, de
presos a la presó són espanyols, i delinqüents, són espanyols.
Així hauria de dir que la violència a Espanya té nacionalitat
espanyola. Supòs. 

Bé, l’Observatori d’Igualtat, per molt que li pesi, ja s'ha
creat. No el cream l'any que ve, per molt que li pesi, ja l'hem
creat i, com que vostè no governarà, no el podrà tancar. 

I trobava que la conciliació era poc ambiciosa. Jo li he dit,
només amb polítiques d’aquest Govern, 38 milions d'euros; si
només mira la Conselleria de Presidència, per ventura, trobarà
que és poc ambiciosa, només en polítiques d’aquest govern,
només, perquè després hi ha més institucions, empreses
privades, etc., és de 38 milions d'euros. 

I sí que és importantíssim fer feina amb estudis
masculinitzats i amb estudis feminitzats, per què? Perquè volem
que les nostres nines estudiïn carreres tecnològiques, estudiïn
FP tecnificades, i els ho hem d'explicar des de ben petites, per
què? Perquè quan surts d'una FP de mecànica, per exemple, no
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tens atur, mentre que quan surts d'una FP d’administratiu tens
un munt d'atur, les nines fan l’administratiu i els nins fan els de
mecànica, els vull girats! I sí, els vull girats i aquesta és la meva
ambició, aquesta és l'ambició d'aquest govern. Sé que no és la
seva, perquè vostè el que vol són les dones a ca seva y con la
pata quebrada, això és el que vol vostè.

Sr. Ferrà, tercer Pla d'igualtat, el vàrem aprovar o a finals de
l'any passat o a principis d'enguany, ara no me’n record gaire
bé, hem aprovat el tercer Pla d'igualtat de la comunitat
autònoma de les Illes Balears; també tenim aprovat el segon Pla
d'igualtat dins la funció pública de la comunitat autònoma de
les Illes Balears, que són distints, i l'aplicam en aquest sentit; i
el que intentam tant des de les polítiques de l'IBDona, com
també de les polítiques transversals que es fan a nivell d'igualtat
a tot el Govern, és aplicar aquest tercer pla d'igualtat que dona
una sèrie d'eixos, que amb els eixos que jo els explicava de
l’IBDona, més o manco van lligats a aquests eixos i que la resta
d'administracions i amb la coordinació, van fent.

L'Observatori d'igualtat. Sí que tendrà memòries, va
començar fa un parell de mesos, per tant, encara no ha tengut
l'oportunitat d'elaborar cap memòria, sí tendrà memòries i sí
estaran a disposició d'aquest parlament.

El Convivèxit finançat per part de l’IBDona, perquè després
té més finançament, per part també de la Conselleria
d'Educació, són 200.000 euros, més 300.000 euros, també, que
es dediquen a programes de lluita contra la violència masclista
en els instituts i a les escoles de les nostres illes, i que van
dirigits, precisament, a donar una formació en igualtat a tots els
nins i nines de la nostra comunitat autònoma, perquè únicament
amb aquesta formació i veient a tothom com a igual, després no
faran discursos com els que fa el Sr. Rodríguez, que si li
haguessin fet una mica d'educació en el seu moment, ara no
diria -o sí-, o sí diria el que diu ara, però bé per ventura ho
haguéssim pogut...

(Se sent de fons el Sr. Rodríguez i Farré que diu:
”reconducir”)

... reconduir una mica, com diu ell. No ho sé, hi ha coses que
no es poden reconduir a la vida, però bé, no hem de perdre
l'esperança mai.

El Pla de conciliació. També em demanava i crec que he
donat resposta també quant al Pla de conciliació. El Pla de
conciliació, també tenim el Pla Concilia, que és el pla de
conciliació que s'aplica als funcionaris de la comunitat
autònoma i que va dirigit, sobretot, el que planteja és una
flexibilitat horària dels treballadors perquè puguin adaptar la
vida laboral a la seva vida familiar.

Els objectius 2030, crec que li contestava també quan
parlava amb la Sra. Guasp, i dir que hem entregat enguany els
tercers Premis objectius Agenda 2030, premis de grau, de
postgrau, de treball de fi de màster, de tesi, i que al final són
premis, que crec que es veuen i s'entenen com a molt útils per
a aquesta comunitat autònoma. De fet, un dels premis que es
varen atorgar va ser el treball de tesi que és el que ha
fonamentat tota la feina que es fa en aquest moment d’estudi de

microplàstics a la mar balear; és un dels premis totalment
dirigits i alineats amb els ODS.

I quant a les conclusions del comitè d'experts del canvi
climàtic, ara no he pensat a dir-li al Sr. Rodríguez, que deia que
lo dirige un abogado, un comitè multidisciplinar,
multidisciplinar, per tant, dins la multidisciplina també hi ha
d'haver operadors del dret, crec que són importantíssims a tots
els àmbits de la vida, per tant, aquí, també, també en el comitè
d'experts del canvi climàtic. Anam amb retard, li ho reconec,
totalment, anam amb retard, i aquest govern està ocupat i
preocupat en poder solucionar aquest retard amb el que anam,
amb el compliment dels objectius 2030 i, sobretot, amb el
compliment de la nostra Llei de canvi climàtic, però vaja, hem
de continuar actuant en aquest sentit. 

Espai Mallorca, 15.000 euros, ja li he contestat també.

I quant a les instal·lacions, l'alerta primerenca. Jo crec que
he donant una sèrie de pinzellades, però dues qüestions: vostè
em demanava pel temps de resposta, tota la xarxa d'alerta, de
fet, l'alerta primerenca és una de les novetats que inclou
l'INUNBAL i tota la xarxa que instal·lam, s'instal·la d'acord
amb el pla de riscs que ha aprovat la comunitat autònoma, de
fet, el pla de riscs ja està inclòs dins l'INUNBAL, ja ho vàrem
incloure tot, s’ha fet feina de manera conjunta amb la
Conselleria de Medi Ambient, i s’instal·larà a Mallorca, a
Menorca i a Eivissa.

A Mallorca, en aquells torrents allà on el pla de riscs ens
diu que hi ha molt més risc, no per al medi ambient, sinó per a
les persones, que és el que miram des de la part d'emergències,
i al torrent Gros, Puigpunyent, Esporles, Palma; al torrent de
Sant Miquel a Sa Pobla, al torrent de Na Borges i, a la conca
que està més monitoritzada de totes, que és la de Sant Llorenç.
Això ens va permetre que les inundacions de fa setmanes, un
mes, poguéssim treballar amb l'ajuntament minut a minut,
perquè a això ho hem de lligar amb el METEOBAL, que és un
sistema meteorològic molt més precís que el de l’AEMET, i
que ens va dient on plourà -sense necessitar el genoll del Sr.
Rodríguez-, ens va dient pràcticament on plourà i, li puc dir
que, des què treballam amb METEOBAL, funciona d'una
manera molt, molt, molt precisa. De fet, avui, METEOBAL fa
feina perquè té posada alerta per mor de les tempestes que
tenim, que tendrem avui, la DANA, què passa. Per tant, es
funciona d'una manera molt, molt, molt eficaç.

I el que intentarem serà, abans del febrer d'enguany, ja tenir
totes aquestes conques de risc totalment monitoritzades, i el
que ens diran és quin cabal dur o pot dur al torrent, de manera
que ens doni temps a avisar la població, com a mínim amb 15,
20 minuts d'antelació. Això ens dóna la capacitat de poder
posar semàfors, de poder avisar la població que no han de sortir
al carrer, que han de pujar a la part alta dels habitatges o que
els nins han de quedar a l'escola i no se n'han d'anar a ca seva;
vull dir, depenent del moment en que ens trobem i amb el pla
que s’elabori i hem començat a fer feina d'una manera intensa
amb l'Ajuntament de Sant Llorenç, en aquest sentit, per tal que
sigui una espècie del primer pla pilot, que després podrem anar
implantant a la resta d'ajuntaments més afectats per aquest tipus
d'inundacions. No és el mateix una inundació que t’arriba
l’aigua que una que t’arriba una avinguda d'aigua, no és el
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mateix inundacions tipus Sant Llorenç o tipus Campos, són dos
tipus d'inundació distintes, en les que has d’actuar de manera
totalment distinta. També a Menorca, també a Eivissa, també
es monitoritzaran.

Quant al que em deia la Sra. Pons, gràcies pel suport a
l'escut social, crec que és important i reconèixer aquest escut
social i donar resposta a les necessitats dels nostres ciutadans
és important, perquè, al final, és a qui va dirigit.

IB3, no esperava menys de vostè, que em plantegés
l'esmena per a productores, crec que hem fet un esforç
important, aquest pressupost va molt dirigit a les famílies i crec
que hem intentat donar resposta també a aquestes famílies que
fan feina dins la producció audiovisual, amb un increment d’un
milió i mig, que no és fàcil, li puc assegurar que no són fàcils
aquests tipus d’increments, en un increment d’un milió i mig. 

Quant a l’Estatut d’Autonomia, el dit fins ara, crec que hi
havien d’entrar tots.

I quant a Emergències, el que li contestava ara al Sr. Ferrà.
Nosaltres entenem i veim quines són les conseqüències que
s’han patit, després de les inundacions de Sant Llorenç,
sobretot, a la zona del Llevant. Cada vegada que plou a la zona
del Llevant, jo entenc que la població es posa més nerviosa que
a altres bandes, pel que varen viure; però per això aquesta
monitorització completa del torrent de Sant Llorenç, del torrent
de Na Borges, per això aquesta feina intensa que s’està fent
sobretot en el Llevant, que moltes vegades simplificam amb la
neteja dels torrents i no, jo crec que plantejar que no s’ha fet
res perquè algú considera -no dic que no s’hagin fet net els
torrents, perquè estan de la manera que han d’estar-, perquè
algú considera que no s’han fet net els torrents, crec que no és
just, perquè s’ha fet moltíssima feina i tant la Conselleria de
Medi Ambient, com la Conselleria de Presidència i la Direcció
General d’Emergències han fet un esforç immens perquè no
torni passar el que va passar en aquell moment. I enguany hem
tengut una bona mostra, crec que enguany tots vàrem poder
veure que hem tengut una bona mostra, que s’ha avisat amb
antelació, que la població ha estat avisada i que, mals materials
n’hi ha sempre, però hem respost bé, per tant, crec que s’ha fet
moltíssima feina i ho vull posar en valor, perquè no podem
simplificar amb una neteja o no d’un torrent en aquest sentit.

Quant als drets LGTBI, que vostè deia: “els drets mai no
estan assegurats”. No només aquest, la resta, no n’hi ha cap
d’assegurat. Per tant, la feina que hem de fer és de defensa
intensa de tots els drets. 

El Sr. Castells no hi és, jo contestaré. Crec que el que em
plantejava d’una funció pública robusta, de l’eficiència i de
l’eficàcia de l’administració pública. Amb la resposta que he
donat al Sr. Lafuente, crec que està contestat. Continuo dient
que hem de fer una feina intensa en aquest sentit i que tampoc
no ens conformam. Ell demanava objectius ambiciosos i que
s’han d’avaluar sobre l’IBDona. De fet, aquest és l’objectiu de
l’Observatori d’Igualtat, que ha començat a fer feina enguany,
que consolidam amb 135.000 euros l’any que ve, 32.000 euros,
però perquè és per a personal, és a dir, són quanties de capítol
1. I aquest observatori el que farà serà avaluar aquestes
polítiques públiques o polítiques que s’estan fent d’igualtat. De

fet, la primera encomanda que té l’Observatori d’Igualtat és
l’avaluació de l’escletxa salarial, que crec que és una de les que
més ens interessa a tots.

Em demanava pels 100.000 euros dels opositors, he
contestat. Les cambres de comerç. Les ludoteques, crec que he
contestat. I l’Espai Mallorca.

I després ja per acabar, la Sra. Carbonero. Bé, agrair el
suport també que ens oferia. Els centres de crisi que em
plantejava, li he contestat a la Sra. Sans. Quant a transferències,
també crec que he contestat. Estabilització, també. Clar, com
que ha parlat la darrera, està tot contestat. No sé si em deix
qualque cosa, però crec que del que em plantejava, està tot
contestat. Compartir completament la reflexió que ens feia dins
la seva intervenció.

Moltes gràcies.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Consellera. En torn de rèplica, pel Grup
Parlamentari Popular té la paraula el Sr. Lafuente.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gracias, Sr. Presidenta. Gracias, consellera, por las
explicaciones y las respuestas. Me habían quedado un par de
cuestiones. Como filosofía general, no voy a entrar otra vez en
el debate sobre cómo combatir la inflación, si con bajadas de
impuestos o con incremento de subvenciones, no creo que la
bajada de impuestos sea una solución milagrosa y de hecho,
pues gobiernos socialistas, como el de Aragón o el de Valencia,
lo aplican en este ejercicio; quiere decir que ante situaciones de
crisis, cada uno va adoptando decisiones que cree que son
beneficiosas para el conjunto de la ciudadanía. Y nosotros
seguimos pensando que adecuar la presión fiscal, cuando hay
una situación de inflación importante, adecuar el gasto público
y adecuar la deuda pública, son medidas importantes para
combatir la inflación y las que nosotros aplicaríamos, diferentes
a las suyas, que creo que, con sinceridad, van por el camino
incorrecto, y lo que hacen precisamente, es que esa situación de
que la inmensa mayoría de los ciudadanos tienen dificultades
para llegar a final de mes, pues en lugar de mejorarse se vaya
incrementando, aunque sea a largo plazo o a medio plazo,
incluso. Por tanto, creo que el planteamiento general es
incorrecto, pero es una cuestión ideológica, totalmente
respetable por parte de las formaciones políticas. 

En cuanto a Función Pública. Bueno, veo que sí que usted
va por la línea de entender que la eficacia va por establecer
objetivos o por modificar la provisión de puestos de trabajo y
que no va ..., cuando uno reclama eficacia, no va por la vía de
otras cosas que he visto que ese alguno no acaba de entender. 

En cuestión de estabilización, creo que lo que le piden los
sindicatos, algunos con la boca pequeña y otros con la boca
más potente, es transparencia en este momento y creo que sería
importante que las preguntas o las peticiones de documentación
y de datos que le hacen los sindicatos, por escrito o de palabra,
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pues se les respondiese con esos datos que se les pide. Creo que
no..., como mínimo algún sindicato nos traslada que no se les
ha dado respuesta a peticiones sobre el proceso de
estabilización, en concreto, algunas peticiones por ahí he visto
que se publicaban. 

Cuestiones concretas. Se sube en general la inversión, pero
por ejemplo, en el fondo de cooperación local o en el fondo de
seguridad pública, he creído entender que se mantenía
exactamente igual. Creo que eran dos fondos que son
importantes para los ayuntamientos, que se invierte en
seguridad precisamente en seguridad pública o en inversiones
para los ayuntamientos y en cambio, con subidas de un 30% de
presupuesto. En estos dos quedan congelados. 

Otra de las cuestiones de los proyectos que comentaba, era
el establecer un sistema de mediación en el ámbito laboral. Le
preguntaría si se va a utilizar el TAMIB, que es una fundación
en la que entran patronal y sindicatos, que tiene precisamente
la función de mediación, la función de mediación obligatoria
antes de la interposición de demandas laborales, que es la que
hace el TAMIB, intento de arbitraje, porque además en el
procedimiento laboral no solamente es la mediación
administrativa, que hace el TAMIB, sino también el intento de
conciliación previa que se centran en los juzgados de lo social.
Por tanto, no acabo de entender qué otra mediación laboral
interponen, pudiendo utilizar por ejemplo el TAMIB, en el que
el Govern invierte el dinero, que igual sería una forma de
optimizar recursos públicos. 

Sobre la Policía Local. A pesar de la formación, a pesar de
los agentes COVID, que entiendo que termina el 31 de
diciembre, nos vamos a encontrar con un problema importante
de seguridad -y usted lo sabe-, con los datos, con los agentes de
policía local que se van jubilando, que pasan a otras
actividades, a segunda actividad y tal, es superior al número de
agentes que van ingresando, con lo cual el déficit, que estos
últimos años ha ido incrementándose, seguirá incrementando,
si no se revierte esa situación. No sé si ante esa situación tiene
alguna medida concreta para conseguir que el número de los
que se vayan no sea tan grande como el número de los que
tienen que ingresar en la Policía Local, para asegurar el
cumplimiento de sus funciones. 

Policía tutor, creemos que es una figura que siempre ha
funcionado bien y que se debería incentivar. No he visto que se
incremente el presupuesto en policía tutor, nos gustaría que se
incrementase. Nos parece bien el tema de violencia de género. 

Voy acabando. 

Nos parecen poco ambiciosas las inversiones o las ayudas
a las agrupaciones de Protección Civil, que creo que deberían
incrementarse. 

Y bueno, para terminar, efectivamente, se presentan los
presupuestos. He visto que se decía que se presentaban
presupuestos como una gran cosa, pero se presentan..., tenga en
cuenta que de acuerdo con la Ley de finanzas, fuera de plazo.
Son unos presupuestos elevados, por ser presupuestos elevados,
dice que es una buena noticia. Yo creo que unos presupuestos
elevados serán buena noticia si se solucionan los problemas de

los ciudadanos, si no se solucionan los problemas de los
ciudadanos, por muy elevados que sean, no es buena noticia. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Lafuente. Pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula la Sra.  Sans.

LA SRA. SANS I REGIS: 

Gràcies, presidenta, no en farem ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula la
Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies, presidenta. Sra. Consellera, mire, también le
quería preguntar por las casas regionales y las casas baleares al
exterior, perdón, las comunidades baleares al exterior. Me ha
comentado sobre la ley que está en el Consell Consultiu, pero
quería saber si en las celebraciones entorno al Estatuto de
Autonomía va a contar con la presencia de ellas también, de las
comunidades baleares al exterior, que sería lo suyo, si está
presupuestado. Y también que me explicara qué programas se
han puesto en marcha después de su visita también a Argentina.

En cuanto a lo que se ha dicho aquí -y lo ha comentado la
Sra. Carbonero- de la eficiencia del gasto público, ligarlo al
número de funcionarios me ha parecido de un simplismo total.
Yo nunca me he referido, cuando he hablado de racionalización
del gasto público, a reducir el número de funcionarios y
empleados públicos, todo lo contrario. Por tanto, ese argumento
no lo considero válido para contestarme a mí o al Sr. Castells,
que evidentemente estará más que de acuerdo conmigo. La
eficiencia es otra cosa y es verdad que se nota que muchos de
los cargos del bipartidismo vienen de la función pública y
hablarles de eficiencia se pierden, ¿no?, se pierden
completamente cuando hablo de racionalización y eficiencia.

 Mire, desde mi grupo parlamentario lo hemos planteado
desde el inicio de esta legislatura, queremos una auditoría
externa integral, funcional, operacional para poder desgranar -
como decía el Sr. Castells- si hay políticas que son eficientes,
programas eficientes o hay gasto superfluo. Ayer el Sr. Martí
March, que el conseller de Educación, nos habló que habían
hecho ese plan de eficiencia y la Secretaría General había
reducido como nunca gasto superfluo en capítulo 2. Es que a
mí eso me parece perfecto y eso es lo que yo pido al resto de
consellers y al resto de este gobierno, porque es que cuando les
hablan de eficiencia o  transparencia parece que les sale
urticaria, sinceramente, cuando se habla de rendición de
cuentas, transparencia o eficacia y eficiencia del gasto público,
porque eso es lo que quieren los ciudadanos, saber que el
dinero que sale de sus bolsillos pues se destina eficientemente.
En ningún momento le voy a admitir que siempre hacen ese
silogismo, antes lo hacía el Sr. Ensenyat, de MÉS, pero ahora
el Partido Socialista se ha subido al carro en decir que lo que
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estamos pidiendo es una reducción de funcionarios y despedir
funcionarios. Eso no se lo admito, porque eso no tiene
absolutamente nada que ver con la eficiencia del gasto público,
eliminar duplicidades, y los ciudadanos saben muy bien a lo
que me refiero.

Estoy de acuerdo también en la colaboración público-
privada, que la debemos potenciar en esos convenios y en esos
programas, sobre todo con la Cámara de Comercio de
Mallorca, pero también se debe ampliar a Menorca y a Ibiza.
Saben que hemos puesto enmiendas tanto a los presupuestos
estos años como en otro tipo de legislación, de normativa y de
decretos para que las cámaras de comercio de Menorca y de
Ibiza tengan esa misma financiación que tiene la cámara de
comercio. Yo quiero que las autónomas en Ibiza y en Menorca
pues se puedan beneficiar de estos programas, de este
acompañamiento, porque aquí lo importante es que necesitan
acompañamiento durante dos años, no se pueden dar unas
ayudas o unos créditos y dejar a esos autónomos o a esos
emprendedores tirados. Como también pasa con la PAC y con
los emprendedores del sector primario. Se dan ayudas, pero no
hay ese acompañamiento de dos o cinco años para que sus
negocios y sus proyectos funcionen. Ahí sí veo ese
acompañamiento por parte de la administración que debe
hacerse y ahí sí se debe destinar el dinero público.

Por tanto, animo a poner en marcha este tipo de programas
en colaboración con las cámaras de comercio, con patronales,
con colegios también profesionales para acompañar a los
emprendedores y para hacer ese seguimiento. 

Creo que estos son los temas que quería decirle. Usted me
ha contestado básicamente a todas las cuestiones que le he
dicho. Siento no estar de acuerdo en que el teletrabajo no forma
parte de la conciliación, si bien no es en absoluto el único tema,
como se ha hablado hasta ahora, que la conciliación parecía
que solo tenía que ser teletrabajo, no...

LA SRA. PRESIDENTA:

Vagi acabant, Sra. Diputada.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

... -gracias-, yo he trabajo muchos años en el sector privado y
me he batido el cobre y mucho más en el sector privado
defendiendo esa igualdad de oportunidades, esa igualdad real
entre hombres y mujeres, que no sólo las mujeres deben gozar
de esas excedencias o esas reducciones de jornada porque nos
pasa mucha factura. Yo sí estoy de acuerdo en esa brecha
salarial de las mujeres y siempre trabajaré de la mano de
ustedes o de quien sea para intentar romper todos los techos de
cristal.

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

 Gràcies, Sra. Diputada. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Ferrà. 

EL SR. FERRÀ I TERRASSA:

Gràcies, Sra. Presidenta. Només dues consideracions. La
primera, que no ho he fet a la primera intervenció, és donar-li
l'enhorabona pel procés d'internalització d’IB3, des de MÉS
per Mallorca des de l'any 2009 ho hem intentat treballar, i crec
que el fet que es vegi reflectit en aquests pressuposts és una
gran notícia, com ho va ser l'anunci crec que ara quasi fa un
any. Per tant, donar-li l'enhorabona. 

La segona qüestió és un dubte que tenc, és a dir, crec que
tot el sistema d'alerta primerenca que s’ha esmentat ens ajudarà
molt a poder decretar emergències segons el que era l’alerta
hidrològica, és a dir, en el moment que hi ha una alerta
hidrològica es donarà gràcies a tot aquest instrumental que
s’està incorporat als torrents ara, perquè el que tenim ara,
perquè aquesta alerta era impossible, és un dels sistemes que
estan prevists a l’INUNBAL, que fins ara era absolutament
impossible que es donés una oberta per aquest canal. L’altra
alerta és la meteorològica, que fins a dia d'avui ha estat en base
als criteris de l’AEMET on vostè ha fet referència que, bé, que
ja hi ha un sistema a través del METEOBAL per a l’alerta
meteorològica. Quan va passar l'episodi de Sant Llorenç vàrem
ser coneixedors de moltes coses, entre altres que les retallades
que s'han anat produint durant molts d'anys a l'AEMET han
provocat que es retardin les alertes a les Illes Balears. Des del
centre de control que autoritza passar d’una alerta groga a una
taronja o vermella es dóna a través de Barcelona. Per tant,
aquest petit retard, tot  influeix, i són minuts que a vegades són
vitals. 

Per tant, animar-la a seguir també -no li toca a vostè ni toca
als seus pressuposts-, però els anim que als pressuposts
generals de l'Estat l’AEMET no es retalli i que des de les Illes
Balears es puguin decretar aquestes alertes que el que feien era
provocar l’índex de gravetat a l'anterior INUNBAL, ara crec
que ha canviat el sistema de la nomenclatura, (...), el que feien
era en funció o bé d'aquesta alerta meteorològica que marcava
l'AEMET o bé d'una alerta hidrològica de la qual l’única
manera de constatar era amb observació directa. 

Ara tenim uns mecanismes molt bons, donar-li l'enhorabona
perquè crec que són necessaris, però intentem també millorar
l'alerta meteorològica demanant o exigint això, que  l’AEMET
tengui la capacitat que ha de tenir per poder donar una resposta
efectiva a les Illes Balears. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Ferrà. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares té la paraula el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. presidenta. Con sus cariñosas palabras, Sra.
Consellera, no me queda otro remedio que contestarle. Y con
respecto ahora a quien acaba de intervenir sobre la AEMET
decirle que por desgracia parece que un rayo se ha cargado hoy
el radar de la AEMET, o sea, que va a tener usted que fiarse de
mi rodilla.
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A ver, Sra. Consellera, yo entiendo cuál es su problema con
respecto a la formación VOX que yo represento aquí, y es que
ustedes estaban acostumbrados hasta hace dos días -porque en
términos históricos nosotros llevamos aquí dos días- a que aquí
había representada una escala de grises, nada era blanco, nada
era negro, todo correspondía a una escala de grises con mayor
o menor gradación dentro de esa escala, y nosotros hemos
venido a decir, pues como en el cuento, que el rey está
desnudo, que... que... 

Lo que a ustedes de verdad les preocupa, y eso es lo que
hay en el sustrato de todas estas historias que ustedes montan,
IBDona,  observator ios, comités de expertos,
multidisciplinares,... toda esa telaraña que intentan ustedes para
hacer sus experimentos sociales de adoctrinamiento de la
sociedad que usted en el fondo me ha venido a reconocer, es
que cada vez se quedan ustedes más solos y la última encuesta
de Gadeso se lo ha demostrado, y creo que quien dirige Gadeso
es menos sospechoso de ser facha que usted de ser monárquica. 

El 58% de la población de estas islas ya piensa que la
inmigración es un problema, y es que el 72% piensa que todos
los inmigrantes ilegales deben ser expulsados de inmediato, y
ese es en el fondo su problema que ni el dinero que ustedes
tiran en sus chiringuitos de adoctrinamiento ni toda la
publicidad y propaganda que ustedes hacen les están sirviendo
para que nuestro discurso, que es el discurso de la verdad y la
racionalidad, no esté calando en nuestra sociedad. 

Usted, Sra. Consellera, puede seguir repitiendo lo que dice,
que es absolutamente falso, como decir, que las que las mujeres
por el hecho de ser mujeres no tienen por qué juzgar con
perspectiva de género, porque, claro, para usted una mujer que
no cumple con su ideología de género es una especie de traidor
a su sexo, supongo que de la misma manera que un homosexual
que milita en VOX -que los hay muchos- debe ser una especie
de traidor a su identidad sexual, porque a ustedes les gusta
colectivizar y manejar a los colectivos. 

Pero ya le digo, Sra. Consellera, lo pueden ustedes seguir
intentando, pueden gastarse todo el dinero que quieran, pero no
lo van a conseguir. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari El Pi no hi
ha cap representant. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula
el Sr. Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta. Substituiré el Sr. Castells, que ha
hagut de partir, i així aprofite també per poder intervenir en
aquesta comissió. Primer de tot li vull agrair la feina feta, Sra.
Garrido, perquè han parlat de..., era un acudit, era una qüestió
que havíem parlat d'un centre comercial en la seva conselleria,
jo li diré una cosa que crec que és millor: és un centre
comercial a cel obert, que també és una qüestió que ha fet
aquest govern de posar-ho en marxa, i per quin motiu?, perquè
està obert a tothom, perquè prop de la ciutadania i llavors és

una qüestió que també es podria tenir en compte, tot i que a
alguns els molesti.

Ha parlat d'eficàcia i eficiència, i ara no hi ha la Sra. Guasp,
però sí que és cert que quan parlen d'eficàcia, i a més crec que
ella mateixa era assessora en aquell moment, parlen de
retallades i podem fer-hi les voltes que vulguin, ja que quan
parla d'eficàcia, retalla llocs de treball, i crec que la seva
conselleria amb el procés d'estabilització està fent tot el
contrari; està estabilitzat, perquè fa falta per poder donar
serveis a la ciutadania que tinguem un cos administratiu de la
comunitat fort, que sigui fix i vulgui estar arrelat, tot i que
molesti.

Han parlat d’igualtat, és clar que hi ha qui no creu en la
igualtat, ho demostra cada dia. És més, és curiós que avui ha
emprat el terme “fatxa”, no sé si volia assimilar-ho al seu grup
directament, però ho ha emprat fa escassament tres minuts. Jo...
allà ho deixe com un dubte, però ho ha dit, ho ha verbalitzat i
quedarà al Diari de Sessions com a tal.

L’IBDona fa molta tasca. Els que hem vist casos de
violència de gènere a Formentera, a l'hospital es va fer el
protocol amb la Conselleria de Benestar Social per tal de
tractar els casos de violència de gènere, és molt necessària, per
molt que vulguin dir que no té gènere, sí que en té, per
desgracia. Jo soc home i veig que és veritat que la
masculinització de la nostra societat ha fet que les dones
estiguin socialment més..., hi ha un problema i hem de canviar
aquest problema, i l'única manera de canviar-ho és amb
polítiques d'educació -d'educació-, no d’adoctrinament.
L’adoctrinament era, per si no ho recorden, fa quaranta anys
que per sort va morir ja... ja va acabar l’adoctrinament. Allí hi
havia adoctrinament, va haver-hi un adoctrinament en la causa
general, per si no saben d'història la causa general va ser
l’adoctrinament pur i dur, això no és adoctrinament és educació
en igualtat, que és molt important.

També l'LGTBIfòbia, que han parlat que LGTBIfòbia, el
discurs... I aquí sí que faré un esment perquè, a més, m'afecta
de manera personal. Els discursos de l'odi, de veritat, sí que
generen LGTBIfòbia i es veu; és més, duen dos dies i justament
en els dos dies que duen han crescut els delictes d'odi contra el
col·lectiu LGTBI. Pot haver-hi correlació? Potser sí, potser no.
Jo crec que sí, i és més, el seu discurs ho impulsa, és talment.

Després també en un altre negacionisme, que han parlat, i
crec que és molt bo el que estan fent, han parlat del
negacionisme climàtic -ho ha dit abans la Sra. Carbonero-, ho
simplificaré perquè crec que de vegades s’ha de simplificat el
discurs perquè tothom ho entengui, per què fa falta un expert en
dret públic al Comitè d'Experts de Canvi Climàtic?, perquè som
el poder legislatiu, el poder legislatiu influeix en les lleis que
aprovem, que poden ser les que facin que el canvi climàtic sigui
(...), tal qual, crec que és senzill, a València deim: blanc i en
ampolla, orxata. Idò, bé, blanc i ampolla, orxata o llet, si volen
o mala llet que també en destil·len molta.

M’ha agradat també en Funció Pública que es posi la
carrera professional com una eina important i no només que es
posi en el pressupost, sinó que es doti. A Formentera estem ja
treballant ara, és més, li ha ajudat molt i li vull reconèixer el
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treball fet al director general de Funció Pública, el Sr.
Palomino, el treball fet al Consell de Formentera perquè s’està
posant en marxa la carrera professional, una fita que no s'havia
assolit al Consell de Formentera i que vostès també ho han fet
al treball que es fa per la comunitat autònoma en dotar-la també
de sous perquè les idees són una qüestió i els sous són una altra
qüestió i queda clar que això és fer política.

Respecte de l'EBAP, molt agraïts d’aquests cursos, que
continuïn tant per a policies locals, perquè a Formentera tenim
un problema. 

I sí que m’ha agradat veure en el seu pressupost partides de
cooperació interinsular, a Formentera tenim més problemes
moltes vegades en qüestió de.... en la qüestió de... ja hem
demanat moltes vegades ajudes d’Advocacia, ajudes per a...  si
no tenim alguns professionals, que ho diu així els decrets que
estan establerts, seria important que aquest finançament
continuï. 

Vaig acabant ja. Per acabar li compre la frase que el
teletreball no és conciliació. El teletreball és una eina més per
a tothom, no per conciliar, per a tothom, per deslocalitzar, per
minimitzar el canvi climàtic,... i a més, pot ajudar a la
conciliació?, pot, però no és la conciliació.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Sanz. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula la Sra. Carbonero.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Sí, gràcies, presidenta. Seré molt breu, simplement per
reiterar el nostre suport a aquests pressuposts i per fer la darrera
reflexió en referència al que és la funció pública, nombre de
funcionaris i bé, el que ha comentat la Sra. Guasp, que... bé,
crec que o no se m’ha entès o no m'he expressat bé, però crec
que una comunitat autònoma que ve d'unes retallades d’una
legislatura del Partit Popular, on va ser pionera en els plans
aquells de Rajoy de... -no sé com els deien, el plans de
l'administració pública, no eren de retallades, eren de..., bé, ho
volien...- era un pla per a l'administració pública, per a
l'eficiència i l'eficàcia de l'administració pública, i que aquí a
Balears varen ser els primers a aplicar... en mans de la Sra.
Riera especialment, que varen retallar pagues dobles a
funcionaris i varen retallar el nombre de funcionaris i que ara,
després d'aquestes polítiques, s'hagi pogut recuperar el nombre
de funcionaris, que tot i que he tret una dada de l’Institut
Nacional d'Estadística, on encara som una comunitat que no
tenim el nombre de funcionaris que altres, jo no vull equiparar
el nombre de funcionaris amb eficiència, però si som una
comunitat que té bons serveis sanitaris, que té bons serveis
educatius, que té bons serveis socials amb menys nombre de
funcionaris, bé, un pot pensar tal vegada que són bastant
eficients, crec. Vull dir, és una reflexió.

I em sap greu que la Sra. Guasp ho hagi pres com a una
contesta a ella, però era una reflexió en genèric i més anava

més referent als plans i polítiques del Partit Popular que va fer
en el seu moment quan governava.

I diré més, no és eficiència treure 855 milions d'euros
d'ajudes a autònoms i empresaris, després d'una crisi de la
COVID, que ho va deixar tot paralitzat, treure-ho en un temps
rècord i no deixar ni un euro dins el calaix? A açò jo li dic
eficiència, simplement açò, Sra. Consellera, enhorabona.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carbonero. Un incís, senyors diputats, heu
tengut llibertat durant tot el debat, no he tallat ningú, però els
agrairia que se centrin en l'objecte de la compareixença per
respecte a la cambra, als companys i a les pròximes
compareixences.

En torn de contrarèplica, té la paraula la Sra. Consellera.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA, FUNCIÓ
PÚBLICA I IGUALTAT (Mercedes Garrido i Rodríguez):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Lafuente, si vostè i jo
avui ens posam d’acord en tema d’imposts i escut social, crec
que seria la notícia d’aquesta compareixença. Per tant, estic
d’acord amb vostè que no compartim la visió.

Eficàcia i eficiència n’hem parlat molt, jo crec que he
centrat més o manco cap on volíem anar. 

Del que em plantejava sobre si hi ha sindicats que demanen
transparència i que no tenen les dades. El procés
d’estabilització va acabar amb la signatura d’un acord, allà on
s’ha creat una comissió de seguiment, de l’acord i les
comissions de seguiment dels acords, els integren els signants.
I hi ha un sindicat que no és signant de l’acord, però que vol
estar dins la comissió de seguiment dels signants de l’acord. I
utilitza el que vol utilitzar per..., no és que no donem
informació, perquè la informació es dóna tota, però demana
informació que a vegades aquesta comissió no té, per exemple
ha estat demanant les preguntes que -com saben- vàrem aprovar
que es faria tot un banc de preguntes, ha estat demanant les
preguntes, les preguntes no s’han passat a ningú, no es passarà
a aquest sindicat tampoc.

Per tant, demanar transparència i demanar informació no
vol dir que s’hagi de donar tot el que vol l’altra part. Quan
l’altra part sap que hi ha coses que encara no s’han acabat
d’elaborar i, per tant, no es poden donar. I, a més, sap que no
és integrant d’una comissió de seguiment i no és integrant de la
comissió de seguiment perquè no va voler, perquè a aquest
sindicat, pràcticament li vàrem agafar el 60% de les demandes
que va fer dins el procés d’estabilització. I no va signar l’acord
i el va votar en contra. Aquí tothom ha de ser conseqüent amb
els seus actes, tothom. Jo ho som amb els meus, la resta ho ha
de ser amb els seus. I ho sabien expressament que... No és que
nosaltres ens haguem inventat una comissió de seguiment
només integrada pels signats, és que sempre és així. Les
comissions de seguiment s’integren pels signants, mai no
s’integren pels no signants, perquè s’interpreta dins la comissió
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de seguiment un acord que han signat aquestes persones que
l’han signat. No interpreten un acord que han signat unes
persones que no varen voler signar, quan havíem agafat
pràcticament el 60% de les seves propostes. Jo crec que es
referia a això, perquè sé per on em vénen els tirs, amb el que
vostè em deia, crec que he agafat el tir correcte. Si no he agafat
el tir correcte, digui-m’ho. 

El fons de seguretat i de cooperació queden amb les
mateixes quanties que tenien, però els ajuntaments tenen una
quantia importantíssima enguany de 20 milions d’euros, que ve
de l’ITS per fugues d’aigua, per a gestió de fugues d’aigua i
inversió. És a dir, el pressupost no donen suport als
ajuntaments, per no incrementar el fons de seguretat o el fons
de cooperació? No, jo crec que aquests pressuposts són uns
pressuposts pensats per als ajuntaments. I aquesta pròpia
conselleria, a més, aporta 2 milions d’euros als ajuntaments des
del Pla de conciliació, per fer tot el tema de ludoteques i això
que li he explicat. Per tant, jo crec que el suport als ajuntaments
és més que evident i no es pot simplificar agafant dues partides
dient que com que puja el pressupost, no puja les partides, no
donam suport als ajuntaments. Home no! Jo crec que no, crec
que no és rigorós i el suport és absolut als municipis i als
ajuntaments de les nostres illes.

La mediació laboral intrajudicial. Ho explicaré una mica
més, per ventura com que ho he explicat ràpid. Una cosa és la
mediació que dins l’àmbit laboral es fa per part del TAMIB,
que és prèvia a la interposició de la demanda i a més, per llei
l’ha de fer, aquesta és la feina que fa el TAMIB. El que
nosaltres plantejam..., a nosaltres ens va venir a veure la degana
dels jutges, també amb la presidenta de l’Associació de
Mediació de les Illes Balears i el que ens varen plantejar va ser
que, fins i tot una vegada interposada ja la demanda, es troben
moltíssima conflictivitat que amb una mediació es podria
resoldre. I el que varen plantejar va ser -com es fa a altres
comunitats autònomes que tenen la transferència de justícia,
Madrid per exemple n’és una, Catalunya també ho fa, perquè
tenen les competències de justícia-, el que ens va plantejar era
si podíem fer un pla pilot per intentar que es faci mediació
intrajudicial, és a dir, una vegada ja interposada la demanda,
per tant ja passat el TAMIB i que féssim el pla pilot, que
provéssim amb la jurisdicció laboral. 

La jurisdicció civil per ella mateixa té el seu procés de
mediació que està regulat i que està establert ja, per tant, dins
la civil no hi entraríem; dins la contenciosa, la mediació es pot
produir, però dins el contenciós necessites que després, que
l’òrgan del govern de l’administració concreta t’accepti o no el
fruit d’aquesta mediació. Per tant, és una mica més complexa.
La penal es podria produir, sempre llevant els delictes de caire
sexual, etc., però per començar que la jurisdicció penal era un
poc dura, per començar amb aquesta mediació i es va plantejar
la mediació intrajudicial dins l’àmbit de la jurisdicció social. I
farem aquesta prova pilot a veure com funciona. L’objectiu és
intentar que dins la jurisdicció social, que ara mateix té
assenyalaments que arriben a l’any 2025, es puguin reduir
aquests assenyalaments, perquè es puguin resoldre expedients
des d’aquesta mediació.

Com es resoldrà aquest expedient des d’aquesta mediació
intrajudicial? Sempre amb la col·laboració del jutge que té

repartit l’assumpte i sobretot amb el secretari, que haurà pogut
veure que aquell assumpte, que aquell expedient es podria al
final resoldre via mediació. Són 10.000 euros inicials per veure
com funciona i, si funciona bé, treballarem en aquest sentit.
Però no és que deixem de banda el TAMIB, ni res per l’estil,
sinó que és una mediació en un moment processal total distint.
El TAMIB és previ, de fet, jo crec que la gent hauria d’utilitzar
molt més el TAMIB, a vegades la gent l’utilitza com un curt
tràmit i el TAMIB és molt eficaç si la gent vol, però si no es
presenta l’empresa, és molt complicat poder arribar a una
mediació. Crec que he explicat més o manco l’objectiu que
tenim.

Quant a policies locals, nosaltres hem posat en marxa per
primera vegada el procés unificat de policies locals, per què?
Perquè veim les demandes que hi ha a nivell municipal. S’ha
adherit, ara mateix estam..., parl de memòria, hem iniciat el
procés de més o manco 150 places de policies locals dins el
procés unificat, però les places les han de convocar, l’oferta
pública l’ha de fer cada un dels ajuntaments. És competència
seva, únicament i exclusivament competència seva i, a més, és
competència seva atribuïda per una legislació estatal. És a dir,
ni malgrat volguéssim modificar la llei de coordinació nostra,
podríem assumir nosaltres aquesta competència. Podem
assumir la convocatòria, però no l’oferta pública.

Per tant, nosaltres què hem fet ara? Modificar la Llei de
coordinació, per tal que tots els ajuntaments, cada segon
semestre d’any puguin oferta pública, traspassar-nos a nosaltres
la competència per fer la convocatòria i nosaltres fer la
convocatòria i resoldre aquesta convocatòria. Per a cada primer
semestre d’any, formar aquests policies. Hem d’agafar una roda
concreta. Necessitam..., començam la primera volta, l’hem de
fer completa, per començar a agafar la roda. Però sobretot és
importantíssim que els ajuntaments facin la seva oferta pública.
Si fan la seva oferta pública, nosaltres farem oposicions i
formarem tots els policies i a més, ho farem de manera
descentralitzada, a Mallorca, a Menorca i a Eivissa i
Formentera, perquè d’aquesta manera també hem vist que és
molt més eficaç, ja que avui hem parlat moltíssim d’eficàcia de
l’administració pública, crec que aquí hem donat una mostra de
la seva eficàcia.

Policia tutor. Jo crec que el policia tutor és molt necessària
la feina que fa, jo la veig molt, molt necessària, tant policies
tutors com també agents de seguretat de circulació. Posam el
pressupost que ens demanen. La seva feina és més de
coordinació, de formació, que no material. És a dir, no
necessita molt més pressupost, és com la coordinació del
Govern que duim des de la Direcció General de Coordinació.
La coordinació necessita més pressupost? No, per ventura
necessita més gent, no dic que no, però més pressupost no,
perquè és una feina d’un altre tipus, que no necessita tanta
inversió. Hem posat en marxa, jo crec que enguany hi ha tres
programes distints que entren dins la feina. A més, hem editat
guies noves de policia tutor, per a aquest curs hi ha els delictes
d’odi i LGTBI fòbia, hi ha el programa que hem posat en
marxa també per a segon i tercer de primària de l’112,
d’emergències i que s’està fent pràcticament a totes les escoles
de les nostres illes, que ensenyam als nins com respondre
davant una emergència, què han de fer, a qui han de cridar, etc.
I també els de violència masclista i sexual, fins ara hi havia la
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part de violència masclista, hem inclòs la part de violència
sexual, també en educació viària es fa un programa especial, ja
no per als nins, sinó també per a gent gran, on anirem a les
associacions de gent gran, etc., perquè sàpiguen com actuar
dins el trànsit.

Protecció civil, bé, anam a cercar aquesta interoperativitat
i aquesta digitalització i Protecció Civil, ho torn repetir, és
competència municipal, i els ajuntaments han de fer un esforç
quant a dotar les seves agrupacions de Protecció Civil, no és el
Govern, no és competència municipal, i a més el Govern fa un
esforç important a nivell pressupostari. I home!, que em digui
que el pressupost entra fora de termini, bé, tres dies al
Parlament, jo em jug ara amb vostè el que vulgui que
s'aprovarà abans de dia 31 de desembre d'enguany, per tant,
dues legislatures, tots els seus pressuposts en temps i forma,
crec que cap comunitat autònoma del PP no pot dir això, ni
amb majoria absoluta. 

Quant a la Sra. Guasp, se n'ha anat, les cases regionals i
Balears a l’exterior, per suposat que participaran de la
celebració de la Diada, tenen una subvenció a 40 i 100.000
euros.

Treballam la llei, no hi ha previst que les cases balears
venguin enguany a Balears, hi ha previst que venguin, o sigui,
enguany, vull dir, el 2023, que venguin el 2024 a Balears,
perquè saben que cada dos anys es fa la reunió i, una vegada es
fa fora d'Espanya, i una altra vegada aquí, a Balears, per tant,
no està previst fins al 2024, però sí està previst que participin.
I, sobretot, fem feina en temes com formació, cursos,
implantació tecnològica i d'idiomes, i també amb beques, que
començarem amb la Universitat de les Illes Balears i la
Universitat de Rosario.

Tot el tema d'eficiència, com que crec que anava per a la
Sra. Carbonero, no per a mi, no contestaré perquè no era una
cosa per a mi.

I dir-li que el programa de Dona Impuls sí que té
finançament a les cambres de Menorca, Eivissa i Formentera,
120.000 euros a Mallorca, 30.000 a la Cambra de Menorca i
50.000 a la Cambra d'Eivissa i Formentera. Per tant, jo crec que
complim amb el que ens deia.

Sr. Ferrà, nosaltres també estam molt contents de la
internalització d’IB3, crec que és un compromís que havíem
assolit tots els partits d'esquerres i altres també des de fa
moltíssims d'anys, i que tots els astres es varen alinear per
poder-la fer en el moment que l'hem feta, perquè, sobretot, hi
havia un tema de taxa de reposició, que era el que tallava
moltíssim la capacitat de poder fer aquesta internalització, que
ha desaparegut enguany.

En el tema de METEOBAL, etc., nosaltres la caiguda del
radar de l’AEMET d'avui no ens ha afectat, ho dic perquè vegin
un exemple pràctic de com funcionen aquests programes que
tenim, no ens ha afectat, per què? Perquè tenim contractat
Meteoclim que fa el seguiment via satèl·lit, i hem pogut
continuar monitoritzant i fent el seguiment de tota la incidència
meteorològica que tenim avui. I, sobretot, aquesta eina el que
ens permet és, en col·laboració amb l'AEMET, que és

importantíssima la col·laboració amb l’AEMET, també ens
permet afinar molt més, l’AEMET té quadrícules de 10
quilòmetres a cada banda de la quadrícula, nosaltres no, la
nostra quadrícula és molt més petita. Per tant, ens permet poder
dir, és clar, 10  quilòmetres quadrats t'agafen tota Menorca,
doncs a nosaltres ens permet poder dir Ferreries en lloc de
Ciutadella, per exemple. I aquesta és l’eina que entenem que és
bàsica i és importantíssima en aquest moment, i jo ja no sé com
faríem feina sense aquesta eina, després d'haver-hi fet feina.

I l’alerta primerenca cerca això, és a dir, cerca poder avisar
prèviament i després també poder avisar en un moment topall,
allà on 15 minuts puguis dir a la població: quiets, aplicarem el
protocol que tenim aprovat. 

Sr. Rodríguez, jo crec que no li contestaré, jo, dins aquesta
escala de grisos que vostè plantejava, deu ser el negre
directament, per tant...

No muntam història, no muntam coses, aquí l’única
persona, l'únic grup que es passa el dia, tot el dia muntant
històries és vostè, perquè no fa res més; vostè ve aquí i
pontifica, fa una estona amb el tema d'emergències, jo pensava:
no ho sé, si contractàssim Sergio Rodríguez i ens podem
estalviar 20 milions d'euros que ens gastam en emergències,
total, sap com s'ha de fer tot, té totes les solucions i amb un
genoll ho té tot arreglat, veu com és la seva política? Allò és
charlatán, això és feina, aquesta és la diferència.

Sr. Sanz, gràcies pel suport. I li dic una cosa amb la qual
també contest al Sr. Rodríguez, coeducació no és adoctrinar; és
clar, sap què passa? Que piensa el ladrón que todos son de su
condición, què faria ell? Adoctrinar tot el dia, què pensa que
fan la resta? Això, idò no, no ho fem, no, no es fa... -si el Sr.
Cañizares aquell adoctrinava, no?-, això és el que..., aquests
són els seus referents. La coeducació és importantíssima a les
nostres illes, li ho torn dir, i a les nostres escoles, perquè els
nins d'avui no siguin homes com el Sr. Rodríguez.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Una vegada acabat el debat, volem agrair la presència de la
Sra. Consellera de Presidència, Funció Pública i Igualtat, i dels
seus acompanyants.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA, FUNCIÓ
PÚBLICA I IGUALTAT (Mercedes Garrido i Rodríguez):

Gràcies a tots, i perdonau la tabarra.
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